
سازمان میادین میوه و تره بار و 
ساماندهی مشاغل شهری شهرداری قم

 در نظر دارد تعدادی محدود زمین در قطعات مشخص واقع در شهرک صنوف را  به شرح ذیل از طریق 
مزایده عمومی به اشخاص واجد شرایط بفروش برساند .

موضوع مزایده : فروش 4 قطعه زمین با کاربری آهن فروشی .
 متراژ ، ، مبلغ پایه مزایده طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری و میزان تضمین شرکت در مزایده  و 

به شرح ذیل می باشد:

تذکر 1 : قطعات فوق  دارای زیر سازی ، جدول ، آسفالت ، تاسیسات برق ، آب و گاز می باشند.
تذکر 2 : برنده مزایده می بایست 30% مبلغ پیشنهادی را نقداً و الباقی مبلغ را بصورت ماهیانه  در 12  

قسط پرداخت نماید .
حساب  شماره  به  بایست  می  و  باشد  می  ریال   500/000 مزایده  اسناد  خرید  هزینه  -مبلغ 
0113127588001 بانک ملی به نام سازمان میادین شهرداری قم واریز گردد)هزینه خرید اسناد 

مزایده غیرقابل استرداد می باشد(.
- تضمین شرکت در مزایده به صورت ضمانتنامه بانکی در وجه سازمان )با حداقل اعتبار 3ماه( یا واریز 
وجه نقد به حساب بانک انصار شعبه مرکزی  به شماره 351082491518231 بنام سازمان میادین 

میوه و تره بار می باشد که باید به ضمیمه  پیشنهاد تسلیم گردد.
زمان دریافت اسناد: از مورخ 1400/09/30 لغایت 1400/010/11

محل دریافت اسناد : قم- جاده قدیم قم تهران- روبروی بهشت معصومه - بلوار شهید رجایی میدان 
بزرگ میوه و تره بار شهید رجایی- ساختمان اداری سازمان میادین- امور قراردادها ، 

محل تسلیم پیشنهادها : آدرس فوق ذکر -  طبقه همکف - واحد حراست سازمان میادین .     
مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهادها : تا  پایان وقت اداری 1400/10/13 می باشد .

جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 36641174 تماس حاصل فرمایید .
-سایر شرایط مزایده در اسناد و مدارک درج شده است. شرکت کنندگان مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را 
امضاء کرده و به همراه پیشنهاد خود ارائه نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- هزینه درج آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد و سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادها مختار 
است.

   آگهی مزایده ) نوبت اول (

صنایع دستی  و  گردشگری  میراث فرهنگی،  مدیرکل 
استان قم گفت: با رفع موانع، پس از سال ها وقفه در ساخت 
مجدد  شروع  شاهد  طرلاب،  گردشگری  نمونه  منطقه  

اظهار  ارجمندی  بود. علیرضا  پروژه خواهیم  این  ساخت 
همت  به  مانع زدایی،  و  پشتیبانی ها  تولید،  سال  در  کرد: 
موجود  موانع  سال  گذشت 10  از  پس  استان  مسئولین 

روزنامه

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

رفع موانع ساخت منطقه  
نمونه گردشگری طرلاب 

مدیرکل بهزیستی استان قم :

شب یلدا را با کمک به نیازمندان بیاد ماندنی تر کنیم
8
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حضور سرزده استاندار قم در روستاهای بخش قاهان؛

تاکید »شاهچراغی«برتسریع
 حل مشکلات بخش قاهان 
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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

قمی ها برای دریافت دُز دوم آسترازنکا زودتر اقدام کنند
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مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم گفت: مجوز راه اندازی 
دانشگاه جهاد و مقاومت در قم از شورای عالی انقلاب فرهنگی اخذ شده است و 
این دانشگاه فعالیت خود را با 11 رشته در مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد 
و دکتری آغاز خواهد کرد.  حجت الاسلام »علی لقمان پور« در همایش تقدیر از 
پژوهشگران حوزه دفاع مقدس که امروز همزمان با روز پژوهش در موزه انقلاب و 
دفاع مقدس قم برگزار شد، اظهار کرد: بنا بر برخی تفاسیر، آیه »انما یخشی الله 
من عباده العلماء« اشاره به علمی دارد که نافع است وی افزود: خداوند در هیچ 

نماینده آیت الله سیستانی در ایران گفت: شورای شهر نیاز به چرخه مدیریتی 
در  شهرستانی  جواد  سید  حجت الاسلام والمسلمین  دارد.  تعهد  و  تخصصی 
دیدار اعضای شورای شهر قم با تأکید بر ضرورت توجه به مدیریت در امور به ویژه 
در حوزه مسائل شهری اظهار داشت: مدیریت در مسائل اهمیت زیادی دارد، 
فرصت ها همیشه در اختیار ما نبوده و باید از فرصت ها به خوبی استفاده کرد. وی 
با بیان اینکه شما عزیزان در شورای شهر مشغول به خدمت هستید و شورا جایی 
بوده که قدم های مثبتی در آن برمی دارند و نیاز به چرخه مدیریتی تخصصی و 

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم:
دانشگاه جهاد و مقاومت در قم راه اندازی می شود 

حجت الاسلام شهرستانی در دیدار اعضای شورای شهر قم :
شورای شهر نیاز به چرخه مدیریتی تخصصی و تعهد دارد
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رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

بازگشایی هوشمند، نشاط و 
تحرک را به جامعه برگرداند

 وزیر ارتباطات و فناوری گفت: در 
چند رسانه به نقل از من نوشته اند؛ 
»زارع پور مدافع فیلترینگ و طرح 
صیانت اســت« که در حقیقت به 
ملاحظــات و توضیحــات مــن در 
ایــن دو مورد توجــه نکرده اند. من 
طرفدار شفافیت و قاعده مند بودن 
این فضای مجازی هستم.  عیسی 
2زارع پور در صفحه شــخصی خود  2

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری: 

تزریق روحیه امید و اعتماد 
مهمترین نیاز امروز جامعه است

 رییس جمهــور بــا تاکید بر 
ضرورت توجه به کنترل تردد 
از مرزهــای کشــور، گفــت: 
صیانــت از جان و ســلامتی 
مردم ایجاب می کند که تردد 
افراد بویــژه از کشــورهای با 
احتمال ســرایت بیشــتر، با 
جدیــت کنتــرل شــود البته 
محدودیت ها نباید مشــکلی 

 وزیر علوم، تحقیقــات و فناوری 
امیــد،  روحیــه  تزریــق  گفــت: 
اعتمــاد  افزایــش  و  امیدآفرینــی 
در  نیــاز  مهمتریــن  اجتماعــی 
شرایط فعلی جامعه است، چرا که 
دشــمنان انقلاب و معاندان نظام 
تمام توان خود را برای از بین بردن 
امیــد مردم بــکار گرفته اند.  دکتر 
محمدعلی زلفی گل روز شنبه در  2

نقدی بر ظرفیت ها و 
اهداف توسعه ای بودجه 

 بیش از 4 دهه است که بودجه ریزی در اغلب کشورهای 
ویژگی  یک  توسعه  درحال  کشورهای  خصوصا  جهان 

مشترک دارد و آن رویکرد و مبنای توسعه ای بودجه های سالیانه است. ایجاد و غلبه چنین 
رویکردی در بودجه ریزی های سالیانه کشورها ، عموما با گذار از رویکرد سیاسی است.

این سخن به معنای حذف کامل رویکرد سیاسی در بودجه ریزی های سالیانه نیست چه 
اینکه دولتها به عنوان متولی بودجه ریزی به صورت مستقیم و غیرمستقیم تلاش دارند 
بودجه های سالیانه را با منافع سیاسی حزبی یا جریانی تدوین و اجرا نمایند اما واقعیت 
این است که این رویکرد ، رویکرد غالبی در بودجه ریزی امروز جهان به شمار نمی آید و به 
نظر مي رسد روح حاکم بر بودجه های سالیانه مطابق با اسناد کالن و بلند مدت، توسعه ای 
است. بودجه ریزی سالیانه در ایران علاوه بر ایرادات جدی به لحاظ ساختار و سازوکارهای  
تدوین ، اجرا و نظارت، از یك ایراد جدی دیگر یعني دور بودن از فضاي توسعه ای رنج مي 
برد. این مساله در یك دهه اخیر تحت تاثیر فشارها و محدودیت هاي خارجي و تحریم هاي 
اقتصادي، به شکل برجسته اي خودنمایي مي کند. تحریم هاي اقتصادي به صورت خاص 
و شرایط کلي سیاست داخلي و خارجي عملا مانع از این شده که دولت ها در فضایي آرام 
و دور از تنش هاي رایج با هدف تحقق اهداف برنامه هاي کلان توسعه اي خصوصا برنامه 
هاي 5 ساله و همچنین سند چشم انداز 20 ساله اقدام به بودجه ریزي نمایند. تامل در 
اسناد بودجه سالانه کشور نشان مي دهد که به جز دوره اجراي برنامه سوم توسعه که بودجه 
هاي سالیانه با رویکرد نسبي توسعه اي تنظیم و اجرا گردید، کمتر سالي را مي توان در دو 
دهه اخیر اشاره کرد که با اسناد بودجه سالیانه با رویکرد توسعه اي تنظیم شده باشد. بودجه 
هاي سالیانه ایران حداقل در یك دهه اخیر ماهیت محاسباتي یعني تعیین دخل و خرج 
دولت و شرکت هاي دولتي از یك سو و از سوي دیگر در واکنش به مخاطرات و چالش هاي 
روزمره ناشي از تحریم هاي اقتصادي و رفع نیازهاي روزمره کشور تنظیم گردیده است. این 
مساله سبب شده که بودجه ها عموما غیرواقعي و بر مبناي اما و اگرهاي فراوان تدوین شده 
به گونه اي که کسري بودجه بالا، وجه مشترك بزرگ همه بودجه ها در طول این سال ها به 
شمار مي آید. این مساله بعضا اگر در مواردي به دلیل جابجایي دولت ها و یا اختلاف نظر 
میان نهاد تدوین گر و نهاد تصویب کننده، ماهیت سیاسي پیدا کند، بیشتر خود را نشان مي 
دهد چنانکه در بودجه سال 1400 ، کسر بودجه اي در حدود 480 هزار میلیارد تومان را به 
کشور تحمیل کرد که نتیجه اي جز تورم و بي نظمي مالي نداشته است. سند بودجه سال 
آینده نیز که اخیرا به عنوان اولین بودجه دولت سیزدهم به مجلس ارائه شده، از این شرایط 
مستثني نیست. این بودجه که تحت تاثیر مذاکرات هسته اي و چشم انداز نامشخص و 
ناپایدار به صورت احتیاطي، ریاضتي و تا حدودي خوشبینانه تنظیم شده ، فاقد ابعاد توسعه 
اي قابل اشاره در ابعاد کلان است. اگرچه متولیان تدوین بودجه اعلام داشته اند که بودجه 
سال آینده رشد اقتصادي 8 درصدي را هدف قرار داده اند اما مشخص نیست این رشد 
مبتني بر چه منابع و قواعد واقعي قابلیت تحقق را دارد؟ این شرایط به طور طبیعي ایران 
را همچنان از شرایط توسعه اي دور نگه داشته و موقعیت ایران را در نقشه جهاني توسعه و 
شاخص هاي توسعه اي بیشتر تضعیف نماید. مهمترین شاخص براي سنجش ماهیت و 
کارکرد توسعه اي بودجه هاي سالیانه، میزان تحقق اهداف سند چشم انداز 20 ساله کشور 
است که خط پایان آن سال 1404 مي باشد. به راستي تا چه حدي اهداف توسعه اي 20 

سال اخیر ایران با محوریت سند چشم انداز 20 ساله محقق شده است؟
 اقتصاددان

 

مدیر کل مدیریت بحران استان قم خبرداد:

آغاز اجرای مرحله دوم طرح مدیریت 
هوشمند کرونا 

مدیر کل مدیریت بحران استان قم گفت: مرحله دوم طرح مدیریت هوشمند کرونا در 
استان قم، با تمرکز بر حوزه حمل و نقل از روز شنبه آغاز شد. محسن اروجی اظهارداشت: 
این مرحله برای رانندگان اتوبوس ها، تاکسی های درون شهری، اینترنتی و تاکسی های 
تلفنی اجرایی می شود. وی با تاکید بر اینکه رانندگان حمل و نقل درون شهری باید 2 دز 
واکسن کرونا را تزریق کرده باشند گفت: رانندگانی که واکسن تزریق نکرده اند موظف اند 
هر دو هفته یک بار  pcr  منفی ارائه کنند. مدیر کل مدیریت بحران استان قم افزود: به 
رانندگان متخلف که واکسن دریافت نکرده اند یا آزمایش منفی کرونا ندارند در مرحله اول 

اخطار داده می شود و  پروانه کاری آنان تعلیق می شود.     

علیرضا سلطانی*

با بهره برداری از 12 منطقه نمونه ،گردشگری قم متحول می شود

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

طرفدار شفافیت و قاعده مند 
بودن فضای مجازی هستم

حجت الاسلام شهرستانی در دیدار اعضای شورای شهر قم :

شورای شهر نیاز به چرخه مدیریتی 
تخصصی و تعهد دارد

به چرخه مدیریتی  نیاز  ایران گفت: شورای شهر  آیت الله سیستانی در  نماینده 
تخصصی و تعهد دارد.

حجت الاسلام والمسلمین سید جواد شهرستانی در دیدار اعضای شورای شهر قم با 
تأکید بر ضرورت توجه به مدیریت در امور به ویژه در حوزه مسائل شهری اظهار داشت: 
مدیریت در مسائل اهمیت زیادی دارد، فرصت ها همیشه در اختیار ما نبوده و باید از 
فرصت ها به خوبی استفاده کرد. وی با بیان اینکه شما عزیزان در شورای شهر مشغول 
به خدمت هستید و شورا جایی بوده که قدم های مثبتی در آن برمی دارند و نیاز به 
چرخه مدیریتی تخصصی و تعهد دارد، گفت: متأسفانه در بسیاری از زمینه ها از نظر 
مدیریت ضعیف هستیم و همواره با شعار زندگی می کنیم، اکثر کارهای ما سیستماتیک 
و براساس برنامه ریزی و نظم نیست، درحالی که نظم در امور بسیار مهم است. نماینده 
آیت الله سیستانی در ایران عنوان کرد: ایران اگر یک صدم دنیا باشد دارای امکانات و 
ظرفیت های زیادی است و 80 میلیون نفر جمعیت داریم و در جایگاهی قرار داشته 
که می توانیم با امکانات موجود قدم های مثبتی برداریم. وی با تأکید بر اینکه در جنبه 
مدیریتی ضعف زیادی داریم تصریح کرد: این در حالی بوده که ایران می تواند در اوج 
عظمت و قدرت قرار بگیرد، ما می توانیم مشکلات را حل کنیم و در بحث های مدیریتی 

نیز از کشورهای پیشرفته الگو بگیریم.
نباید درگیر مسائل جنبی و حاشیه ای شویم 

حجت الاسلام شهرستانی تصریح کرد: استفاده از مشارکت های مردمی و جذب 
سرمایه گذاری و حضور بخش خصوصی در توسعه امکانات اهمیت زیادی دارد و هر 
کس در جایگاه خودش می تواند مشکلات را رفع کند. وی با اشاره به اهمیت مشورت 
در امور عنوان کرد: مشورت کردن اهمیت زیادی در مدیریت دارد، چراکه در مشورت 
زیان و ضرری نیست و با توجه به جایگاه مهم مشورت در دین باید آن را به خوبی تبیین 
کرد. نماینده آیت الله سیستانی در ایران یادآور شد: باید بتوان در حل مسائل به اجماع 
نظر و خرد جمعی رسید و از فرصت ها به خوبی استفاده کرد، کشورهای پیشرفته حرف 
اول را در مدیریت می زنند و ما بهترین ها را داریم به شرطی که درگیر مسائل جنبی 
نشویم. وی خاطرنشان کرد: نباید درگیر مسائل جنبی و حاشیه ای شویم، متأسفانه 
گاهی گرفتار حواشی سیاسی هستیم، درحالی که باید به فکر جامعه باشیم؛ ما مردمان 
خوب داریم که کمترین توقع ها را دارند، حتی مردمی که اعتراض کرده از بدنه جامعه 
بوده ولی یک عده در جریان اعتراضات سوار بر موج می شوند. به گفته حجت الاسلام 

شهرستانی، باید به سراغ شناخت این مجموعه های تحریک کننده برویم.
 

مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم :

مسابقات المپیاد ورزشی کارکنان 
شهرداری قم برگزار می شود

مدیرکل سرمایه انسانی شهرداری قم از برگزاری مسابقات المپیاد ورزشی کارکنان 
شهرداری قم در سال جاری، پس از بهبود نسبی شرایط کرونایی استان خبر داد.

سیدعلی بیگدلی با اشاره به برگزاری مسابقات المپیاد ورزشی کارکنان شهرداری قم، 
هدف از برگزاری این دوره از مسابقات را ایجاد سرگرمی، تحرک و نشاط بین کارکنان 
دانست و اظهار داشت: با مسابقات با هدف اینکه طیف حداکثری از همکاران شرایط 

حضور در مسابقات را داشته باشند، برگزار می شود.
به گفته وی، در بخش آقایان رشته های ورزشی والیبال، فوتسال، پنالتی بسکتبال، 
طناب کشی، دارت، آمادگی جسمانی، فوتبال دستی و تنیس روی میز و در بخش 

بانوان نیز رشته های ورزشی دارت و تنیس روی میز برگزار خواهد شد. شناسه آگهی:1244532 روابط عمومی سازمان میادین شهرداری قم

استاندار قم در پنجمین جمعه کاری خود با حضور میدانی 
در بخش قاهان از توابع شهرستان جعفرآباد در حسینیه 
نشست.  منطقه  این  مردم  حرف  پای  بخش  این  اصلی 
در  روزجمعه  ظهر  از  پیش  شاهچراغی  تقی  محمد  سید 

پنجمین جمعه کاری خود با حضور میدانی در بخش قاهان 
از توابع شهرستان جعفرآباد با حضور در حسینیه اصلی 
این منطقه نشست. استاندار  پای حرف مردم  این بخش 
قم در جمع مدیران بخش و شوراهای روستاهای قاهان با 

تاریخ آگهی نوبت دوم:30 /1400/09

بلند پروازی جوان رعنای قمی با پیکان تهران؛

امیرحسین جدی
فوتبالیستی آینده دار
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گام های مثبت ایران در برابر
 کارشکنی غربی ها

 هم زمان با ادامه مذاکرات وین برای لغو تحریم های یکجانبه امریکا علیه ایران, تهران 
به صورت داوطلبانه مجوز تعویض دوربین های آسیب دیده از خرابکاری اخیر در مجتمع 

تسای کرج را به آژانس بین المللی انرژی اتمی داد. 
این اقدام ایران از یکسو بیان کننده ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای خود و از سوی 
دیگر نمایانگر حسن نیت تهران در مذاکرات وین است آن هم در شرایطی که طرف های 
غربی در مذاکرات وین برای فرار از تعهدات خود در برجام,  به ایران این اتهام را وارد می 
کنند که با زیاده خواهی و درخواست های فرابرجامی  مانع از احیای برنامه جامع اقدام 

مشترک است.
سه کشور اروپایی حاضر در برجام روز چهار شنبه در بیانیه ای با این ادعا که به اجرای 
کامل برجام و قطعنامه  2231 شورای امنیت متعهد هستند افزودند:  ایران از سازش 
هایی که پس از چندین هفته مذاکرات چالش برانگیز به دست آمده بود، عقب نشینی 

کرده و در این حال  خواسته های حداکثری بیشتری را ارائه کرده است.
آژانس  نظارت  ایران همچنین  بیانیه خود همچنین گفتند  در  اروپایی  سه کشور 
بین المللی انرژی اتمی )IAEA( را محدود کرده و جامعه بین المللی را با آگاهی کمتری 
از وضعیت برنامه هسته ای اش به حال خود رها کرده است. بر اساس ادعای سه کشور 
اروپایی برنامه هسته ای ایران هرگز به اندازه امروز پیشرفته نبوده و این تشدید تنش 
هسته ای صلح و امنیت بین المللی و سیستم جهانی منع اشاعه تسلیحات را تضعیف 

می کند. 
این ادعاها در حالی است که همانطور که گفته شد موافقت ایران با تعویض دوربین 
های آسیب دیده در مجتمع تسای کرج و همچنین فعالیت دوربین های آژانس در دیگر 
سایت های هسته ای کشور, نشان دهنده ماهیت صلح آمیز برنامه هسته ای ایران است 
و تاکید شده که در صورت لغو تحریم های کشور, آژانس می تواند به تصاویر دوربین ها 

دسترسی داشته باشد.
سه کشور اروپایی در بیانه خود همچنین در حالی به دنبال مقصر دانستن  و متهم 
کردن ایران به کارشکنی در مذاکرات برای خرید زمان برای پیشرفت برنامه هسته ای و 
استفاده ازاین اهرم در مذاکرات هستند که تصاویر دوربین های آژانس در سایت های 
هسته ای کشور ماهیت این فعالیت ها را بازتاب داده  و در صورتیکه امریکا و متحدان 
غربی اش به تعهدات خود عمل کنند آژانس می تواند به تصاویر ضبط شده این فعالیت 

ها دسترسی داشته باشد.
تیم شرکت کننده در مذاکرات وین نیز بارها اعلام کرده که به چیزی کمتر یا بیشتر از 
برجام رضایت نخواهد داد و تمامی تحریم های برجامی علیه ایران باید لغو شود و این 
مطالبه نه بیش از برجام بوده و نه اینکه به زمان زیادی نیاز است تا این مطالبه اجرایی 

شود. 
همانطور که رئیس جمهور سابق امریکا با یک فرمان اجرایی کشورش را ازبرجام خارج 
کرد وتحریم های یکجانبه راعلیه ایران اعمال کرد اکنون نیز بایدن می تواند با یک فرمان 
اجرایی همه تحریم های برجامی را لغو کند و مشکل حل شود اما با این حال تعلل از 
سوی غربی ها و مقصرنمایی ایران و متهم کردن تهران به مطالبات فرابرجامی این سوال 
را متبادر می کند که امریکا وسه کشور اروپایی با این فضاسازی های دروغین به دنبال 

چه هدفی هستند؟
در پاسخ به نظر می رسد این کشورها بر خلاف ادعایشان با مقصرنمایی ایران و طولانی 
کردن مذاکرات به دنبال خریدن زمان هستند تا از آثار تحریم ها در داخل کشور به عنوان 
یک اهرم فشار برای عقب نشینی ایران از مطالبات خود بهره برداری کنند و با تحمیل 
مطالبات فرابرجامی, توافق دیگری را بر تهران تحمیل نمایند که ضمن تغییر برخی 
بندهای آن در باره غروب هسته ای  , زمینه را برای گنجاندن نقش آفرینی منطقه ای و 

برنامه موشکی ایران در آن فراهم کنند. 
در ارتباط با تلاش غرب برای خریدن زمان و طولانی کردن مذاکرات به مواضع گری 
سیمور مسئول هماهنگی  در کاخ سفید در امور منع گسترش سلاح های کشتار جمعی 
در دوره ریاست جمهوری اوباما اشاره می شود که در گفتگو با الجزیره گفت مذاکرات 
برنامه هسته ای ایران هنوز در مراحل اولیه است و به برگزاری دوره های متعدد نیاز دارد. 
البته  سیمور در چرایی لزوم برگزاری مذاکرات متعدد با انداختن توپ در زمین ایران 
و مقصر جلوه دادن کشورادعا می کند کاملا قابل درک بود که ممکن است دولت سید 
ابراهیم رئیسی مواضع مختلفی اتخاذ کند همانطور که ممکن بود هر دولت جدیدی این 
کار را بکند. الآن ایران دو پیش نویس جدید درباره تحریم ها و اقدامات هسته ای ارائه 
کرده است که بسیاری از مسائل مطرح شده در این پیش نویس ها برای آمریکا و اروپا 

غیرقابل قبول است. 
این رویکرد و تعلل غرب در لغو تحریم ها و احیای برجام و مقصرنمایی تهران در حالی 
است که پیش از این دولت ایران دست غربی ها را خوانده  و لایحه بودجه 1401 را بر 
اساس باقیماندن تحریم ها و رویکرد خنثی سازی تحریم ها تدوین کرده است و بر این 
اساس به نظر می رسد راهبرد غربی ها همانطور که در قبل با خروج امریکا از برجام به 
اشتباه و شکست این رویکرد تعبیر شد بار دیگر با شکست روبرو خواهد شد و نخواهد 

توانست در اراده تهران برای لغو تحریم ها خللی ایجاد نماید.
کارشناس مسائل بین الملل

عضو هیات تحقیق و تفحص از بانک ها:

اجازه فرار مدیرعامل بانک
 لندن نشین را نمی دهیم

 عضو هیات تحقیق و تفحص از بانک ها در مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که قوه 
مقننه و دستگاه های مسوول اجازه نخواهند داد فرار مدیرعامل بانک لندن نشین شبیه 

خاوری تکرار شود. 
»احسان ارکانی« روز شنبه با اشاره به تبعات فرار »محمود خاوری«  مدیرعامل اسبق 
بانک ملی به کانادا که کماکان گریبانگیر افکار عمومی است به خبرنگاران گفت: 
متاسفانه اخبار و اسناد منتشرشده حاکی از سکونت خانواده مدیرعامل یک بانک 

خصوصی در انگلیس و سفرهای متعدد وی به لندن است.
عضو هیئت تحقیق و تفحص از بانک ها در مجلس شورای اسلامی افزود: جای سوال 
جدی وجود دارد که چگونه چنین فردی صلاحیت در اختیار داشتن اطلاعات را دارد و 
مدیرعامل بانکی با میلیون ها سپرده گذار است و باید وزارت اقتصاد و بانک مرکزی توضیح 
دهند چگونه صلاحیت این مدیر بانکی تایید شده است. ارکانی با بیان اینکه سفرهای 
متعدد این فرد به انگلیس  در 2 سال گذشته مشکوک است، گفت: زیان انباشته بالای 
بانک تحت مدیریت این فرد در دو سال اخیر و تعلیق نماد بورسی این بانک به علت عدم 
شفاف سازی طی ماه های گذشته تنها بخشی از عملکرد مدیرعامل لندن نشین در طول 
دوران مدیریتش است.  عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس خاطرنشان کرد: ضرورت 
دارد نهادهای نظارتی، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد این موضوع را مورد توجه قرار دهند 
و در بررسی صلاحیت این فرد برای تصدی مسوولیت های مهم بانکی تجدیدنظر صورت 
پذیرد. البته مجلس و دستگاه های مسوول اجازه نخواهند داد تجربه تلخ فرار »محمود 

خاوری« تکرار شود.

 سخنگوی وزارت امور خارجه:

سه کشور اروپایی برای پیشرفت 
گفت وگوها جدیت به خرج دهند

 سخنگوی وزارت امور خارجه تاکید کرد: سه کشور اروپایی عضو 1+4 باید به جای 
اصرار بر بازی نخ نما شده و بی فایده مقصرنمایی، برای پیشرفت گفت وگوها جدیت و 

اراده به خرج دهند. 
غیرواقعی  اظهارات  به سوال خبرنگاران در خصوص  پاسخ  در  سعید خطیب زاده 
و خبرسازی دیپلمات های سه کشور اروپایی عضو 1+4 در مورد زمانبندی بازگشت 
هیات ها در این دور از گفت وگوها، اظهار داشت: بر خلاف ادعای طرف غربی در 
مورد درخواست ایران برای وقفه در مذاکرات، هم خود این کشور و هم دیگر اعضای 
1+4 کاملا در جریان هستند که این زمانبندی تفاهمی دسته جمعی و اتفاقا با در نظر 
گرفتن تعطیلات طرف های اروپایی هایی به مناسبت کریسمس و سال نوی مسیحی 
بوده است. خطیب زاده با یادآوری اینکه این بار نخست نیست که طرف های غربی به 
تحریف واقعیت و درز اطلاعات نادرست متوسل می شوند، تاکید کرد: این سه کشور 
شاید خواسته اند با این ادعای غیرواقعی به نوعی جبران درخواست دور قبل خود برای 

بازگشت زودهنگام به پایتخت هایشان را کرده باشند.
و بی فایده  نخ نما شده  بازی  بر  به جای اصرار  باید  این کشورها  وی تصریح کرد: 

مقصرنمایی، برای پیشرفت گفت وگوها جدیت و اراده به خرج دهند.

رضا محمدمراد*

اخبار

معاون قوه قضاییه:

 پیشگیری از جرایم نیازمند تدوین اطلس 
جرم در کشور است

 معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضاییه گفت که برای توفیق در 
و  و میکروسکوپی جرم، آسیب ها  تدوین اطلس جامع  نیازمند  از جرایم  پیشگیری 

اولویت بندی در برخورد با آنها در استان ها و شهرستان ها هستیم. 
اصغر جهانگیر در شورای اداری بندرگز با بیان این مطلب اظهارداشت: کاری که ما در 
این معاونت شروع کرده ایم این است که برای هر استان و شهرستان به صورت جداگانه 

اطلس جرم و آسیب های آن ها شناسایی، احصا و اولویت بندی کنیم.
وی افزود : باید روند تعهد دستگاه ها به وظایف آنها ارزیابی و باید فعل ها و ترک فعل ها 
رصد شود و به نظر می رسد برای مدیریت فرایند کارها در بخش های مختلف باید با کمک 

همه، اطلس جرم شناسی را به صورت میکروسکوپی انجام دهیم.
معاون قوه قضاییه  ادامه داد : اکنون سرقت در صدر جدول جرایم در ایران است و 
سالانه یک میلیون نفر در رابطه با سرقت دستگیر می شوند و این آمار نشان می دهد 
که باید به آن توجه شود اما همین جرم در نقاط مختلف کشور و استان ها مدل، اشکال 
و دلایل متفاوتی دارد و باید متناسب با شرایط و نیازهای هر استان برنامه ریزی خاصی 
در برخورد با آن انجام شود. جهانگیر تصریح کرد: از طریق سامانه »دیده بان اجتماعی« 
قصد داریم که عملکرد مدیران و مسئولان را رصد کنیم یعنی اگر کسی بداند که هیچکاه 
کارش دیده و رصد نمی شود ممکن است که کاری که نباید بکند را انجام دهد اما اگر 

بداند که رصد می شود، رفتار خود را قانونمند می کند.
وی درباره وضعیت پرونده ها و دعاوی موجود در کشور یادآور شد: آسیب ها و جرایم 
در کشور به دلیل مشکلات عدیده ای که بخشی از آن به ساختارها و بخشی به سوء 
مدیریت ها بر می گردد فضای متلاطمی دارد و این مساله در سطح قابل قبولی نباشد و 
در تراز جمهوری اسلامی نیست و لازمه آن این است که بسترهای این آسیب ها و جرایم 

را برطرف کنیم.
وی ادامه داد: اگر بخواهیم دستگاه قضایی در تراز نظام اسلامی عمل کند باید به 
نحوی باشد که ورودی پرونده ها به دستگاه قضا کم باشد تا امکان رسیدگی دقیق در 
دستگاه فراهم شود و از طرف دیگر با پیشگیری و پیش بینی های لازم اجازه ندهیم 

مرحله شکل گیری جرایم اتفاق بیفتد.
وی درباره جرایم نوظهور هم اضافه کرد: باید موضوعات جدید را هم مانند فضای 
مجازی مدنظر قرار داد که یکی از آن ها ارزهای دیجیتال است که اگر به آن توجه نشود 
سرنوشت بورس تکرار خواهد شد، باید حد قانونی و ضوابط آن مشخص شود تا مردم 

درباره آن آگاهی داشته باشند که بعدا گرفتار نشوند.
  

رئیس جمهور در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا:

بازگشایی هوشمند، نشاط و تحرک را به 
جامعه برگرداند

 رییس جمهور با تاکید بر ضرورت توجه به کنترل تردد از مرزهای کشور، گفت: صیانت 
از جان و سلامتی مردم ایجاب می کند که تردد افراد بویژه از کشورهای با احتمال سرایت 
بیشتر، با جدیت کنترل شود البته محدودیت ها نباید مشکلی برای تردد ضروری مردم 

ایجاد کند. 
به گزارش روز شنبه ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، آیت الله سید ابراهیم 
رییسی در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا اقدامات انجام شده در ماههای اخیر برای 
صیانت از جان مردم و افزایش ایمنی مقابل ویروس کرونا را بسیار ارزشمند ارزیابی کرد و 
با قدردانی از همه دست اندرکاران، گفت: بازگشایی هوشمند، تحرک و نشاط را به جامعه 
برگرداند اما برای صیانت از جان مردم لازم است همچنان رعایت دستورالعمل های 

بهداشتی توسط مردم و دستگاه های متولی مورد تاکید جدی باشد.
رییس جمهور با تاکید مجدد بر ضرورت توجه مضاعف به کنترل تردد از مرزهای کشور، 
گفت: صیانت از جان و سلامتی مردم ایجاب می کند که تردد افراد از مرزها به ویژه از 
کشورهایی که احتمال سرایت بیشتری وجود دارد، با دقت و جدیت کنترل شود. البته 
محدودیت هایی که در این زمینه اعمال می شود به گونه ای باشد که برای تردد ضروری 

مردم مشکلی ایجاد نکند.
آیت الله رییسی با تشکر از همراهی و اعتماد مردم در رعایت شیوه نامه های بهداشتی 
اضافه کرد: امروز مردم به خوبی اطلاع دارند که با رعایت اصول بهداشتی می توان از 
آسیب های بعدی شیوع بیماری کرونا جلوگیری کرد و در این راستا دولت کاملا به ارزش 
همراهی و همدلی مردم واقف است و تلاش های خود را برای صیانت از جان مردم 

همچنان با قوت ادامه خواهد داد.
 

باقری  کنی در گفت وگویی با المیادین:

برای دور هشتم مذاکرات مسئولیت 
پیچیده ای داریم 

 معاون وزیر خارجه ایران تاکید کرد که کارهای زیادی برای دور هشتم مذاکرات باید 
انجام شود. 

علی باقری معاون وزیر خارجه ایران در گفت وگویی با المیادین گفت: پس از یک هفته 
گفت وگوهای فشرده، گروه 1+4 با پیشنهادی که ایران هنگام ارائه پیش نویس اسناد 
خود ارائه کرده بود، موافقت کرد. در حال حاضر، دو پیش نویس جدید وجود دارد. یکی 

در مورد رفع تحریم ها و دیگری در مورد اقدامات هسته ای.
وی تصریح کرد: این دو پیش نویس ارائه شده از سوی ایران مبنای دور جدید مذاکرات 
خواهد بود. برای دور هشتم مذاکرات، ما کارهای زیادی باید انجام دهیم و مسئولیت 

بسیار پیچیده ای داریم.
توقف مذاکرات خواست ما نبود 

مذاکره کننده ارشد کشورمان همچنین اعلام کرد: ایران در این مرحله خواستار توقف 
مذاکرات نبوده بلکه ما از ابتدا توافق کردیم که لازم است پس از رسیدن به پیش نویس 
توافق، استراحت داشته باشیم. علی باقری گفت: سه کشور اروپایی روز جمعه در بیانیه 

مشترکی اعلام کردند که وقفه در مذاکرات وین خواست ایران بوده است.
معاون وزیر خارجه افزود: ایران از ابتدا بر ضرورت استمرار مذاکرات براب دستیابی به 

پیش نویس مورد توافق تاکید داشت.
مذاکره کننده ارشد کشورمان اعلام کرد: اگر طرف مقابل دیدگاه ها و مواضع منطقی 
جمهوری اسلامی ایران را بپذیرد، گفتگو های دور جدید می تواند آخرین دور مذاکرات 
باشد و در کوتاه ترین زمان به توافق برسم.  وی خاطر نشان کرد:  سرعت دستیابی به 

توافق بستگی به طرف مقابل دارد.
 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات:

طرفدار شفافیت و قاعده مند بودن 
فضای مجازی هستم

 وزیر ارتباطات و فناوری گفت: در چند رسانه به نقل از من نوشته اند؛ »زارع پور مدافع 
فیلترینگ و طرح صیانت است« که در حقیقت به ملاحظات و توضیحات من در این دو 
مورد توجه نکرده اند. من طرفدار شفافیت و قاعده مند بودن این فضای مجازی هستم. 

نوشت:  اینستاگرام  اجتماعی  زارع پور در صفحه شخصی خود در شبکه  عیسی 
امروز در یک روز بارانی، در جمع خبرنگاران و تصویربرداران عزیز رسانه ها پاسخگوی 

سوالات شان بودم، جلسه خوبی بود.
وی افزود: البته دیدم در چند رسانه به نقل از من گفته اند: »زارع پور مدافع فیلترینگ 
و طرح صیانت است« که در حقیقت به ملاحظات و توضیحات من در این دو مورد توجه 

نکرده اند.
وزیر ارتباطات تصریح کرد: من همواره با هر نوع افراط و تفریط و هر نوع محدودیت 
یا رهایی و ولنگاری بدون قاعده موافق نبوده و نیستم و همواره طرفدار شفافیت و 

قاعده مند بودن این فضا هستم.
زارع پور گفت: اعتقاد دارم که هر کسی که در فضای مجازی فعالیت می کند باید 
حقوق و تکالیف خود را بداند. همان گونه که در همه دنیا و به ویژه کشورهای پیشرفته 
با چارچوب های حکمرانی فضای مجازی، قواعد مشخص و معینی برای حفاظت از 

کسب وکارها و مردم به ویژه کودکان در این فضا تنظیم و اجرا کرده اند.
وی افزود: وزارت ارتباطات برای اصلاح و ارتقای »طرح حمایت از کاربران در فضای 
مجازی« نیز که با عنوان طرح صیانت شهرت یافته پس از اخذ نظر بازیگران و ذی نفعان 
مختلف، پیشنهادهای اصلاحی را به کمیسیون ویژه این طرح و رئیس مجلس شورای 
اسلامی ارائه داده است و امیدواریم این طرح به سرانجامی برسد که با اعمال تغییرات و 
اصلاحات دقیق، در عین ساماندهی فضای مجازی، نگرانی کسب و کارها و ذی نفعان 

این فضا را برطرف کند. 

 رییس مجلس شورای اسلامی با انتقاد از ساختار 
اداری و مدیریت دولتی و روزمرگی در کشور گفت: 
اگر امروز اقتصاد ما به گل نشسته و دچار بحران شده، 
از تحریم، دچار مشکل  علت آن این است که پیش 

دولتی سازی شده ایم. 
مراسم  در  شنبه  روز  قالیباف«  »محمدباقر 
گرامیداشت هفته پژوهش و تقدیر از پژوهشگران برتر 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی گفت: مرکز 
پژوهش ها یکی از مهمترین مراکز تصمیم سازی در 
نظام جمهوری اسلامی است که به عنوان کارفرمای 
حکمرانی  در  می تواند  پیرو  کارگزار  یک  نه  پیشرو، 
تاثیرگذار باشد. رییس مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه پژوهش در توسعه علمی تولید علم، مرجعیت 
علمی و همچنین سایر حوزه ها می تواند نقش آفرین 
باشد، تاکید کرد: نقش این مرکز برای حل مسئله 
کشور ضروری است و  باید پژوهش ها را در حل مسئله 
از  به بودجه های سنواتی  به کار گیریم. چرا که اگر 
دهه 50 تا امروز نگاه کنیم درمی یابیم که این برنامه ها 
شباهت زیادی به یکدیگر دارند و همیشه به طی یک 

مسیر عادت کرده ایم.

قالیباف با بیان اینکه کشور در اجرا و تصمیم گیری 
دچار مسئله است و در هیچکدام از این بودجه ها به 
یک نقطه موفق نرسیده، بیان کرد: امروز این سوال 
مطرح است آیا باید این مسیر را ادامه داده وآیا نباید 
مسیر را تغییر داد؟ مشخص است که ما در حوزه حل 
مسئله و تشخیص مسئله دچار چالش هایی هستیم و 
تصور می کنم مرکز پژوهش ها باید به این موضوع ورود 

کند.
رییس قوه مقننه با تاکید بر اینکه در شرایط بدون 
تحریم، اقتصاد نفتی هیچ مشکلی از مسائل امروز 
کشور را حل نمی کند،  عنوان کرد: درآمدهای نفتی 
پاسخگوی نیازهای ما نیست و معلوم است که مسیر 
بودجه مبتنی بر نفت مسیر درستی برای ما نیست و 
مسیر صحیح مسیر مبتنی بر علم، فناوری و دانش 

بنیان است.
قالیباف خاطرنشان کرد: به واسطه موضوع موالید 
امروز  دارد.  نگرانی هایی وجود  آینده  برای 20 سال 
در اوج ظرفیت منابع انسانی و در جوان ترین شرایط 
لحظه  همین  از  اما  هستیم،  شرایط  باسوادترین  و 
نیز استفاده نمی کنیم و در غم شرایط جمعیتی 20 
سال آینده هستیم. البته این نگرانی درباره جمعیت 
به جاست اما آیا نباید از شرایط و فرصت های امروز 

استفاده کنیم؟
وی افزود: ما همین امروز نیز باید از ظرفیت بزرگ 
جوانان خلاقی که می توانند برای ما تولید ثروت کنند، 
استفاده کنیم و به جای حل مشکل فروش نفت، برای 
اساسی ترین  که  انسانی  منابع  ظرفیت  از  استفاده 

ظرفیت تولید ثروت است،  وقت صرف نمی کنیم.
باید  کرد:  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  رییس 
سرنوشت تک تک مردم، ایران و  انقلاب را مدنظر قرار 
دهیم و  همه وجود خود را در این راه صرف کنیم تا این 

سرنوشت را ختم به خیر  شود.
 وی ادامه داد: زمانی که در شهرداری بودم خیلی ها 
به ما انتقاد می کردند که چرا برای پروژه های عمرانی 
زمان بندی مشخص می کنید و این کار موجب فشار و 
ایجاد مسوولیت بر روی مدیریت شهری می شود و مگر 
در گذشته که چنین روالی نبود، کسی به شما انتقاد 

می کرد؟ اما من معتقد بودم نباید به این حرف ها گوش 
کرد و اگر ما خدمتگذار مردم هستیم و به ایران اسلامی 
افتخار کنیم، نباید نگران صحبت های دیگران باشیم.

رییس نهاد قانونگذاری کشور تصریح کرد: مجلس 
و مرکز پژوهش ها نقطه تحولی هستند که باید مسائل 
را حل کنند و در ریل اصلی خود قرار دهند و البته 
مجلس و مرکز پژوهش ها نقش بی نظیر و ظرفیت 

بالایی دارند، اما متاسفانه به روزمرگی افتاده ایم.
وی با بیان اینکه مرکز پژوهش های مجلس قوه عاقله 
است، گفت: این  ظرفیت بزرگی برای مجلس و کشور 
است که باید از آن استفاده کرد تا این روزمرگی ها پایان 

یابد.
آب، جمعیت و اقتصاد؛ سه مسئله اصلی کشور 
 رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر اینکه در 
مجلس اصالت با نماینده است، اظهار داشت: اهمیت 
مرکز پژوهش ها به دلیل ساختن یک فهم مشترک از 

اهداف و سیاستگذاری ها است
یک  برای  مرکز  این  نقش  کرد:  اضافه  قالیباف 
حکمرانی درست و فهم از یک حکمرانی توسعه یافته 
بی نظیر است و ما تا به یک فهم مشترک در اهداف 
سیاستگذاری و حکمرانی و اولویت های امروز کشور 
نرسیم، نمی توانیم گام محکمی در اداره کشور برداریم.
وی با بیان اینکه اولویت اصلی کشور سه موضوع آب، 
جمعیت به معنی موالید و اختلاف طبقاتی و مهاجرت 
و اقتصاد است، اضافه کرد: موضوع اقتصاد، موضوع 
کوتاه مدت و میان مدت ما است و مسئله آب و جمعیت 
موضوع تمدنی و درازمدت است و برای رسیدن به آن 
باید برنامه ریزی طولانی تری داشته باشیم که نقش 
فهم  به  رسیدن  برای  زمینه  این  در  پژوهش ها  مرکز 

مشترک در سیاستگذاری بسیار مهم است.
وی با انتقاد از ساختار اداری و مدیریت دولتی در 
کشور گفت: اگر امروز اقتصاد ما به گل نشسته و دچار 
بحران شده، پیش از تحریم، دچار مشکل دولتی سازی 
شده ایم و شاهدیم شرکتی مثل ایران خودرو در حالی 
که تنها 6 درصد از سهام آن برای دولت است، همه 
مدیران آن را دولت تعیین می کند و چون مدیران را 

دولت مشخص می کند، بدهی کلانی دارد.

رییس مجلس شورای اسلامی:

 اقتصاد به گل نشسته نتیجه دولتی سازی است

رئیس بنیاد امید ایرانیان با اظهار تاسف از احساس یاس و ناامیدی در اقشار 
مختلف جامعه ،گفت: شخصا وضعیت فعلی کشور را در شان مردم شریف ایران 
نمی دانم. با شعار نمی توان کشور را اداره کرد متاسفانه نوعی سردرگمی و بی 
برنامه گی در مدیریت کشور مشاهده می شود و تداوم این سبک مدیریت فرجام 
نامطلوبی برای کشور در پی دارد .   محمدرضا عارف در جمع اعضای هیات مدیره 
بنیاد امید ایرانیان با اشاره به ماموریت های این بنیاد در دهه دوم فعالیت خود ، 
گفت :  بنیاد امید ایرانیان برای نیل به حکمرانی خوب در کشور حاضر است   تمامی 
ظرفیتهای کارگروه های مختلف خود را در خدمت مدیران جامعه قرار دهد   هر چند  
در مقطع فعلی نوعی بی نیازی برای استفاده از ظرفیت فکری نخبگان در بخش 
های مدیریتی کشور احساس می شود. وی بر لزوم راه اندازی اندیشکده بنیاد امید 
ایرانیان تاکید کرد و از اعضای هیات مدیره بنیاد خواست این اندیشکده با محوریت 

جوانان نخبه تاسیس شود.
هنر گفتمان اصلاحات حضور و انجام مسئولیت در شرایط سخت است

عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در بخش دیگری از سخنان خود به 
شرایط فعلی کشور اشاره کرد و با اظهار تاسف از احساس یاس و ناامیدی در اقشار 
مختلف جامعه، تصریح کرد : در ادوار مختلف بعد از انقلاب اسلامی با بحران ها و 
شرایط سختی  رو به رو بودیم اما هنر گفتمان اصلاحات حضور و انجام مسئولیت در 
شرایط سخت است و خوشبختانه کارنامه عملکرد جریان اصلاحات علی رغم سنگ 
اندازی های فراوانی که از سوی جریان مقابل که در قدرت حضور داشتند صورت 

می گرفت نشان از تاثیر گذاری در حوزه های مختلف جامعه بوده است .
وی با یادآوری چگونگی بازگشایی دانشگاه ها در دهه 60 ، گفت: در مقطعی که 

می خواستیم دانشگاه ها را بعد از حدود دو سال بازگشایی کنیم با مقاومت های 
فراوانی رو به رو بودیم اما با ایستادگی در آن شرایط سخت و گوشزد کردن تبعات 
تداوم تعطیلی دانشگاه ها  برای کشور به مسئولان،  نهاد دانشگاه مجددا فعالیت 
خود را آغاز کرد و اگر ممارست و پیگیری ما نبود شاید تعطیلی  دانشگاه ها برای 

مدت طولانی تر ادامه داشت.
تداوم  سبک مدیریت فعلی فرجام نامطلوبی برای کشور در پی دارد

 ، است  شکن  بست  بن  گفتمانی  اصلاحات  گفتمان  براینکه  تاکید  با  عارف 
خاطرنشان کرد: شخصا وضعیت فعلی کشور را در شان مردم شریف ایران  نمی 
دانم با شعار نمی توان کشور را اداره کرد متاسفانه نوعی سردرگمی و بی برنامه گی 
در مدیریت کشور مشاهده می شود و تداوم این سبک مدیریت فرجام نامطلوبی 

برای کشور در پی دارد .
نیازمند یک تحول اساسی در جریان اصلاحات هستیم

رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به وضعیت جریان اصلاحات در مقطع فعلی ، 
گفت : ما در جریان اصلاحات حتما نیازمند به یک تحول اساسی هستیم و برای 
ایجاد این تحول همه احزاب و گروه ها و شخصیت های تاثیر گذار این جریان باید با 
برنامه ریزی دقیق و منطبق با شرایط جامعه علی رغم  تمام محدودیتهایی که برای 
این جریان ایجاد کرده اند در متن جامعه حضور فعال و تاثیر گذار داشته باشد چرا که 

مطمئنا شرایط فعلی بر اساس خواست و اراده مردم تغییر خواهد کرد.
گفتنی است در این جلسه از زحمات علی اکبر غیرتی بخاطر مدیریت دفتر دکتر 
محمدرضا عارف قدردانی و آقای مهرداد محمدی برای تصدی این سمت معارفه 

شد.

محمدرضا عارف :

نوعی سردرگمی و بی برنامه گی در مدیریت کشور مشاهده می شود 

 دبیر شورای فرهنگ عمومی کشور با تاکید بر به روزرسانی و ویرایش »سیاست ها و 
ضوابط حاکم بر تبلیغات محیطی«، گفت: نه می توانیم نه قصد ایجاد فضای سلبی 
و حذفی در حوزه تبلیغات داریم،هدفمان این است با ترکیبی از رویکردهای سلبی و 

ایجابی و یک نگاه به روز از ظرفیت های نظام فرهنگی کشور پاسبانی کنیم. 
به گزارش خبرنگار فرهنگی ایرنا، سیدمجید امامی روز شنبه در نشست کارگروه 
تبلیغات محیطی شورای فرهنگ عمومی با بیان سابقه ای از مصوبه »سیاست ها 
و ضوابط حاکم بر تبلیغات محیطی« ابلاغی سال 88 اظهار داشت: به دلیل عدم 
همدلی، هم رایی و همسازی کافی بین دستگاه های عضو از جمله دبیرخانه شورای 
فرهنگ عمومی، معاونت مطبوعاتی و اطلاع رسانی و بعضا شهرداری تهران در طول 
12 سال گذشته فقط 15 بار شورا در این حوزه جلسه تشکیل داده که 13 بار آن 
متعلق به قبل از سال 92 بوده و از سال 92 تا به امروز نیز فقط یکبار شاهد تشکیل 
جلسه بوده ایم که آن هم رضایت بخش نبوده است. در حالیکه فرهنگ کشور اهل 
تعارفات نیست و امروز که انس و همدلی و الفت بین ارکان شورا وجود دارد بهتر است 

به این مساله نیز شایسته تر پرداخته شود.
وی افزود: اتفاق مهمتر این است که وزارت فرهنگ نه به عنوان وزارتی فرهنگی بلکه 
به عنوان مامور پاسخگو نگه داشتن دولت در عرصه فرهنگ و رسانه در دوره سیزدهم 
شورای فرهنگ عمومی به جد تصمیم گرفته نقش حکمرانی فرهنگی که از شورای 
عالی انقلاب فرهنگی تفویض شده را حفظ کند و وزارتخانه الزاما عهده دار مجوزگیری 
و مجوزدهی نباشد و تا آنجا که ممکن است دغدغه فرهنگ و اهالی فرهنگ را داشته 

باشد که ثمره اش هم احیای جدی شورای فرهنگ عمومی به عنوان اصلی ترین نهاد 
طراح برنامه ریزی فرهنگی در مجموعه است که البته ذیل سیاست های شورای عالی 

انقلاب فرهنگی عمل می کند.
امامی گفت: در حال حاضر با توجه به تحول در شورا و دستگاه های عضو به جای 
رفع تکلیف، تعالی و ارتقای فرهنگ عمومی وظیفه همه ما از جمله شوراهای اقماری 
شورای فرهنگ عمومی است که به صورت ضربدری مکمل هم هستند، کمیسیون 
تقویم کشور، شورای نظارت بر نامگذاری اماکن و معابر، شورای مجسمه، شورای 
نظارت بر بازی و اسباب بازی و غیره از جمله اقماری های این مجموعه هستند و 
در آینده هم شورایی را به عنوان بین دستگاهی برای هدایت مساله آموزش زبان دوم 

خواهیم داشت.
دبیر شورای فرهنگ عمومی تاکید کرد: همچنین دبیرخانه شورای پاسداشت زبان 
و ادبیات فارسی با مصوبه هیات وزیران هم در وزارت فرهنگ نهادینه شده که به شدت 

از ظرفیت آن برای ساماندهی می توان استفاده کرد.
امامی گفت: نه می توانیم، نه قصد ایجاد فضای سلبی و حذفی را در حوزه تبلیغات 
در کشور داریم ولی هدفمان این است با ترکیبی از رویکردهای سلبی و ایجابی و یک 
نگاه به روز مخصوصا متناسب با تحول اساسی که در ساحت فرهنگ و رسانه رخ داده 
به لحاظ جهان پلتفرمی و دیجیتالی شده و تغییر و انتقالی که از محیط های فیزیکی 
به محیط های مجازی در حال صورت گرفتن است از ظرفیت های نظام فرهنگی 

کشور پاسبانی کنیم.

دبیر شورای فرهنگ عمومی:

قصد ایجاد فضای سلبی و حذفی در حوزه تبلیغات نداریم

وزیر علوم، تحقیقات و فناوری:  

تزریق روحیه امید و اعتماد مهمترین نیاز امروز جامعه است
تزریق  گفت:  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزیر   
روحیه امید، امیدآفرینی و افزایش اعتماد اجتماعی 
مهمترین نیاز در شرایط فعلی جامعه است، چرا که 
دشمنان انقلاب و معاندان نظام تمام توان خود را 

برای از بین بردن امید مردم بکار گرفته اند. 
آیین  در  شنبه  روز  زلفی گل  محمدعلی  دکتر 
گرامیداشت روز وحدت حوزه و دانشگاه و تکریم و 
معارفه روسای قدیم و جدید دانشگاه بوعلی سینا، 
افزود: دانشگاه ها با امیدآفرینی و ایجاد اعتماد در 
میان دانشجویان نقشی بی بدیل در تقویت اعتماد 
ملی و امید به آینده در راستای توسعه و پیشرفت 

کشور برعهده دارند.
برای  امیدآفرینی  اینکه  به  اشاره  با  وی 
است،  ضروری  بسیار  جامعه  در  اعتمادسازی 
تصریح کرد: اقدامات ارزشمند و قابل توجهی طی 
40 سال گذشته در کشور انجام شده چرا که در 

ابتدای پیروزی انقلاب و در آغاز جنگ تحمیلی، 
توان ساخت سیم خاردار را نداشتیم اما الان کشور 
توان تولید و ساخت تجهیزات پیشرفته از جمله 
پهباد را دارد. دکتر زلفی گل با بیان اینکه باید نوع 
نگاهمان را تغییر بدهیم، تصریح کرد: برخی این 
همه پیشرفت انجام شده در کشور را نمی بینند و 

فقط ناامیدی را پمپاژ می کنند.
به  اشاره  با  فناوری  و  تحقیقات  علوم،  وزیر 
و  باتقوی  متدین،  افراد  ما  دانشگاهیان  اینکه 
مسئولیت پذیری هستند که برای ارتقا و پیشرفت 
شوند،  مجهز  تقوا  و  ایمان  علم،  به  باید  کشور 
فقط  زمانی  همدان  بوعلی سینا  دانشگاه  افزود: 
که  داشت  کشاورزی  و  پایه  علوم  دانشکده   2
اکنون همگان شاهد رشد چشمگیر و مطلوب این 

مجموعه علمی هستیم.
وی با بیان اینکه علم امروز دنیا مدیون بوعلی سینا 

مایع  کشف  دنبال  به  دانشمندان  گفت:  است، 
حیات و ماده ای بودند که با آن همه چیز را به طلا 
»ابطال  کتاب  در  سینا  ابوعلی  اما  کنند  تبدیل 
کیمیا« گفته که این روش ها موهوم است و شیوه 
تجربی نوین را ابداع کرد که باید دنبال کیمیای علم 

باشیم.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری اظهار داشت: در 
وجود  مختلفی  هیات های  بوعلی سینا  دانشگاه 
نهج البلاغه  و  قرآن  هم اندیشی،  جلسات  و  دارد 
برگزار می شود و این نشان می دهد که همه اساتید 

دانشگاه های ما انسان های متدینی هستند.
وی با بیان اینکه دانشگاه ها، دانش آموزان پرشور 
و شعف را می پذیرند و زمینه رشد آن ها را فراهم 
هستند  افرادی  موفق  مدیران  افزود:  می کنند، 
که علاوه بر درس خواندن در یکی از انجمن های 

علمی، اسلامی و یا فرهنگی نیز فعال بوده اند.
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چرا صبح ها صورتتان پُف  آلود است؟  امیکرون چه نشانه های خاصی دارد؟
کرونا،  ویروس  جدید  سویه  امیکرون،  که  می گویند  محققان 

نشانه های متفاوتی در بیماران ایجاد می کند.
سویه جدید کووید 19 موسوم به امیکرون، به یکی از بزرگ ترین 
نگرانی درباره  از  تبدیل شده است.  بهداشتی جهان  چالش های 
پیامدهای  تا  سویه  این  با  مبارزه  در  موجود  واکسن های  ناتوانی 
اقتصادی این موضوع، همگی باعث خستگی عمومی مردم پس از 

دو سال مقابله با یک همه گیری مرگبار شده است.
از  حاکی  اولیه،  شواهد  که  آن جا  از  دارند  تأکید  متخصصان 
مقاومت سویه جدید نسبت به واکسن های موجود است، در مبارزه 
با همه گیری به نقطه آغاز بازگشته ایم و مردم باید از شیوه نامه های 

بهداشتی به طور جدی تبعیت کنند. 
استفاده از ماسک، حفظ فاصله گذاری اجتماعی و شستن مرتب 
به شمار می آیند.  بهداشتی  از اصلی ترین شیوه نامه های  دست ها 
همچنین برای قطع زنجیره بیماری، شناسایی افراد مبتلا و قرنطینه 

آنها ضروری است. 
مرکز سرویس سلامت همگانی انگلیس تأکید دارد افرادی که سه 
علامت رایج تب بالا، سرفه مداوم و از دست دادن حس بویایی و 

چشایی را دارند، باید فوری آزمایش کرونا بدهند.
 با این حال، در کنار نشانه هایی که پیش تر برای ابتلا به کووید 19 
که سویه  کرده اند  به تازگی کشف  دانشمندان  است،  مطرح شده 
امیکرون، باعث بروز علائم منحصر به فرد دیگری در افراد شده است. 

این نشانه ها شامل این موارد می شوند:
 1- خارش گلو

2- سرفه خشک
3- خستگی شدید

4- درد عضلانی ملایم
5- عرق کردن شبانه 

دکتر آنجلیک کوتز، یکی از مدیران مرکز پزشکی آفریقای جنوبی 
که نخستین بار سویه جدید را کشف کرد، در این باره می گوید: من در 
مطب خود شاهد مراجعه افراد بیماری بودم که نشانه های متفاوتی 
نسبت به سویه دلتا داشتند. علائم آنها بیشتر شبیه به یک عفونت 
ویروسی طبیعی بود، اما آزمایش های تکمیلی از ابتلای آنها به سویه 

جهش یافته جدید کرونا حکایت داشت.
 بر خلاف سویه های پیشین کووید 19 که باعث از بین رفتن حس 
بویایی و چشایی در بیماران می شوند، امیکرون باعث این علائم 
نمی شود. در عوض، بسیاری از این بیماران، از عرق کردن شبانه رنج 

می برند.
 مقامات انگلیسی می گویند در صورتی که این سویه مهار نشود، هر 

روز 200 هزار تن در این کشور را مبتلا خواهد کرد.

پیاده روی به طور باورنکردنی برای سلامت قلب مفید است. پیشینیان شکارچی 
ما 5 یا 6 روز در هفته و روزانه کیلومتر ها راه می رفتند.

راه رفتن باعث محافظت و بازسازی اندام ها می شود و به هضم غذا کمک می کند 
و حتی می تواند جلوی فرآیند پیری مغز را بگیرد. در اینجا هشت دلیل قانع کننده 

آورده ایم برای آنکه قبول کنید وقت آن است که روزانه قدم هایتان را بشمارید.
و  بدنی  وضعیت  برای  رفتن  راه  فواید  از  عصب پژوه  اومارا،  شین  پروفسور   
ماهیچه های ما می گوید. راه رفتن باعث محافظت و بازسازی اندام ها می شود 
و به هضم غذا کمک می کند و حتی می تواند جلوی فرآیند پیری مغز را بگیرد. 
پیاده روی هم چنین باعث می شود خلاقانه تر فکر کنیم و حال بهتر و میزان تنش 
و استرس کمتری داشته باشیم و آنچه در آن جمعیت های انسانی خیلی شاخص 

است، همین سلامت قلب است. 
در اینجا هشت دلیل قانع کننده آورده ایم برای آنکه قبول کنید وقت آن است که 

روزانه قدم هایتان را بشمارید. 
1. پیاده روی عملکرد مغز را بهتر می کند

عدم فعالیت به معنای ماهیچه های کمتر در بدن و ماهیچه های کمتر یعنی 
توانایی کمتر در بدن. اما شاید تعجب کنید که به دلیل عدم فعالیت، مغز هم کارایی 
خود را از دست می دهد. وقتی راه می رویم، مولکول هایی که در ماهیچه های ما 
تشکیل می شود به بخش خاکستری مغز می رسد و کارایی و توانایی مغز را بهبود 
می دهد. مولکول خاصی کمک می کند شبکهٔ مویرگ های خونی مغز تشکیل 
شود و کار خون رسانی به سلول های مغزی به خوبی انجام شود. پیاده روی ذهن 

ما را بازتر می کند.
 2. پیاده روی باعث سلامت قلب ماست

پیاده روی به طور باورنکردنی برای سلامت قلب مفید است. پیشینیان شکارچی 
ما 5 یا 6 روز در هفته و روزانه کیلومتر ها راه می رفتند. شین می گوید: آنچه در آن 

جمعیت های انسانی خیلی شاخص است، همین سلامت قلب است.
 قبیله ای به نام تسیمان، در جنگل های آمریکای جنوبی زندگی می کند که قلب 
افراد 80 سالهٔ آن به سلامت قلب افراد 50 سالهٔ آمریکایی است؛ به این دلیل که 

آمریکایی ها روزانه فعالیت بدنی کمی دارند.
3. پیاده روی به هضم غذا کمک می کند

پیاده روی دوست معده ما هم هست. شین می گوید: وقتی افراد بیشتر راه بروند، 
هضم و عبور غذا آسان تر می شود. بهتر نیست که به جای قرص رفع یبوست، به 
پیاده روی دلپذیری بروید، پیاده روی روش مطمئنی است تا برای همیشه از شر 

آن خلاص شوید.
 4. پیاده روی به ما برای رفع مشکلات کمک می کند

از نظر علمی ثابت شده است که راه رفتن خلاقیت ما را بیشتر می کند و به ما 
کمک می کند تا با مشکلات بهتر کنار بیاییم.

 شین اومارا، استاد عصب شناسی می گوید: وقتی به چیزی فکر می کنید، 
اگر بلند شوید و راه بروید بهتر می توانید مشکلات را برطرف کنید تا بنشینید و 
احساس دلسردی و ناامیدی کنید. ما خیلی از نویسندگان و متفکران و ریاضیدانان 
بزرگ را می شناسیم که راه رفتن و پیاده روی را بهترین روش برای حل مسائل و رفع 

مشکلات می دانسته اند.
 برای مثال، استیون کینگ، نویسنده سرشناس مرتب و خیلی زیاد راه می رود. 
برتراند راسل، فیلسوف و نویسنده هم معروف است که افکارش را روی کاغذی 
یادداشت می کرد و برای پیاده روی بیرون می رفت و در بازگشت نوشتهٔ کامل و 

بی نقصی می نوشت.
 5. پیاده روی از افسردگی جلوگیری می کند

شین می گوید: آدم وقتی بی حرکت باشد بیشتر ممکن است دچار افسردگی 
بشود. این استاد عصب شناسی دانشگاه، اضافه می کند: پژوهش جدیدی نشان 
داده است که میزان افسردگی و میزان خطر ابتلا به افسردگی در گروه هایی از 
افراد که بیش از همه غیرفعال هستند، بالاتر است. به عبارت دیگر، هرچه فعال تر 

باشید، بهتر است. 
گروهی معتقدند که بعضی از انواع بیماری افسردگی به دلیل عامل های التهابی 
و عفونی موجود در خون ایجاد می شود. شین می گوید: اگر خیلی پیاده روی کنید 
این عوامل التهابی در خون کاهش پیدا می کند و به شدت کم می شوند. در بعضی 

موارد، زیاد راه رفتن مثل واکسن عمل می کند و به طور آشکاری احتمال بروز هر 
نوع افسردگی را کم می کند.

 ۶. پیاده روی به ما کمک می کند پذیرنده تر و برون گراتر و کمتر عصبی 
باشیم

نظریهٔ تاییدشده و مدلی در روان شناسی بر این باور استوار است که شخصیت هر 
یک از ما از 5 عامل مختلف تشکیل شده است. این عوامل عبارتند از: پذیرندگی 

تجربه های تازه، وظیفه شناسی، برون گرایی، سازگاری و روان رنجوری.
 شین می گوید اگر ما از فردی که زندگی کم فعالیت دارد آزمون های مختلف 
پذیرای  کمتر  خود،  زندگی  طول  در  آن ها  که  درمی یابیم  بگیریم،  شخصیت 
تجربه های تازه هستند وهم چنین کمتر برون گرا و بیشتر دچار عارضه های عصبی 

و روان رنجوری می شوند.
 در مقابل، اگر زندگی فرد فعالی را مشاهده کنید، هیچ کدام از ویژگی های 
فعال  افراد  نمی بینید.  را  می شود  مشاهده  غیرفعال  افراد  در  که  شخصیتی 
هم چنین کمتر دچار بیماری هایی می شوند که سراغ افرادی با شیوهٔ زندگی 

غیرفعال می آید.
 ۷. پیاده روی برای سوخت وساز بدن بهتر از بدن سازی است

انجام فعالیت های بدنی ملایم تر و به طور منظم و در تمام روز برای تنظیم 
سوخت وساز بدن بهتر از فعالیت های ورزشی شدید، اما نامنظم و گاه به گاه است. 
شین می گوید که افراد معمولًا در مورد مفید بودن بدن سازی و یک ساعت دویدن 
بر تردمیل اغراق می کنند، در حالی که باقی ساعات روز هیچ فعالیتی نمی کنند. او 
ادامه می دهد که این روش باعث "ورزش منجر به عدم فعالیت می شود. بدن شما 
چنین برداشت می کند که شما به شکار رفته اید و شکار کرده اید و آن را کشته اید و 
حالا نشسته اید و می توانید آن را بخورید و در نتیجه میزان سوخت وساز بدن شما 

کاهش پیدا می کند".
 "بدن ما برای فعالیت منظم و مداوم ساخته شده است، از این رو وقتی تمام روز 
جایی بنشینیم و ناگهان فعالیت بدنی خیلی شدیدی بکنیم و بعد دوباره برگردیم و 
روی مبل لم بدهیم، این "مسیر و روشی نیست که ما به عنوان انسان در آن تکامل 

پیدا کرده ایم".
 ۸. پیاده روی حالت بدن ما را بهتر می کند

برای خیلی از ما، کار روزانه به معنای پیاده شدن از ماشین و نشستن پشت میز و 
پس از آن نشستن روی مبل است. این چرخه باعث حالت بدنی نادرست و درد و 
ناراحتی پشت و کمر می شود. شین می گوید: بدن ما برای اینکه تمام روز در یک 
حالت بماند طراحی نشده است، این روش به ما آسیب می زند. به طور منظم بلند 
شدن و کمی راه رفتن برای پیشگیری از درد کمر و بهبود وضعیت بدن ضروری 

است.
 شش توصیه برای آنکه در طول روز بیشتر راه برویم

1. موبایل یا کامپیوتر خود را برای هر 25 دقیقه طوری تنظیم کنید که شما را خبر 
کند و از جای خود بلند شوید و 5 دقیقه راه بروید. اگر با این وقفه های کوتاه کار 

کنید، کارایی بیشتری پیدا می کنید و بین این وقفه ها هم کمی حرکت می کنید.
 2. انواع مختلفی از میز های متحرک یا مناسب برای ایستاده کار کردن، در بازار 

هست. میز کار قدیمی را کنار بگذارید و در حال کار کردن هم راه بروید.
 3. جلسات حتماً به معنی نشستن نیست. پیشنهاد کنید که در جلسه بایستید. 

شاید حتی بتوانید راه بروید و با هم حرف بزنید. 
4. وقتی با تلفن حرف می زنید، بایستید و در طول مکالمه راه بروید.

 5. از گام شمار تلفن هوشمند خود استفاده کنید. تلاش کنید هر روز 5000 
قدم بیشتر از مقدار معمول راه بروید. هدف خود را 9 تا 10 هزار قدم تعیین کنید 

و در طول روز به آن برسید.
 6. به جای آسانسور از پله استفاده کنید.

توصیه های برای آنکه در طول روز بیشتر راه برویم ؛

تاثیر پودر پروتئین بر وزنتاثیرات و فواید پیاده روی درسلامتی

پودر پروتئین به خودی خود سبب افزایش وزن نمی شود؛ اما نحوه استفاده از 
آن ممکن است در افزایش وزن مؤثر باشد. اگر شما پودر پروتئین را بدون تغییر 
دادن دیگر وعده های غذایی خود، به منظور اصلاح میزان کالری دریافتی، به رژیم 

غذایی اضافه کنید، می توانید به خوبی وزن اضافه کنید.
پروتئین به دلایلی به عنوان یک سوپراستار غذایی شناخته می شود از جمله اینکه 
به تقویت عضلات و استخوان ها کمک کرده، سلول ها را ترمیم می کند و به عنوان 

بلوک های سازنده هورمون ها عمل می نماید.
بسیاری از افراد در زمان تلاش برای کاهش وزن به مصرف پروتئین روی می آورند 
زیرا این ماده مغذی معمولًا کالری کمی دارد و می تواند به شما کمک کند تا بین 
وعد ه های غذایی احساس سیری و رضایت داشته باشید. دقیقاً همان چیزی که 
می خواهید در هنگام احساس گرسنگی حس کنید. پودر های پروتئینی منبع 
بسیار خوبی از مواد مغذی هستند زیرا اغلب دارای چربی کمی بوده و دارای 
قابلیت دسترسی و حمل آسان است و می توانید آن را به هر چیزی که می خواهید 
اضافه کنید. به علاوه، آن ها برای اضافه شدن به یک میان وعده ی سیر کننده، 
بسیار عالی هستند و طعم و تنوع زیادی دارند. بنابراین حتماً از مصرف آن لذت 
خواهید برد. در حال حاضر، افزایش وزن لزوماً چیز بدی نیست )و حتی می تواند 
خوب باشد! (، اما همه چیز به اهداف شخصی شما برمی گردد. به همین دلیل 
بسیار مهم است که قبل از افزودن یک مکمل غذایی مانند پودر پروتئین، میزان 
پروتئین مورد نیاز و مقدار مصرف شده را تعیین کنید. اگر دوست دارید از پودر 
پروتئین استفاده کنید و مطمئن نیستید که آیا باعث افزایش وزن می شود یا خیر، 
ادامه مطلب را دنبال کنید: اگر از شِیک پروتئینی به عنوان جایگزین وعده ی 
زمانی که غذای جامد مصرف  مانند  استفاده می کنید، ممکن است  غذایی 
می کنید احساس سیری نداشته باشید، که این به طور بالقوه باعث می شود بیشتر 

از حد معمول میان وعده بخورید و بنابراین کالری بیشتری دریافت نمایید
واقعاً به چه میزان پروتئین نیاز دارید؟

نیاز به پروتئین بر اساس سن، جنسیت و فعالیت بدنی متفاوت است؛ اما نقطه 
شروع خوب این است که 36/0 تا 6/0 گرم پروتئین به ازای هر پوند وزن بدن در 
روز مصرف شود. این مقدار برای زنانی که به طور متوسط ورزش می کنند تقریباً 

46 تا 75 گرم در روز )یا حدود 15 تا 25 گرم در هر وعده غذایی( است.
و  در دسترس  ابزار های  از  نیاز، می توانید  مورد  پروتئین  دقیق تر  برآورد  برای 
شمارنده مواد مغذی کمک بگیرید. ملاقات با یک متخصص تغذیه که می تواند 

راهنمایی های شخصی را به شما ارائه دهد نیز می تواند مفید باشد.
پودر پروتئین چگونه می تواند باعث افزایش وزن شود؟

در حقیقت، پودر پروتئین به خودی خود سبب افزایش وزن نمی شود؛ اما نحوه 
استفاده از آن ممکن است در افزایش وزن مؤثر باشد. اگر شما پودر پروتئین را بدون 
تغییر دادن دیگر وعده های غذایی خود، به منظور اصلاح میزان کالری دریافتی، 
به رژیم غذایی اضافه کنید، می توانید به خوبی وزن اضافه کنید. باز هم، این 
افزایش وزن ممکن است هدف کلی شما باشد، اما اگر برنامه اصلی شما در جهت 

کاهش وزن است، نمی توان این را به عنوان یک عارضه جانبی در نظر گرفت.
افزودن پودر پروتئین به غذا هایی مانند بلغور جو دوسر یا پنکیک )که معمولًا مواد 
مغذی کمی دارند( می تواند به شما کمک کند تا بعد از صبحانه احساس سیری 
بیشتری داشته باشید، اما باز هم، باید کالری اضافی اضافه شده به غذا را در 
نظر بگیرید. به علاوه، اگر از شِیک پروتئینی به عنوان جایگزین وعده ی غذایی 
استفاده می کنید، ممکن است مانند زمانی که غذای جامد مصرف می کنید 
احساس سیری نداشته باشید، که این به طور بالقوه باعث می شود بیشتر از 
حد معمول میان وعده بخورید و بنابراین کالری بیشتری دریافت نمایید. اغلب 
هنگام شروع دوره کاهش وزن، نوشیدن نیاز ما به غذا خوردن را برطرف نمی کند. 
نیاز به مصرف تنقلات و غذا خوردن اغلب حتی پس از مصرف کالری از طریق 

نوشیدنی های ساخته شده با پودر پروتئین، هنوز وجود دارد.
بدی  چیز  لزوماً  همیشه  می دهد  نشان  ترازو  که  بالایی  عدد  وجود،  این  با 
نیست. ممکن است عضلات از طریق تمرینات قدرتی و مصرف پروتئین بیشتر، 
بدون افزایش چربی بدن، وزن شما را افزایش دهند زیرا بدن در حال ساختن 
ماهیچه های بدون چربی است. این در نهایت به شما کمک می کند تا کالری 
بیشتری در زمان استراحت بسوزانید و موجب می شود قسمت هایی از بدنتان که 

در باشگاه روی آن ها کار کردید ظاهری ورزیده به شما ببخشند.
این اثرات در مورد هر پودر پروتئینی صادق است، اما برخی از انواع آن از جمله 
نامیده   BCAA عموماً  )که  شاخه د ار  زنجیره ای  آمینواسید های  دارای  انواع 
تنهایی  به  بدن  که  ماهیچه ها  رشد  برای  ضروری  آمینواسید  سه  می شوند(، 
نمی تواند آن ها را تولید کند، باعث افزایش عضله )و در نتیجه افزایش وزن( بیشتر 

نسبت به سایر انواع پودر پروتئین می شوند.
چگونه پودر پروتئین سالم انتخاب کنیم؟

قبل از خرید حتماً برچسب محصول را مطالعه کنید. در برخی کشور ها، از 
آنجا که پودر های پروتئینی یک مکمل غذایی محسوب می شوند، قبل از ورود به 
بازار نیازی به تأیید سازمان غذا و دارو ندارند، بنابراین بررسی برچسب بسیار مهم 
است. پیشنهاد می شود که از کالری کم و پروتئین بیشتری استفاده کنید، بنابراین 
انتخاب پودری را که حاوی 150 کالری یا کمتر و حدود 20 گرم پروتئین در هر 
وعده است را هدف قرار دهید. نکته پایانی: به خاطر داشته باشید که باید اهداف 
خود را در نظر بگیرید. و این که عدد روی تراوز لزوماً همه چیز را نشان نمی دهد. 
اگر از پروتئین به عنوان ماده ای برای کاهش وزن استفاده می کنید، فقط مطمئن 
شوید که کالری اضافه را در طول روز حساب کرده و وعده های غذایی دیگر را بر 

این اساس تنظیم می کنید.

محققان می گویند؛
مارگارین سالم تر از کره برای سلامت نیست

محققان برای حفظ سلامت قلب، توصیه هایی برای محدود کردن مصرف 
چربی های اشباع شده دارند.

به نقل از مدیسن نت، »سیسیلی وبر«، محقق ارشد از دانشگاه مینه سوتا آمریکا، 
می گوید: »مارگارین ها گزینه بهتری نسبت به کره برای سلامت قلب هستند و 
مارگارین های فشرده بهترین گزینه ها هستند.« وی در ادامه افزود: »ما همچنین 
دریافتیم که محصولات ترکیبی مارگارین و کره حاوی چربی اشباع کمتر و چربی 
غیراشباع بیشتری نسبت به کره معمولی هستند.« برای این مطالعه تیم تحقیق 
محتوای اسیدهای چرب 83 مارگارین و مخلوط کره و مارگارین را بررسی کردند 
و آنها را با کره مقایسه کردند. محققان دریافتند که محصولات مخلوط مارگارین و 
کره در مقایسه با کره، چربی اشباع و کلسترول کمتری داشتند. این محصولات 
همچنین فاقد چربی ترانس ساخته دست بشر بودند. در حالی که مارگارین ها 
گزینه بهتری نسبت به کره برای سلامت قلب هستند، اما همچنان باید به مقدار 
کم مصرف شوند، زیرا حاوی مقداری چربی اشباع شده با چگالی انرژی بالایی در 
هر وعده غذایی هستند. محققان بهترین و سالم ترین جایگزین کره و مارگارین را 
روغن های گیاهی می دانند. به گفته محققان، چربی های اشباع خطر التهاب و 
بیماری های قلبی عروقی و سایر بیماری های مزمن را افزایش می دهند. محققان 
پیشنهاد می کنند: سعی کنید از روغن هایی که در دمای اتاق مایع هستند، مانند 
در  آفتابگردان  روغن های  یا  آووکادو، گردو، کنجد  کانولا،  فرابکر،  زیتون  روغن 

اسپری ها، سس ها و پخت و پز استفاده کنید.
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مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت: 

باید از ظرفیت طب سنتی
 در درمان بیماری ها استفاده شود 

جوانی  قانون  سند  گفت:  بهداشت  وزارت  مکمل  و  ایرانی  طب  دفتر  مدیرکل 
جمعیت ما را ملزم به استفاده از ظرفیت  طب سنتی در درمان بیماری ها کرده است. 
دکتر حسینی یکتا شنبه در روز پایانی نشست سه روزه دبیران انجمن های علمی 
دانشجویان دانشگاه های علوم پزشکی کشور در شهر مقدس قم گفت: توجه به 
سبک زندگی و الگوی سالم، رویکرد طب سنتی ایرانی به پیشگیری و درمان و توجه 

به سلامت معنوی از جمله مهم ترین مزایای استفاده از ظرفیت طب سنتی هستند.
او با بیان این که باید با دلایل متقن و علمی، اطلاعات دقیقی از طب سنتی در 
اختیار دانشجویان قرار دهیم، افزود: گاهاً برخی مخالفت ها پیرامون طرح ادغام، 
خدمات طب سنتی در نظام سلامت ابراز می شود که دلیل آن ندانستن موضوع 
است. مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت افزود: سازمان جهانی 
بهداشت با توجه به شرایط کلی حاکم بر دنیا، افزایش هزینه های درمان، ناکارآمدی 
درصدی از درمان ها و اعتقاد مردم به ایمن بودن درمان با روش های سنتی برنامه خود 

را بر استفاده مکمل از روش های طب سنتی قرار داده است.
عضو  کشور های  از  بهداشت  جهانی  سازمان  همچنین  افزود:  یکتا  حسینی 
درمان  برای  سنتی  طب  رویکرد  از   integraton یا  ادغامی  به صورت  می خواهد 

بیماری ها استفاده کند و بهترین تصمیم را در هرلحظه برای بیمار خود بگیرند.
او  با بیان کاربرد های طب سنتی و مکمل در درمان بیماری ها گفت: وقتی در 
خصوص ماده مؤثر یک دارو که فرقی نمی کند گیاهی یا شیمیایی باشد صحبت 
از  استفاده  رویکردی که در  قواعد خاص می رسیم؛  به موضوع وجود  می کنیم؛ 
گیاهان دارویی در طب سنتی وجود دارد این است که به علت ماهیت خود گیاهان 
دارویی این قواعد متفاوت است؛ همچنین در خصوص تمام گیاهان دارویی دُز 
مجاز داریم و برای استفاده دقیق از این داروها، بایستی میزان دُز آن به صورت دقیق 
سنجیده و بررسی شود.  حسینی یکتا با بیان این که بحران جمعیت و سالمندی دو 
بحران اساسی حال حاضر کشور است، تصریح کرد: سند قانون جوانی جمعیت ما 
را ملزم به استفاده از ظرفیت های طب سنتی در درمان بیماری ها کرده است که در 
این رابطه نیاز به کار جدی و پرسرعت تر هستیم تا ان شاء الله بتوانیم از این ظرفیت 
بهترین استفاده و بهره را ببریم. مدیرکل دفتر طب ایرانی و مکمل وزارت بهداشت 
افزود: بر اساس اطلاعات پایگاه اینترنتی معتبر علم سنجی سایمگو، در سال 2020 
ایران رتبه چهار تولید دانش در حوزه طب سنتی و مکمل پس از چین، هند و آمریکا 

را به دست آورده است.
 

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

فراخوان اعزام به خدمت مشمولان
 در دی ماه 

معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم از فراخوان اعزام به خدمت 
مشمولان دی ماه 1400 خبر داد. 

سرهنگ ولی ترابی  اظهار کرد: تمامی مشمولان فارغ التحصیل دانشگاهی، دیپلم 
و زیردیپلم دارای برگه آماده به خدمت به تاریخ یکم دی ماه سال 1400 راس ساعت 
7 صبح روز دوشنبه ، اول شهریور ماه در محل معاونت وظیفه عمومی فرماندهی 
انتظامی استان قم به نشانی )حد فاصل عوارضی قم کاشان- وعوارضی قم تهران 
بعد ازاداره راه و شهرسازی معاونت وظیفه عمومی( مراجعه کنند تا به خدمت مقدس 

سربازی اعزام شوند. 
او افزود: با توجه به ارسال نکردن برگه آماده به خدمت از طریق پست و این که برگه 
معرفی نامه مشمولان به مراکزآموزشی از طریق دفاترخدمات الکترونیک انتظامی 
)پلیس+10( صادر می شود، آن دسته از مشمولانی که تا کنون به هردلیل موفق به 
دریافت برگه معرفی نامه مشمولان به مراکزآموزش نیرو های مسلح نشده اند برای 

دریافت معرفی نامه می توانند به یکی از دفاتر مذکور مراجعه نمایند. 
معاون وظیفه عمومی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: اعزام مشمولان براساس 
طرح فاصله گذاری و انجام تمهیدات بهداشتی و غربالگری در بدو ورود مشمولان به 
وظیفه عمومی استان و مراکز آموزش انجام می شود و در صورت مشاهده مشمولی 
که مشوک به بیماری است از اعزام وی خودداری می شود، لذاخانواده ها به هیچ 
عنوان نگران وضعیت سلامتی عزیزان خود نباشند.  او ادامه داد: حضور نیافتن 
به موقع در زمان و محل های تعیین شده، غیبت محسوب می شود و برابر ماده 58 
قانون خدمت وظیفه عمومی، محرومیت های اجتماعی را برای آنان در برخواهد 
داشت.  سرهنگ ترابی گفت: همچنین تمامی مشمولان می بایست اوراق مربوط به 
اعزام به خدمت از قبیل برگه آماده به خدمت، برگه واکسیناسیون، وبرگه معرفی نامه 
مشمولان به مراکزآموزش نیرو های مسلح وسایر مدارک مورد نیاز از روگرفت شناسنامه 

وکارت ملی را درهنگام مراجعه و اعزام به خدمت همراه داشته باشند.

رئیس پلیس راه استان قم خبرداد:

ممنوعیت تبدیل چراغ وسایل نقلیه
 به چراغ های رنگارنگ 

رئیس پلیس راه استان قم با اشاره به آیین نامه راهنمایی و رانندگی از ممنوعیت 
استفاده از چراغ های رنگارنگ و چشمک زن در وسایل نقلیه خبر داد. 

و  رنگارنگ  از چراغ های  استفاده  امروزه  اظهار داشت:  پناهی  سرهنگ مختار 
چشمک زن در وسایل نقلیه رواج پیدا کرده هرچند که استفاده از این چراغ ها برابر 
آیین نامه راهنمایی و رانندگی ممنوع است مگر در مواردی که به موجب آیین نامه 

مجاز باشد.
وی افزود: با توجه به اینکه استفاده از این چراغ ها باعث حواس پرتی و اختلال 
در دید رانندگان خودرو های عبوری می شود لازم است که رانندگان از نصب اینگونه 

چراغ ها خودداری و برابر آیین نامه از چراغ های استاندارد استفاده کنند.
رییس پلیس راه استان قم در بخش دیگری از سخنان خود گفت: برابر بند 94 ماده 
یک آئین نامه راهنمائی و رانندگی هر نوع نقصان یا تغییر در وضعیت ظاهری و فنی 
وسیله نقلیه که موجب کاهش ضریب ایمنی در رانندگی و یا افزایش بیش از حد مجاز 
گاز های آلاینده هوا و یا آلودگی بیش از حد مجاز صدا شده، نقص فنی محسوب 
می شود. سرهنگ پناهی افزود: پلیس راه پیوسته و در طول سال با اجرا و اعمال 
قانون تلاش بر پیشگیری از تردد خودرو های معیوب و دودزا و به تبع آن پیشگیری از 
تصادفات در اثر نقایص فنی از قبیل نقص در لاستیک ها، سیستم روشنائی، ترمز، 
برف پاک کن و ... را دارد، اما در این فصل و با توجه به سردی هوا و تاثیر نقص فنی 
خودرو ها بر افزایش آلودگی هوا، طرح اعمال قانون و جلوگیری از تردد خودرو های 

دودزا و وسایل دارای نقص فنی بطور ویژه در دستور کار پلیس قرار دارد.
 

یک استاد دانشگاه خبرداد:

طراحی موتور جستجوگر هوشمند داخلی 
»قم نت« در کشور

موتور  یک  داخلی  متخصصان  و  پژوهشگران  همت  به  گفت:  دانشگاه  استاد 
جستجوگر داخلی به نام »قم نت« ایجاد شده که 250 هزار صفحه برای آن تعریف 

کرده ایم. 
سیدعلی حسینی در نشست علمی »جستجوی پیچیده معنایی در منابع علوم 
انسانی، اسلامی با استفاده از پایگاه های دانش و هوش مصنوعی« که به همت 
معاونت پژوهشی دفتر تبلیغات اسلامی در مرکز همایش های غدیر برگزار شد، عنوان 
کرد: هوش مصنوعی توضیح پذیر یعنی اینکه وقتی که نتیجه ای می دهد توضیح 

اش را هم می دهد.
وی ادامه داد: با توجه به پیشرفت هایی که در علوم به ویژه در هوش مصنوعی دیده 

می شود در آینده هوش مصنوعی و انسان با هم ادغام می شوند.
بحث  در  مطرح  مقوله های  از  یکی  دانش  بازیابی  اینکه  بر  تاکید  با  حسینی 
جستجوی پیچیده و هوش مصنوعی است، گفت: بازیابی دانش یعنی اینکه ما به 
دستیار یا همان نرم افزار دستور می دهیم که هرجایی که چنین چیزی بود برای ما 

نشان دهد وخودش جستجو می کند.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم خبرداد:

رفع موانع ساخت منطقه  نمونه 
گردشگری طرلاب 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان قم گفت: با رفع موانع، پس 
از سال ها وقفه در ساخت منطقه  نمونه گردشگری طرلاب، شاهد شروع مجدد ساخت 
این پروژه خواهیم بود. علیرضا ارجمندی اظهار کرد: در سال تولید، پشتیبانی ها و 
مانع زدایی، به همت مسئولین استان پس از گذشت 10 سال موانع موجود از سر راه 
یکی از حساس ترین و پیچیده ترین پرونده های مناطق نمونه گردشگری استان برداشته 
شد. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم با اشاره به 12 منطقه نمونه 
گردشگری استان، ادامه داد: جمکران، خلجستان، دیرگچین، دستجرد، طرلاب، 
کریمه، دره قاهان، پلنگ دره، روستای کرمجگان، کهک، حوض سلطان و طایقان، 12 
منطقه نمونه گردشگری استان هستند که با بهره برداری از آنها، گردشگری قم متحول 
خواهد شد. ارجمندی با بیان این که از بین 12 منطقه نمونه گردشگری استان فقط 
دهکده صبا در دستجرد ساخته شده و دشت بهشت در بخش نایه در دست ساخت 
است، افزود: منطقه های نمونه گردشگری، اَبَر پروژه محسوب می شوند و قاعدتاً بالای 
100هکتار مساحت دارند که بسیاری از آنها با مشکلات عدیده ای مواجه هستند که 
در صددیم موانع و مشکلات حقوقی و قانونی آنها برطرف شود. او با اشاره به رفع موانع 
منطقه نمونه گردشگری طرلاب، گفت: طبق توافق اولیه شهرک فرودگاهی قم به دو 
بخش 300 هکتاری گردشگری و 2650 هکتاری فرودگاهی تفکیک شده که در آن 
هتل های سه تا پنج ستاره و همچنین پیش بینی ساخت مراکز گردشگری سلامت 
در نظر گرفته شده بود، اما این طرح به علت توقف ساخت فرودگاه متوقف شده بود. 
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم، با بیان این که  طبق رأی دادگاه 
تجدیدنظر سرمایه گذار می تواند ساخت شهرک فرودگاهی که شامل منطقه نمونه 
گردشگری طرلاب نیز می شود، را مجدداً شروع کند، تصریح کرد: با از سرگرفتن ساخت 

فرودگاه قم پس از گذشت شش سال، گردشگری استان رونق خواهد گرفت.

فرماندار شهرستان کهک :

صندوق بیمه اجتماعی روستاییان
 در شهرستان های جدید قم تشکیل شود

- فرماندار شهرستان کهک قم بر لزوم تشکیل ستاد راهبردی صندوق بیمه اجتماعی 
کشاورزان روستاییان و عشایر در شهرستان های جدید استان تاکید کرد. 

به گزارش روابط عمومی صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان، مدیر صندوق بیمه 
اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر استان قم با فرماندار کهک دیدار کرد.

عباس بقایی فرماندار شهرستان کهک در این دیدار با ارائه گزارش عملکرد صندوق 
در شهرستان کهک، بر لزوم تشکیل ستاد راهبردی صندوق بیمه اجتماعی کشاورزان 
روستاییان و عشایر در شهرستان های استان تاکید کرد. علی رحیمی مدیر صندوق 
بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر استان قم و فرماندار کهک همچنین بر 
لزوم همکاری دو جانبه جهت برگزاری میز خدمت، حضور الزامی کارگزاران صندوق 
در جلسات شوراها و همچنین برنامه های متنوع جهت افزایش اقبال کشاورزان و 
روستاییان نسبت به عضویت در بیمه اجتماعی کشاورزان، روستاییان و عشایر تاکید 
کردند. در حاشیه این دیدار، همچنین- احکام مستمری چند تن از بیمه شدگان 
صندوق توسط فرماندار کهک به بازنشستگان جدید صندوق اهدا شد. طبق مصوبه 
19 اردیبهشت ماه سال جاری هیات دولت، بخش های جعفرآباد و کهک در استان قم 
به  شهرستان ارتقا پیدا کردند. شهر کهک در جنوب استان قم قرار دارد و فاصله آن تا 
شهر قم حدود 30 کیلومتر است و این شهرستان از 2 بخش مرکزی و فردو تشکیل شده 
 است. استان قم در حال حاضر دارای سه شهرستان قم، جعفرآباد و کهک و سه شهر 

سلفچگان، دستجرد و قنوات است.
 

همزمان با سالروز شهادت آیت الله مفتح:

 مراسم گرامیداشت وحدت حوزه
 و دانشگاه در قم برگزار شد

 مراسم گرامیداشت سالروز شهادت آیت الله مفتح و روز وحدت حوزه و دانشگاه با 
حضور جمعی از مسوولان استانی در حرم مطهر حضرت فاطمه معصومه)س( برگزار 
شد.  به گزارش سپاه علی بن ابیطالب)ع( قم، در ابتدای این مراسم پیام تصویری 
آیت الله جوادی آملی از مراجع تقلید به مناسبت هفته وحدت حوزه و دانشگاه به 
نمایش گذاشته شد. در ادامه مسوول مرکز بسیج اساتید، مدیران و نخبگان حوزه علمیه 
قم به بیان اهمیت سبک فاطمی در عصر حاضر پرداخت و بیان کرد: امروز روز شهادت 
یکی از فرزندان راستین امام و انقلاب؛ آیت الله مفتح است که به نام وحدت حوزه و 
دانشگاه نام گذاری شده است. حجت الاسلام سیدحسن اکبری گفت: مردان بزرگی 
همچون آیت الله مفتح در مکتب حضرت زهرا)س(تربیت شده اند و امید است راه این 
بزرگان پر رهرو باشد. وی در ادامه به تشریح جایگاه سوره کوثر پرداخت و اظهار داشت: 
تجلیل خدا همان تجلیل اولیاء خدا است و تجلیل اولیاء خدا همان تجلیل خداست 
و تحقق این موضوع باعث رشد فضیلت انسانی خواهد شد. وی به موضوع گسترش 
انقلاب در جهان توسط یاران حضرت مهدی )عج( با بینش و دانش پرداخت و گفت:  
تکلیف ما امروز آن است که بینش و دانش را با هم به کار ببریم و اگر امروز تجلیل از آیت 
الله مفتح صورت می گیرد به خاطر این است که آن شهید بزرگوار بینش و دانش را با هم 
به کار برد و روایات متعدد در این موضوع را در جامعه عمل محقق کرد. اکبری با اشاره به 
جزئیات وحدت حقیقی در مکتب اهل بیت بیان کرد: حضرت زهرا)س( با تمام سختی 
و بی مهری ها برای حمایت از ولایت قیام کرد. در پایان این جلسه محمد رضایی رییس 
دانشگاه پردیس فارابی تهران به نیازهای جامعه طبق منویات امامین انقلاب در بحث 
حوزه و دانشگاه اشاره کرد و گفت: امامین انقلاب بارها در جمع طلاب و دانشجویان 
به بحث نماز جماعت اشاره کرده اند تا اهمیت مسئولیت فردی و اجتماعی حوزه و 
دانشگاه به خوبی روشن شود. 27 آذرماه، یادآور عروج سرخِ مجاهدی خستگی ناپذیر 
و عالمی ربانی، آیت اللّه محمد مفتح از پیشروان اندیشه وحدت حوزه و دانشگاه است.

 
باحضور معاون استاندار قم :

نشان یادواره ۱۸ شهید روضه  فاطمیه قم 
رونمایی شد 

مراسم رونمایی از نشان و صفحات مجازی یادواره 18 شهید روضه فاطمیه قم با 
حضور احمد حاجی زاده معاون استاندار و دبیر کنگره ملی شهدای استان قم برگزار 
شد. مراسم  رونمایی از نشان و صفحات مجازی یادواره 18 شهید روضه فاطمیه قم 
به آدرس  fatemiyyeh_ir@ در شبستان کربلای مسجد مقدس جمکران برگزار شد.

احمد حاجی زاده معاون استاندار و دبیر کنگره ملی شهدای استان قم، حجت الاسلام 
محمد لطفی نیاسر مدیرکل صداو سیمای مرکز قم و حجت الاسلام احمد پناهیان دبیر 

برگزاری یادواره 18 شهید روضه فاطمیه در این مراسم حضور داشتند. 
»مقتل الشهدای فاطمیه« مکانی است که 18 زن و کودک و  سه جنین در رحم از 
عزادارانی که در روز شهادت حضرت زهرا )س( 24 دی ماه 1365 در مجلس عزاداری 
حضور داشتند، با اصابت راکت هواپیماهای دشمن بعثی به فیض شهادت نائل آمدند.
این مکان در سال 1393 توسط هیئت محبین اهل بیت )ع( و با مساعدت بانیان خیر 
و پیگیری و همراهی جمعی از خانواده های معظم شهدای این روضهٔ منوره، در زمان 

زعامت رهبر معظم انقلاب بصورت بنای محقری احداث شد.
مراسم  یادواره این 18 شهید روضه حضرت زهرا)س(، به همت ستاد کنگره ملی 
شهدای استان قم و حرم مطهر حضرت معصومه )س(، جمعه 3 دی ماه بعد از نماز 

مغرب و عشاء در شبستان امام خمینی)ره( حرم مطهر برگزار خواهد شد.
 

به مناسبت شهادت حضرت فاطمه)س(؛

۹۷ زندانی در قم آزاد شدند
دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: دستور آزادی 97 نفر از زندانیان جرائم غیرخشن 
این استان به مناسبت شهادت حضرت فاطمه)س( و با هدف کاهش جمعیت کیفری 

زندانیان صادر شد. 
به گزارش روز شنبه دادسرای عمومی و انقلاب قم، حجت الاسلام والمسلمین حسن 
غریب در این زمینه افزود: پس از بررسی درخواست های زندانیان با اعطای مرخصی 
پایان حبس زندانیان واجد شرایط با استفاده از راهکارهای قانونی تخفیف و تعلیق 

مجازات، موافقت شد.

 

 آنچنان برنامه ریزی کرده بودند که بقول خودشان همه را انگشت به دهن کنند، 
ابراز محبتشان نه تنها در خانه بلکه در جمع دوستان و فامیل نیز باید وجود داشته 
باشد، از بیان کلمات محبت آمیز دریغ نکرده و عشق واقعی شان را به هم ابراز کنند. 
 کمتر از یکسال از ازدواج شان گذشته بود اما دیگر زندگی محبت آمیز قبلی از 
مسیر همیشگی خارج و جر و بحث های طولانی و با دلیل و بی دلیل جای آن حرف 
های عاشقانه را گرفته بود، اعتمادشان به هم کم و دیگر آن شور و شوق ابتدای زندگی 

به چشم نمی خورد.
بخاطر کوچکترین مساله مشاجره شان آنقدر بالا می گرفت که به فحش و تنش 
کشیده می شد، هیچ کدام به احترام دیگری کوتاه نمی آمد و دیگر از آن حرف ها و 
محبت های عاشقانه، 2 نفره غذا خوردن ها، قدم زدن های عاشقانه و بی مناسبت 

برای هم کادو خریدن خبری نبود.
رفتن محل کار و برگشتن به خانه و انجام کارهای روزمره، ساعت ها غرق شدن در 
فضای مجازی و در نهایت صحبت اندک پیرامون مسایل معمولی زندگی مجموع 
مهمترین کارهایی است که در طول 24 ساعت شبانه روز با هم دارند، نه برنامه 

تفریحی، نه پیاده روی و نه با هم بیرون و خرید رفتن.
نظیر چنین زندگی هایی امروزه در برخی از خانواده ها مشهود است، زندگی 
های گرمی که ابتدا با عاطفه و محبت زوج ها همراه است اما رفته رفته به سردی 
روابط گرایش پیدا می کند بطوریکه زندگیشان با پدیده ای جدید مواجه می شود که 

کارشناساسان آنرا طلاق عاطفی نام می گذارند.
طلاق عاطفی به پدیده ای گفته می شود که زوج ها در واقع تنها اسمشان در 
شناسنامه یکدیگر است، به اجبار با هم زندگی کرده، با وجود زندگی زیر یک سقف، 
اما دور از هم هستند، ارتباط عاطفیشان قطع و به نوعی به اجبار با هم زندگی می 

کنند.
طلاق عاطفی در زندگی این زوج ها ایجاد شده و بیشتر مواقع بخاطر ترس از آبرو و 
بچه ها تن به ادامه زندگی می دهند و به عقیده بسیاری از کارشناسان این شیوه یکی 

از خطرناک ترین طلاق هاست که ممکن است به طلاق ثبتی منجر شود.
کار کردن زیاد زوج ها بیرون از خانه، استفاده بیش از حد از شبکه های اجتماعی، 
عدم شناخت کامل زوج ها از هم، نداشتن تفاهم، عدم مهارت های زندگی و ابراز 
محبت نکردن زوج ها به یکدیگر از جمله مهم ترین عواملی است که به عقیده 

کارشناسان موجب کوچ عاطفه و محبت از زندگی برخی زوج ها می شود.
طلاق عاطفی چیست و چرا زوج ها به این نوع طلاق دچار می شوند

یک کارشناس حوزه آسیب های اجتماعی در این زمینه معتقد است: طلاق را 
براساس معیارهای مختلف می توان به انواع گوناگون تقسیم کرد که طلاق عاطفی 
یکی از انواع آن است. زهرا عبدالهی افزود: اگر طلاق را گسست رابطه  عاطفی بین 
زن و مرد بدانیم، در برخی موارد با وجود عدم جدایی زوج ها ولی فاصله گیری 
عاطفی زن و مرد به صورت پنهان باقی می ماند بطوریکه تعداد زیادی از زوج ها بدون 

داشتن تعلق عاطفی به زندگی در کنار یکدیگر ادامه می دهند.  
وی اظهار کرد: طلاق عاطفی به معنای عدم معاشرت پذیری و عدم تعلق عاطفی 
بین زوج هاست که به کنار هم بودن و کنش متقابل با یکدیگر در امور زندگی تمایلی 
ندارند و علاوه بر قطع روابط عاطفی، تعامل بین زوج ها به سردی می گراید که به 
زندگی های خاموش و فاقد عشق و دوستی تبدیل و اعضای آن تنها به زندگی با 

یکدیگر ادامه می دهند.
علت های فردی و فرهنگی مسبب رواج طلاق عاطفی

عبدالهی با ذکر اینکه علت های مختلف فردی و فرهنگی باعث این نوع طلاق 
در خانواده ها می شود، گفت: نحوه انتخاب همسر، میزان شناخت زوج ها از هم، 
نداشتن مهارت های فردی در حل مسائل، عدم گذران وقت با یکدیگر، عدم تامین 
نیازهای عاطفی، نارضایتی جنسی و بی اعتمادی می تواند از عواملی باشد که بر 
طلاق عاطفی تاثیر گذار است. وی اظهار کرد: طلاق عاطفی با انجام اقدام هایی 
قابل کنترل است بطوریکه با راهکارهایی می توان عاطفه و محبت بین زوجین به 
وجود آید. وی پذیرش همسر را گام نخست در این زمینه عنوان کرد و یادآور شد: 
همسران در طول زندگی باید سلیقه های مشترک را حفظ کنند علاوه بر آن درباره 

عوامل فرهنگی که با آن مواجه می شوند به توافق برسند.
برابری  ایجاد  و  آموخته جامعه شناسی کاهش نگرش مردسالاری  این دانش 
جنسیتی، اطلاع رسانی و آگاه سازی زنان برای آشنایی با حقوق فردی و اجتماعی 
و پیشگیری از ازدواج های تحمیلی را از جمله راهکارهایی عنوان کرد که در کاهش و 

کنترل طلاق عاطفی موثر خواهند بود.
خانواده های متاثر از طلاق عاطفی با چه مشکلاتی مواجه هستند

عبداللهی به مشکلات خانواده های درگیر طلاق عاطفی اشاره کرد و افزود: 
خانواده هایی که در آنها طلاق عاطفی وجود دارد، نسبت به خانواده های عادی در 

بیشتر مسائل قادر به حل مشکلات و تعارض های خود نیستند.
وی یادآور شد: ارتباط عاطفی اعضای این خانواده ها ناکارآمد و مختل است 

بطوریکه در زمینه تعامل نقش ها و عملکرد کلی به طرز ضعیفی عمل می کنند.
به عقیده کارشناس مسوول دفتر آسیب های اجتماعی اداره کل بهزیستی ایلام، 
بروز طلاق عاطفی در خانواده، فرزندان را دچار مشکلات زیاد روحی، روانی کرده و 
تربیت آنها با چالش های بسیاری روبرو خواهد شد بطوریکه کمبود محبت و سردی 
زندگی بر احساس اضطراب و ترس فرزندان تاثیر دارد و سلامت روان آنان به مخاطره 

افتاده و در بیشتر مواقع با افت تحصیلی روبرو می شوند.
عبدالهی با ذکر اینکه همیشه والدین یکی از الگوها و گروه های مرجع برای 
فرزندان محسوب می شوند چراکه رفتارها در خانواده بیشتر جنبه یادگیری دارد، 
اضافه کرد: در خانواده هایی که دچار طلاق عاطفی هستند، این پدیده بدون شک 

به فرزندان نیز منتقل و در زندگی مشترک آینده آنها تاثیر فراوانی خواهد گذاشت.
طلاق های ثبتی میزان ناکامی همسران در زندگی زناشویی را نشان نمی دهد

یک استاد دانشگاه جامعه شناسی معتقد است: خانواده از نخستین نظام های 
نهادی عمومی جهانی است که برای رفع نیازمندی های حیاتی و عاطفی انسان و 
بقای جامعه ضرورت تام دارد چراکه روابط مناسب در جامعه بر اساس روابط مناسب 
در خانواده شکل می گیرد و هر اندازه روابط درون خانواده مناسب تر باشد، خانواده 

و به تبع آن جامعه از اثبات و استحکام بیشتری برخوردار است.
طاهره فرازمند افزود: هیچ جامعه ای بدون داشتن خانواده سالم نمی تواند ادعای 
سلامت کند و هیچ یک از آسیب های اجتماعی بی تاثیر از خانواده پدید نیامده اند.
وی طلاق را یکی از مهمترین آسیب های خانوادگی عنوان و ادامه می دهد: آمار 
رسمی طلاق های ثبتی بطور کامل نشان دهنده میزان ناکامی همسران در زندگی 
زناشویی نیست زیرا در کنار آن آماری بزرگتر به طلاق های عاطفی اختصاص دارد 
یعنی به زندگی های خاموش و خانواده های تو خالی  که زن و مرد در کنار هم به 

سردی زندگی اما تقاضای طلاق قانونی نمی کنند.
طلاق عاطفی چگونه شکل می گیرد

به گفته این استاد جامعه شناسی، طلاق عاطفی به سردی رابطه میان زن و 
شوهر گفته می شود و در واقع در این رابطه ضعف ارتباط عاطفی زن و شوهر به 
سردی تمامی روابطی که یک زوج می توانند با هم داشته باشند، مانند رابطه روحی، 

جسمی، عاطفی و حتی گفتاری منجر می شود.
فرازمند بیان کرد: وجود این مشکل در یک رابطه موجب بی مهری و کم شدن 
انرژی مثبت در خانواده می شود، بطوریکه زوج ها در بیگانگی دنیای یکدیگر گم 

شده و فقط برای هم حکم یک هم خانه که به او عادت کرده اند، دارند.
وی گفت: این افراد با فاصله ای که از لحاظ روحی و جسمی با یکدیگر دارند، 
خط قرمزهایی را برای همدیگر مشخص کرده و هرکدام در خلوت خود دیگری را 

متهم می کند.
از رفتار و گفتار یکدیگر،  تاکید کرد: درک نکردن صحیح  این استاد دانشگاه 
نداشتن شناخت کافی از روحیه طرف مقابل، وجود ویژگی های اخلاقی نامطلوب 
در زوج ها، نقش سن و مدت ازدواج، روان آزردگی، برون گرایی، تغییر سبک زندگی، 
خیانت ذهنی زوج ها، متغیرهای فردی، هوش معنوی و ویژگی های شخصیتی و 
عاقبت بی علاقگی و سردی نسبت به شریک زندگی خود همه و همه دست به دست 

هم می دهد تا یک طلاق عاطفی را در زندگی زوج ها به وجود آورد.
فرازمند در عین حال یکی دیگر از شاخص های مهم که بر کیفیت روابط عاطفی 
زناشویی اثر می گذارد را سیستم های ارزشی و عقیدتی همسران و شباهت و تفاوت 

های باورها و ارزش های آنها عنوان می کند.
زندگی زوج هایی که دچار طلاق عاطفی هستند، چگونه است؟ 

فرازمند اظهار کرد: در برخی ازدواج ها که منجر به طلاق ثبتی و قانونی نمی شود 
زندگی ها توخالی بوده که فاقد عشق، مصاحبت و دوستی هستند و همسران فقط 
با جریان زندگی خانوادگی پیش رفته و زمان را سپری می کنند و اینگونه ارتباط در 

زندگی مشترک را صاحبنظران طلاق عاطفی نامیده اند.
وی ادامه داد: در این زندگی ها زوج ها فقط زیر یک سقف زندگی می کنند، در 
حالیکه ارتباطات بین آنها قطع شده یا بدون میل و رضایت است و طلاق عاطفی 

نماد وجود مشکل در ارتباطی سالم و صحیح بین زن و شوهر است.
به عقیده این استاد جامعه شناسی، این مشکل ارتباطی در سطح خانواده می 

تواند در جامعه نیز شیوع و گسترش یابد و ارتباط انسانی را مختل کند.
طلاق عاطفی از مهمترین مباحث روز در جوامع رو به توسعه است

فرازمند با ذکر اینکه طلاق عاطفی از مهمترین مباحث روز در جوامع رو به توسعه 
و یا توسعه یافته است، افزود: دلایل مختلفی اعم از عدم تطبیق انتظارهای قبلی 
اشخاص از زوج خود و برآورده نشدن آن در خلال زندگی، الگوی متفاوت در انتخاب 
سبک زندگی و عدم وفق یافتن زوج ها با الگوهای متعارض یکدیگر، وجود خیانت 
های آشکار و پنهان زوج ها نسبت به یکدیگر و سایر مسایل ریز و درشت را می توان از 

جمله دلایل ایجاد طلاق عاطفی نام برد.
وی گفت: این مسائل به دلیل تحول در جوامع و تغییرات سریع رفتاری و اخلاقی 
توانسته نقش مهمی را در ایجاد بحران های عاطفی در خانواده ها ایجاد کند، این 
در حالی است که نمود و تجلی طلاق عاطفی را کمتر می توان در جوامع سنتی و یا 

پایبند به اصول اخلاقی و دینی مشخص کرد.
شبکه های اجتماعی و کار زیاد از عوامل موثر بر طلاق عاطفی

وی مکانیزه شدن تعامل ها در زندگی روزمره و ورود شبکه های نوین اجتماعی 
نظیر توییتر، اینستاگرام و ... از یکسو و از طرف دیگر کاهش زمان در کنار یکدیگر 
بودن خانواده ها به دلیل زمان زیاد اشتغال به کار سبب کاهش ارتباطات روزمره و 
همبسته بین افراد شده که این موارد از مشخصه های کاهش درک زوج ها از یکدیگر 
به دلایلی نظیر کاهش بروز احساسات عاشقانه و عاطفی، بی حوصلگی و خستگی 
مفرط از کار، تنوع شبکه های ارتباط جمعی و مجازی که می تواند در هر لحظه در 

دسترس قرار داشته شود.
فرازمند عامل دیگر در بروز طلاق عاطفی را شخصیت و ویژگی های شخصیتی 
افراد عنوان می کند بطوریکه در بروز اختلاف ها و ناسازگاری زوج ها و نحوه ارتباط 

آنها با هم شخصیت و ویژگی های شخصیتی تاثیر بسزایی دارد.
طلاق عاطفی سالها پیش تر از طلاق رسمی رخ می دهد

وی اظهار کرد: طلاق عاطفی و همچنین طلاق جنسی _ آمیزشی بیشتر از طلاق 
رسمی و قانونی است که در سال های اخیر رشد بسیار شتابان و نگران کننده ای 
داشته و دارد و در بسیاری از موارد خود زوج ها از این مساله که به آن وارد شده اند، 

آگاهی و هوشیاری ندارند.
به عقیده فرازمند، طلاق عاطفی سال ها پیش تر از طلاق رسمی و قانونی رخ می 

دهد و در واقع این نوع طلاق زمینه وقوع طلاق ثبتی را فراهم می کند.
طلاق عاطفی جامعه را دچار بی سازمانی می کند

یک پژوهشگر فرهنگی و اجتماعی نیز معتقد است: خانواده کانون عشق، عاطفه 
و احساس بوده و یکی از کارکردهای اصلی نهاد خانواده رفع نیازهای عاطفی است 
و اگر خانواده به هر دلیلی نتواند این کارکرد خود را به درستی ایفا کند، دچار به هم 

ریختگی شده و سکوت و خاموشی جایگزین شور و محبت خواهد شد.
خلیل کمربیگی افزود: در جامعه ایرانی و بر اساس عوامل مختلف، مساله طلاق، 
نکوهیده و ناپسند محسوب می شود و شدت این ناپسندی در مناطقی چون ایلام با 
ساختارهای ایلی و طایفه ای بیشتر خواهد بود بنابراین هرچند بر آن قرارداد ازدواج، 

مُهر طلاق نخورده و در نرخ رسمی طلاق نیاید این مساله رخ داده است.
وی بیان کرد: در چنین زندگی هایی زوج ها در زیر یک سقف با هم زندگی می 

کنند اما بین آنها فاصله اجتماعی زیادی است.
به عقیده این پژوهشگر مسائل فرهنگی و اجتماعی، در چنین جوامعی که ساختار 
آنها نیز مردسالارانه است، زنان ترس بیشتری از رخ دادن طلاق رسمی، تنهایی، 
برچسب مطلقه بودن و ده¬ها ترس دیگر داشته و موجب می شود هرچند زوج 
ها برای هم جذابیتی نداشته باشند و شرکای زندگی، در زندگی زناشویی احساس 

شراکتی نمی کنند اما این ارتباط غیردوستانه همچنان تداوم دارد.
به گفته کمربیگی، تداوم این ارتباط همراه با بی عاطفگی، در سطح کلان جامعه 
را دچار بی سازمانی می کند و در سطوح دیگر منجر به پدیدآمدن بسیاری از آسیب 

های اجتماعی دیگر می شود.
وی اظهار کرد: نتایج برخی از تحقیق های صورت گرفته در استان نشان می دهد 
که همین طلاق عاطفی زمینه را برای بروز برخی آسیب ها چون خودکشی، اعتیاد، 
افسردگی و ارتباط فرازناشویی، گسترش انزوای اجتماعی و در برخی موارد افت 

تحصیلی فرزندان فراهم می کند.
نقطه شروع پیشگیری از طلاق عاطفی، در نقطه شروع زندگی مشترک است
این پژوهشگر با ذکر اینکه نقطه شروع پیشگیری از مساله طلاق عاطفی، در نقطه 
شروع زندگی مشترک است گفت: اگر خشت اول زندگی زناشویی آگاهانه، عالمانه 
و به دور از توهم و تحمیل رخ دهد، از بسیاری مسائل و آسیب ها جلوگیری خواهد 

شد.
وی گفت: چنانچه زن و مرد قبل از ازدواج از یکدیگر شناخت لازم و کافی داشته 
باشند، معیارها و شاخص های مشترک بین آنها زیاد و فهم آنها از زندگی به هم 
نزدیک باشد، خانواده همچنان کانون مهر و عاطفه خواهد بود، اما اگر خشت اول 
کج گذاشته شود، هرچند ممکن است این بنا از لحاظ فیزیکی به هم نریزد اما دیگر 

مامن آسایش و آرامش برای هیچ یک از اعضا خانواده نخواهد بود.

طلاق عاطفی چیست و راهکار برون رفت چیست؟

چرا عاطفه بین زوج ها کوچ می کند؟
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معاون برق و انرژی وزارت نیرو اعلام کرد:

ورود۴ هزارمگاوات نیروگاه جدید برای 
کاهش ناترازی برق تا سال آینده

معاون برق و انرژی وزیر نیرو گفت: تا پیک تابستان سال آینده علاوه بر ارتقای توان 
واحدهای موجود، حدود چهار هزار مگاوات نیروگاه جدید حرارتی نیز وارد مدار می 

شود. 
»همایون حائری« در همایش فرصت های سرمایه گذاری افزایش ظرفیت عملی در 
حوزه تولید نیروی برق حرارتی، افزود: تا پیک سال آینده در 286 واحد نیروگاهی 

کشور طرح های ارتقای توان تولید به ظرفیت یک هزار و 113 مگاوات اجرا می شود.
وی ادامه داد: همچنین برای حداکثر بهره برداری از فرصت ارتقای توان و افزایش 
ظرفیت عملی نیروگاه های حرارتی، سه مشوق با تایید هیات تنظیم مقررات بازار برق 

در نظر گرفته شده است.
کل  شده  نصب  ظرفیت  حال  در  گفت:  انرژی  و  برق  امور  در  نیرو  وزیر  معاون 
نیروگاه های ایران به 86 هزار و 215 مگاوات رسیده که از این میزان 69 هزار و 622 

مگاوات آن سهم نیروگاه های حرارتی است.
حائری ادامه داد: از ابتدای امسال تا نیمه آذرماه، 95 درصد برق کشور توسط 
نیروگاه های حرارتی تولید شده، در این بازه زمانی سهم این واحدها در تامین برق 

مورد نیاز مشترکان 257 میلیارد کیلووات ساعت بوده است.
وی در باره مشوق هایی پیش بینی شده برای اجرای این طرح ها، گفت: به همه 
واحدهای نیروگاهی که نسبت به ارتقای پایدار ظرفیت تولید با استفاده از روش هایی 
مانند ارتقا و بهینه سازی پره های توربین، خنک کاری هوای ورودی و... اقدام کنند به 

تناسب افزایش ظرفیت مطمئن نیروگاهی، گواهی ظرفیت اعطا خواهد شد.
معاون وزیر نیرو در امور برق و انرژی خاطرنشان کرد: همچنین در واحدهایی که 
توربین های گازی آن به روش های MAP2b، CT60 و نظایر آن ها ارتقا یابد علاوه 
بر تخصیص گواهی ظرفیت مطمئنه به میزان افزایش ظرفیت ناشی از ارتقا، امکان 
فروش برق به صنایع با نرخ های مشابه از زمان اتمام پروژه تا انتهای سال 1401 

فراهم خواهد شد.
وی ادامه داد: برای واحدهای نیروگاهی که تا ابتدای خردادماه 1401 نسبت به 
افزایش جزئی توان تولیدی از طریق روش های نظیر ارتقای واحدهای گازی به روش 
Maptune+EMS ، افزایش توان واحدهای گازی به روش +IGV، افزایش تولید در 
واحدهای بخار سیکل ترکیبی موجود به روش HRSG additional firing و... اقدام 
کرده و تایید مربوط را اخذ کنند، ضریب تشویقی بهای آمادگی در سه ماهه خرداد، 

تیر و مرداد سال آینده پس از تایید هیات تنظیم بازار برق ایران اعمال خواهد شد.
حائری  گفت:صنعت برق حرارتی برای کاهش ناترازی تولید و مصرف برق شبکه 
در پیک سال آینده از طریق اجرای طرح های افزایش ظرفیت نیروگاه های سطح 

کشورتلاش می کند.
پیشتر وزیر نیرو گفت: برای پیک تابستان 1401 افزایش 6 هزار مگاواتی ظرفیت 

تولید برق پیش بینی شده است.

مدیرکل دفتر توسعه صادرات سازمان توسعه تجارت مطرح کرد:

مهاجران، واسطه توسعه ۴۰ درصد 
صادرات به افغانستان 

مدیرکل دفتر توسعه صادرات سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 30 تا 40 درصد 
صادرات ایران به افغانستان از طریق مهاجران انجام می شود که با شناخت بازار در این 

راستا به تجار کشور کمک می کنند. 
»میرابوطالب بدری«  روز شنبه در نشست بررسی ظرفیت های اقتصادی و تجاری 
مطالعات  داشت:  اظهار  تهران  اتاق  در  همسایگان  با  روابط  توسعه  در  مهاجران 
سال های اخیر ایتالیا نشان می دهد 2.4 میلیون مهاجر در این کشور 9 درصد از 
تولید ناخالص داخلی را ایجاد کرده اند که معادل 130 میلیارد دلار بوده است؛ با 

تکیه بر همین ارقام ایتالیا هفدهمین قدرت اقتصادی جهان است.
وی با بیان اینکه در کشور به مهاجران غیرماهر و متخصص نیاز داریم، تصریح کرد: 
مطالعات نشان می دهد مهاجران در 10 کشور در حال توسعه تاثیری بر اشتغال 
نداشته اند، زیرا این نیروی کار بخش از مشاغل را برعهده می گیرد که نیروی کار 
محلی از انجام آن سر باز می زند. مدیرکل دفتر توسعه صادرات سازمان توسعه تجارت 
خاطرنشان کرد: در سازمان توسعه تجارت جلساتی با مهاجران برگزار شد تا با توجه 
به شناخت آنان از بازار مبدا، به توسعه صادرات کشور کمک رسانی شود و بر همین 

اساس 30 تا 40 درصد صادرات به افغانستان از طریق مهاجران بوده است.
وی بیان داشت:  مهاجران نقش بزرگی در صادرات غیرنفتی دارند که با توجه به رشد 
70 میلیارد دلاری صادرات غیرنفتی در افق 1404، تکیه برای صادرات به همسایگان 

بر دوش مهاجران است که کار شناسایی آنان آغاز شده است.
 

مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی خبر داد: 

  اجرای کشت قراردادی گندم
 در ۷ استان کشور

مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران از اجرای کشت قراردادی گندم 
به صورت پایلوت در هفت استان کشور خبر داد و گفت: این طرح ازجمله برنامه های 
محوری وزارت جهاد کشاورزی است که توسط شرکت بازرگانی دولتی ایران اجرا 

می شود. 
»مرتضی سعادتی کیا« با  اشاره به اینکه شرکت بازرگانی دولتی ایران مجری طرح 
کشت قراردادی گندم در هفت استان کشور است، افزود: کشت قراردادی گندم در 
استان های بوشهر، خوزستان، فارس، سیستان و بلوچستان، جنوب کرمان، گلستان 

و هرمزگان توسط این شرکت در حال اجرا است.
مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران، سطح زیر کشت  گندم در این 
هفت استان را در قالب این طرح تا 24 آذر ماه سال جاری افزون بر 106 هزار و 825 
هکتار برشمرد و اظهار داشت: براساس پیش بینی های انجام شده، انتظار می رود 
میزان 317 هزار و 377 تن گندم از این مقدار سطح زیر کشت برداشت و تحویل 
داده شود. سعادتی کیا، تعداد کشاورزان مشارکت کننده در این طرح را تا پایان هفته 
گذشته  بیش از هفت هزار و 800 نفر اعلام کرد و گفت: به این تعداد کشاورز بر اساس 

قراردادهای منعقده  39 هزار و 698 تن نهاده ارائه شده است.
وی تصریح کرد: براساس تفاهم بین مجری طرح و صندوق بیمه کشاورزی تاکنون 
اطلاعات 42 هزار و 988 هکتار از سطح زیر کشت کشاورزان به صندوق بیمه ارسال 
شده است. مدیرکل خرید داخلی شرکت بازرگانی دولتی ایران ابراز امیدواری کرد 
اجرای این طرح که در راستای حمایت از کشاورزان و به منظور جهش تولید این 

محصول راهبردی در کشور است، در سال های آینده توسعه یابد.
به گزارش ایرنا، طبق آمارها 70 درصد ارزش افزوده بخش کشاورزی به حوزه زراعت 
تعلق دارد که این زیربخش، سهم بالایی در تامین امنیت غذایی و اشتغال زایی کشور 
دارد. بخش زراعت به شدت تابع شرایط آب و هوایی و در نتیجه ریسک های متنوع 
ناشی از آن است که این مهم ضرورت »مدیریت ریسک کشاورزی« و »هوشمندسازی 
کشاورزی« را می طلبد. بخشی از تولیدات این زیربخش مانند گندم و دانه های 
روغنی نقش استراتژیک در سبد غذایی خانوارها دارد، بنابراین دولت حمایت های 

ویژه ای را از این محصولات در دستور کار قرار داده است.
حدود سه میلیون و 600 هزار بهره بردار در بخش زراعت فعالیت دارند.

کارشناس بازار سرمایه اظهار داشت: موضوعی که مساوی با استقراض از بانک 
مرکزی می توان عنوان کرد ردیف بودجه ای است که به عنوان تملک دارایی های 
مالی حدود ١٣٧ هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی برداشت می شود. در 
حالی که این عدد در سال گذشته ٣٣ هزار میلیارد تومان بود اما در بودجه سال آینده 
به این عدد رسیده که دقیقا شبیه به استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول است که 

آثار تورمی خواهد داشت.
فردین اقابزرگی درباره تاثیر لایحه بودجه ١4٠١ در بازار سرمایه اظهار داشت: 
لایحه بودجه از چند جنبه از جمله حذف ارز 4٢٠٠ تومانی، اوراق، ردیف بودجه ای 

برای صندوق تثبیت و ... بر بازار سرمایه اثر گذار است.
وی ادامه داد: بورس در روز اول انتشار لایحه بودجه واکنش خوشایندی به برنامه 
مالی سال آینده نداشت و در بازار نمود خوبی نداشت اما وقتی به بررسی تک تک 
عوامل می پردازیم می بینم که بودجه سال آینده در مجموع در راستای حمایت از 
بازار سرمایه است البته نه از جهت بازار ثانویه و افزایش قیمت ها بلکه منافع را به 

سمت تولید و صنعت دیده اند. این کارشناس بازار سرمایه تاکید کرد: برای مثال هر 
تعیین سقف ٣٢٠٠ تومانی خوراک، هر چند این عدد افزایش یافته اما موضوع حائز 
اهمیت بحث شفافیت است. از سوی دیگر زمینه لازم برای عدم دخالت دولت و یا 

نهادهای نظارتی برای قیمت گذاری محصولات دیده شده است.
اقابزرگی افزود: قیمت تمام شده محصولاتی مانند فولاد، پتروشیمی و پالایشگاه به 
روز می شود به طورقطع در نظام عرضه و تقاضا برای قیمت فروش  هم باید براساس 

قیمت های روز کنترل و تعیین شود.
وی ادامه داد: علی رغم بودجه انقباضی بسته شده اما به دلیل ٣٠٠ هزار میلیارد 
تومان کسری بودجه به دلیل عدم تحقق منابع پیش بینی نشده و افزایش سایر 

هزینه های دولت با افزایش تورم مواجه می شویم.
این کارشناس بازار سرمایه با اشاره به بحث مالیات در بودجه سال آینده و اثر آن بر 
بازار سرمایه گفت: با توجه به معافیت های مالیاتی و مالیات بر عایدی سرمایه که به 
نوعی سایر بازارها را نسبت به بازار سرمایه سرکوب می کند، در نهایت باعث می شود 

بازار سرمایه برای جذب نقدینگی جذاب تر باشد.
وی ادامه داد: همچنین برای اولین بار برای صندوق تثبیت در بازار سرمایه ردیف 

جداگانه ای در نظر گرفته شده است.
اقابزرگی تاکید کرد: تمام اینها در شرایطی است که سطح عمومی قیمت ها در بازار 
سرمایه کاهش یافته و با افت شاخص به نقطه ای که ارزش ذاتی با ارزش معاملاتی 

تقریبا برابری می کند و سهام از ارزندگی برخوردارند.
این کارشناس بازار سرمایه افزود: معتقدم لایحه بودجه سال آینده برخلاف شکل 
ظاهر آن انقباضی است اما باطن آن بیش از 5٠ درصد میزان هزینه ها و درآمد افزایش 
پیدا کرده و رشد درآمدهای مالیاتی را شاهد هستیم. به طوریکه که معافیت های ٢5 

درصدی شرکت های تولیدی و صنعتی به ٢٠ درصد کاهش یافته است.
وی ادامه داد: معتقدم تصویر واضح و روشنی است و به این نتیجه می رسیم که 

بودجه در راستای سهامداران دیده شده است.
هشدار نسبت به تاثیر تورمی افزایش برداشت از صندوق توسعه ملی

آقا بزرگی با اشاره به اثر میزان اوراق در بودجه سال آینده در بازار سرمایه گفت: 
اوراق در بودجه سال آینده بسیار کاهش یافته است و از ٢٩٠ هزار میلیارد تومان سال 
گذشته به اعداد بسیار کمتری رسیدیم. البته سوالی که مطرح می شود این است که 
تا به امروز ١٣٠ هزار میلیارد تومان اوراق برای پرداخت حقوق منتشر شده چگونه 

برای برای سال آینده ٧٧ هزار میلیارد تومان اوراق را در دستور کار قرار داده اند.
این کارشناس بازار سرمایه گفت: از این رقم حدود ٨٨ هزار میلیارد تومان در بازار 
اولیه دیده شده اما از سوی دیگر در سررسید بالای ١١٠ هزار میلیارد تومان تسویه 

می شود یعنی بالای ١٨٠ هزار میلیارد تومان اوراق در بازار سرمایه دیده اند.
وی با ابزار نگرانی نسبت به برداشت از صندوق توسعه ملی در لایحه بودجه سال 
آینده اظهار داشت: موضوعی که مساوی با استقراض از بانک مرکزی می توان 
عنوان کرد ردیف بودجه ای است که به عنوان تملک دارایی های مالی حدود ١٣٧ 
هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه ملی برداشت می شود. در حالی که این عدد در 
سال گذشته ٣٣ هزار میلیارد تومان بود اما در بودجه سال آینده به این عدد رسیده 
که دقیقا شبیه به استقراض از بانک مرکزی و چاپ پول است که آثار تورمی خواهد 

داشت.
آقابزرگی با بیان اینکه از دیگر موضوعات بسیار مهم حذف ارز 4٢٠٠ تومانی 
و افزایش نرخ تسعیر ارز است، گفت: این تصمیمات هر چند هزینه ها را افزایش 
می دهد اما باعث شفافیت در سود عملیاتی برخی از صنایع می شود. از سوی دیگر 
وقتی ارز 4٢٠٠ تومانی حذف می شود متقابلًا نظام قیمت گذاری دستوری هم 

حذف خواهد شد.

کارشناس بازار سرمایه تشریح کرد:

جزییات تاثیر بودجه 14۰1 بر بازار سرمایه

وزیر راه و شهرسازی با اشاره به تشکیل و راه اندازی صندوق 
توسعه حمل ونقل کشور با سرمایه اولیه 190 هزار میلیارد 
ریال از دارایی های دولت که در اختیار وزارت راه و شهرسازی، 
گفت: تعیین تکلیف پروژه های پیشران حمل ونقل از طریق 

منابع این صندوق از اقدامات در حال پیگیری است. 
به گزارش روز شنبه ایرنا از وزارت راه و شهرسازی »رستم 
قاسمی« در پیامی ضمن تبریک فرا رسیدن هفته حمل ونقل 
گفت: روزها، هفته ها و ایام سرنوشت سازی در تاریخ تحولات 
صنعت حمل ونقل کشورمان بوده اند که نقشی تعیین کننده 
در شکل گیری و انسجام شبکه حمل ونقل کشور داشته اند. 
26 آذر در زمره چنین ایامی است و هر سال این روز یادآور 
صدور فرمان تاریخی امام راحل )ره( در سال 1362 در زمینه 
اعزام کامیون ها به بنادر جنوبی برای تخلیه کالاهای وارداتی 

از مبادی دریایی کشور و تخلیه هر چه سریع تر بنادر به منظور 
اطمینان دادن به مردم و تامین مایحتاج عمومی آنان است. 
وزیر راه و شهرسازی گفت: بدون تردید توسعه زیرساخت، 
نگهداری از آن ها و حمل ونقل کارآمد به عنوان محور توسعه 
اقتصادی و اجتماعی کشور، حاصل همت تلاشگرانی است 
که در سخت ترین لحظات و شرایط با اهتمام خود، از هیچ 
کوششی فروگذار نبوده و مصداق بارز آن مجاهدت عاشقان و 
ایثارگران عرصه حمل ونقل کشور در لبیک به فرمان بنیانگذار 
انقلاب اسلامی بود که روز حمل و نقل و رانندگان را رقم 
زدند. قاسمی افزود: امروز که سی وهشتمین سالگرد آن 
تصمیم سرنوشت ساز را گرامی می داریم؛ بر خود می بالیم 
که به سمت استفاده بهینه از توانمندی ها و مدیریت منابع 
برای توسعه حوزه های حمل ونقل در کشور حرکت می کنیم. 

وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: تشکیل و راه اندازی صندوق 
توسعه حمل ونقل کشور با سرمایه اولیه یکصد و نود هزار 
میلیارد ریال از دارایی های دولت که در اختیار وزارت راه و 
شهرسازی، سازمان ها و شرکت های تابعه و وابسته به آن قرار 
دارد، نوید بخش تعالی و ارتقا در انجام مأموریت های محوله 
در این حوزه است. وی گفت: نهضت جامع حمل ونقل با 
تکمیل طرح جامع حمل ونقل و نقشه راه عملیاتی سازی 
آن مبتنی بر زمان بندی مشخص، تدوین نقشه راه بهبود 
کیفیت ناوگان حمل ونقل در چهار بخش، تدوین نقشه اقدام 
کریدورهای بین المللی و هاب های لجستیکی، تدوین برنامه 
عملیاتی برای کاهش تلفات با افزایش ایمنی راه های کشور 
راه روستایی در دستور کار  نیمه تمام  پروژه های  و تکمیل 
قرار گرفته است. وزیر راه وشهرسازی افزود: تعیین تکلیف 

پروژه های پیشران حمل ونقل شامل احصاء و تدوین برنامه 
راهکارهای جذب سرمایه گذار  تدوین  پروژه ها،  زمانبندی 
مردمی در طرح های حمل ونقلی و مسکن، معرفی طرح های 
آزادراه ها و طرح های ریلی و دعوت از سرمایه گذاران برای 
مشارکت، استفاده از منابع مالی و اموال دستگاه های تابعه 
برای تامین مالی طرح های اولویت دار حمل ونقل از طریق 
صندوق توسعه حمل ونقل از اقدامات در حال پیگیری در 
این حوزه است و رشد و پیشرفت اقتصادی کشور همواره 
در گرو استفاده مطلوب از حداکثر توان بالقوه بخش های 

مختلف تجاری و صنعتی خصوصا حمل ونقل کشور است.
وی افزود: هفته حمل ونقل فرصتی گرانمایه برای بازنگری 
نیازها، بررسی چالش ها، قوت ها و مشکلات توسعه صنعت 

حمل ونقل به شمار می رود.

وزیر راه و شهرسازی مطرح کرد:
تشکیل صندوق توسعه حمل ونقل با سرمایه ۱۹۰هزار میلیارد ریالی

رییس هیات عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه مطرح کرد:

اختصاص ۱۲ هزار میلیارد تومان به صندوق تثبیت برای حمایت از بازار سرمایه
رییس هیات عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: 
طبق مصوبه اخیر ستاد هماهنگی اقتصادی دولت 12 
هزار میلیارد تومان، سپرده گذاری جدید توسط صندوق 
توسعه ملی انجام می شود که این مبلغ به صورت تدریجی 

به حساب صندوق تثبیت بازار واریز خواهد شد. 
در  صندوق  این  اظهارداشت  صبایی«:  »امیرمهدی 
راستای اجرای مفاد ماده 28 قانون رفع موانع تولید رقابت 
پذیر و ارتقای نظام مالی کشور )مصوب سال 94( و با هدف 
کنترل مخاطرات سیستماتیک و غیرسیستماتیک )سامانه 
ای و فرادستگاهی(  بازار سرمایه کشور در شرایط وقوع 
بحران های مالی و اقتصای و اجرای سیاست های عمومی 
چارچوب  در  و  تاسیس  یادشده  شرایط  در  حاکمیتی 
مورد  و  اقتصاد  وزارت  توسط  شده  پیشنهاد  اساسنامه 

تصویب هیات وزیران در حال فعالیت است. 
اخیر ستاد هماهنگی  وی تصریح کرد: طبق مصوبه 
اقتصادی دولت، مقرر شده مبلغی بالغ بر 510 میلیون 
دلار معادل 12 هزار میلیارد تومان، سپرده گذاری جدید 
توسط صندوق توسعه ملی صورت گیرد که با پیگیری های 
صورت گرفته و طبق هماهنگی ها و توافق ها، مقرر شده 
این مبلغ به صورت تدریجی به حساب صندوق تثبیت 

واریز شود.
صبایی بیان کرد: همچنین این صندوق، قابلیت تامین 
مالی از طریق بازار پول و سرمایه را دارد، البته پیشنهادهای 

دیگری از جمله انتقال دارایی از دولت به صندوق بالغ بر 
50 هزار میلیارد تومان نیز به منظور تقویت توان تامین 
مالی صندوق ارائه شده که در حال پیگیری است، این 
و  مالی  تامین  به منظور  ای  پشتوانه  می تواند  ها  دارایی 

تجهیز منابع برای حمایت از بازار باشد.
رییس هیأت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه بیان کرد: 
لازم به ذکر است طبق اساسنامه، منابع این صندوق عمدتاً 

است، نخست سرمایه گذاری  تامین  قابل  از سه محل 
دولت که به پیشنهاد وزارت اقتصاد و از سوی سازمان برنامه 
و بودجه باید در لایحه بودجه پیش بینی شود، محل دوم 
تامین منابع صندوق تثبیت بازار سرمایه به واسطه سپرده 
گذاری یک درصد از منابع صندوق توسعه ملی در این 

صندوق است.
وی افزود: محل سوم نیز بخشی از کارمزد تعریف شده 

توسط سازمان بورس است، که بر اساس مصوبه شورای 
کارمزدهای  از  درصد  حاضر 30  حال  در  بورس،  عالی 
متعلق به سازمان بورس و شرکت رایان بورس، روزانه و به 

طور مستقیم به حساب این صندوق واریز می شود.
صبایی ادامه داد: بنابراین در صورت تحقق این موارد، 
برآورد می شود سال آینده حداقل 20 هزار میلیارد تومان 
منابع نقدی جدید ناشی از واریز یک درصد منابع صندوق 
توسعه ملی، کارمزد روزانه سازمان بورس و مالیات معاملات 
بازار سرمایه و 50 هزار میلیارد تومان دارایی سهام جدید به 

این صندوق منتقل شود.
رییس هیات عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه تصریح 
کرد: ماموریت اصلی این صندوق طبق ماده 28 قانون 
رفع موانع تولید و اساسنامه، »بازارگردانی سهام« نیست، 
و  سیستماتیک  ریسک های  اثر  کنترل  و  کاهش  بلکه 
بازار  در  فرادستگاهی(  و  ای  )سامانه  غیرسیستماتیک 
و تشخیص  برای شناسایی  بیان کرد:  سهام است. وی 
ریسک های فوق، معیارهایی تعریف شده که در صورت 
تحقق، این صندوق به انجام ماموریت خود پرداخته و به 

اصطلاح از بازار سرمایه نیز حمایت می کند.
رییس هیأت عامل صندوق تثبیت بازار سرمایه گفت: 
توسعه این صندوق از حیث منابع و دارایی ها، در راستای 
ارتقا توان مواجهه با ریسک های بازار، مورد تاکید ریاست 

سازمان بورس و وزیر اقتصاد است.

دبیر کنفدراسیون صادرات ایران اظهار کرد: بسیاری از صادرکنندگان تراز اول کشور 
به دلیل همین تهدیداتی که وجود دارد، کار صادرات را کنار گذاشتند و بسیاری دیگر 
هم در شرف کنار گذاشتن صادرات هستند. هرچه این تنگناها بیشتر شود این مسئله 

هم شدیدتر می شود.
جمشید نفر در مورد بخشی از لایحه بودجه ١4٠١ که تاکید دارد هرگونه مشوق 
صادراتی منوط به بازگشت ارز حاصل از صادرات است اظهار کرد: ما در رابطه با بودجه 
دچار یک سری افراط و تفریط شدیم.  گاهی آنقدر دست خود را باز می گذاریم که 
پیش بینی می کنیم درآمدهای فوق  العاده ای داریم و از محل این درآمدها می توانیم 

هزینه های بزرگی را بپردازیم.
وی افزود: گاهی هم برعکس؛ این درآمدها را بر مبنای جرایم یا عدم ایفای وظایف 
حاکمیتی مانند مشوق های صادراتی به همراه یک سری تنبیهات که ریشه درست و 
صحیح ندارند قرار می دهیم. اصلا توجه نمی کنیم که در زمان هایی که سرمایه گذاری 
رشد منفی دارد، برای ایجاد رشد اقتصادی مهم ترین مسئله سرمایه گذاری است. به 
این ترتیب با ایجاد محدودیت های فوق العاده سرمایه گذاران را از سرمایه گذاری خود 

پشیمان کرده و به اهداف واقعی خود نمی رسیم.
دبیر کنفدراسیون صادرات ایران گفت: اگر قرار باشد که بودجه نویسی ما درست، 
سالم و صحیح شود باید همه مسائل را ببینیم و طوری عمل کنیم که برای تولید 
کوچکترین محدودیتی به وجود نیاید. همین الان بسیاری از صادرکنندگان تراز اول 
کشور به دلیل همین تهدیداتی که وجود دارد، کار صادرات را کنار گذاشتند و بسیاری 

دیگر هم در شرف کنار گذاشتن صادرات هستند. هرچه این تنگناها بیشتر شود این 
مسئله هم شدیدتر می شود. امیدواریم که مجلس و دولت با یک نگاه واقع بینانه به 
شرایط موجود در کشور توجه کنند چراکه بهترین مسیر برای حل مشکلات اقتصادی 
کشور تولید و صادرات است و هرگونه محدودیت برای صادرات می تواند کشور را دچار 

مشکلات فراوانی کند.
این موضوع که در لایحه بودجه سال ١4٠١پیش بینی شده،  وی تصریح کرد: 
تهدیدکننده صادرات است. من معتقدم که ارز کشور توسط صادرکنندگان به صورت 
١٠٠ درصدی به کشور بازمی گردد چراکه هیچ بنگاه اقتصادی نیست که تولید و 

صادرات کند و بتواند با عدم برگشت ارز به کار خود ادامه دهد.
نفر اضافه کرد: با این حال شرایطی را که دولت برای واردات ارز می گذارد شرایطی 
است که برخی از زیررشته های صادراتی قادر نیستند نمی توانند در قالب آنها ارز خود 
را به کشور بیاورند و ارز را از مبادی خارج از دسترس حاکمیت وارد کشور می کنند. 
بنابراین بازگشت ارز به صورت ١٠٠ درصد است و حاکمیت باید بیش از هر چیز باید به 
این موضوع توجه کند که چرا آنها نمی توانند از راهکارهایی که دولت قرار داده استفاده 

کنند. باید برای این علت راهکار پیدا کرد.
وی ادامه داد: برای مثال وقتی در بعضی رشته ها همه هزینه های تولید بر مبنای ارز 
بازار آزاد است و دولت می خواهد ارز را از طریق ارز نیمایی برگرداند، بازگشت این ارز 
بین ٨ تا ١٢ درصد هزینه دارد و نرخ هم بین ١٠ تا ٢٠ درصد کمتر از بازار آزاد است و 
با توجه به اینکه صادرات درصد بسیار کوچکی سودآوری دارد، چطور می توان از این 

چارچوب تبعیت کرد؟ تا این مسئله مورد تحلیل واقع نشود حتما ضربات زیادی به 
بخش های عمده ای از صادرات کشور وارد می شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران همچنین خاطرنشان ساخت: در برهه کنونی صادرات برای 
کشور اهمیت فوق العاده زیادی دارد، چنانچه ما می خواهیم هر آیین نامه، بخشنامه یا 
دستورالعملی را برای صادرات قرار دهیم قطعا باید هوشمندانه و با مشورت اهل فن 

باشد. 

دبیر کنفدراسیون صادرات ایران :

لایحه بودجه سال ۱۴۰۱، تهدیدکننده صادرات است
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اللهیار صیادمنش:

می خواهم به یکی از ۵ لیگ برتر اروپا بروم

مهاجم ایرانی تیم فوتبال زوریا اوکراین ضمن تایید جدایی اش از این باشگاه، 
مشخص شدن تیم بعدی را منوط به گذشت زمان دانست و به بازیکنان ایرانی 

توصیه کرد لیگ اوکراین را انتخاب کنند. 
اللهیار صیادمنش مهاجم ایرانی فنرباغچه ترکیه بعد از یک فصل و نیم حضور 
قرضی در تیم زوریا لوهانسک اوکراین، به کار خود در این تیم اوکراینی خاتمه داد 
و حالا منتظر تصمیم مسئولان باشگاه فنرباغچه است. در حالی که گفته می شود 
فنرباغچه قصد دارد صیادمنش را به ترکیب خود اضافه کند، برخی اخبار حاکی از 

احتمال انتقال این مهاجم به یک تیم دیگر است.
صیادمنش در تازه ترین گفتگوی خود با یک سایت اوکراینی، ضمن تایید جدایی 
اش از زوریا، مشخص شدن تیم آینده اش را منوط به روزهای آینده دانست و اظهار 

امیدواری کرد که در یکی از پنج لیگ برتر اروپا بازی کند.
مشروح گفتگوی صیادمنش در ادامه می آید:

* آیا زوریا را ترک می کنید؟
- بله درست است. بازی با دینامو آخرین بازی من با پیراهن زوریا بود. قرارداد من 
به پایان رسیده است، بنابراین به فنرباغچه که مالک قرارداد من است بر می گردم. 

قرارداد قرضی به پایان رسیده است، بنابراین این تصمیم در دست من نیست.
* چگونه می توانید این دوره را در حرفه خود ارزیابی کنید؟

- فکر می کنم زوریا تا به اینجا به بهترین تیم در دوران حرفه ای من تبدیل شده 
است. کارهای زیادی انجام شده و پیشرفت هایی حاصل شده است. همه چیز در 

این باشگاه برای من خوب بود.
* آیا قبلًا در مورد برنامه های خود برای آینده تصمیم گرفته اید: ماندن در 

ترکیه یا علاقه باشگاه های بلژیکی و دیگر تیم های اروپایی جذاب تر است؟
- خیلی زود است که در این خصوص صحبت کنیم. بیایید ببینیم در ژانویه چه 

اتفاقی می افتد. همه گزینه ها را در نظر خواهم گرفت.
* آرزو دارید در آینده کجا باشید: در لیگ برتر انگلیس، ایتالیا، اسپانیا یا 

شاید در پاری سن ژرمن؟
- راستش خیلی مهم نیست، چون بزرگترین آرزوی من بازی در یکی از تیم های 
پنج لیگ بزرگ اروپایی است. اینکه این تیم از کدام کشور باشد برای من فرقی 

نمی کند.
* 50 بازی در کمی بیش از یک سال؛ آیا انتظار داشتید این همه بازی در 

زوریا انجام دهید؟
- وقتی به اینجا آمدم اهداف شخصی خودم را داشتم. خوشحالم که به آنها 

رسیدم. این دوره خاطرات خوشایند زیادی از خود به جای خواهد گذاشت.
* خاطره انگیزترین مسابقه ای که سال ها بعد از زوریا به یاد خواهید داشت، 

چیست؟
- انتخاب یک بازی سخت است. من دو بازی را انتخاب می کنم. پیروزی مقابل 
لسترسیتی در لیگ اروپا در دسامبر گذشته که در آن بازی گل زدم و همچنین 
پیروزی مقابل شاختار در لیگ اوکراین که بسیار احساسی بود. فکر می کنم تا 

مدت ها این بازی ها را فراموش نخواهم کرد.
* سازگاری با فوتبال اوکراین سخت بود؟ بزرگترین مشکلاتی که تجربه 

کرده اید چیست؟
- خیر؛ چون هم تیمی هایم و مربی هر کاری انجام دادند تا با مشکلات هماهنگ 
و سازگار شوم. همه چیز به آرامی پیش رفت. در مورد آزمون ها و سختی ها، فکر 

می کنم بازی های ما در اروپا بود.
* فوتبال اوکراین با فوتبالی که قبلًا بازی می کردید چه تفاوتی دارد؟

- لیگ اوکراین قدرتمندتر است. رقابت و مبارزه بیشتری در آن وجود دارد و من 
کمی به آن عادت کردم.

* آیا اسکریپنیک )سرمربی زوریا( یک »گواردیولا«ی اوکراینی است؟ او را 
می توانید با کدام مربی برتر یا مربیان سابق خود مقایسه کنید؟

- او به خودی خود یک مربی برتر است. ویکتور بدون شک مربی عالی و انسان 
بسیار خوبی است. من خیلی به او مدیونم. فکر می کنم او بیشتر شبیه »یورگن 

کلوپ« است تا گواردیولا، زیرا ساده تر بازی می کند.
* کلًا با مربی چطور ارتباط برقرار کردید؟

- زبان فوتبال جهانی تر از آن چیزی است که بسیاری انتظارش را دارند. بنابراین، 
با وجود اینکه هنوز زبان اوکراینی را بلد نیستم، به راحتی خواسته های مربی را درک 

و آنها را برآورده کردم.
* آیا سازگاری با سبک بازی اسکریپنیک سخت بود؟

- نه، هیچ مشکلی در این مورد وجود نداشت. اگر سعی کنید تمام توان خود را در 
زمین به کار بگیرید، این روند بسیار سریع تر پیش می رود.

* در زوریا هم در نوک خط حمله و هم در کناره ها بازی کردید. در کدام پست 
احساس راحتی بیشتری کردید؟

- هر کجا بازی کنم خیلی خوشحالم. نکته اصلی این است که همه چیز طبق 
برنامه مربی پیش برود. برای من مهم بود که دستورات او را دنبال کنم و تمام تلاشم 

را به کار بگیرم و پُستم در زمین اهمیتی نداشت.
* آیا به ایرانی ها توصیه می کنید برای بازی به اوکراین بروند؟

- حتماً. می توانی شک کنی؟ همه می توانند ببینند من و شهاب )شهاب زاهدی 
دیگر مهاجم ایرانی زوریا( چقدر در این کشور پیشرفت کرده ایم. اوکراین فوتبال 

خوبی دارد و بازیکنان می توانند در آن پیشرفت کنند.
* آیا دوست دارید در آینده به اینجا برگردید؟

- اوکراین و زوریا برای همیشه در قلب من خواهند ماند.

عضو کمیته استیناف: 

ادله گل گهر باید متقاعدکننده باشد
عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال گفت: این پرونده پیچیدگی خاص خود 
را دارد؛ تنها راه باشگاه گل گهر برای شکستن رای کمیته انضباطی فدراسیون 

فوتبال در شورای استیناف، ارائه ادله کافی و متقاعدکننده است. 
»مهدی دادرس« با اشاره به رای صادره از سوی کمیته انضباطی مبنی بر بازنده 
شدن تیم گل گهر در 3 بازی مقابل تیم های استقلال، سپاهان و پیکان اظهار 
داشت: رای مذکور از سوی 7 حقوقدان و قاضی و پس از بررسی تمام مستندات 
و مدارک ارائه شده از سوی طرفین درگیر در پرونده، صادر و در صدور حکم دقت 

کافی لحاظ شده است.
وی افزود: به حکم  صادر شده کاری ندارم اما آن چیزی که مشخص است و بنده 
به آن ایمان دارم، این است که از تمامی مراجع ذی ربط و آنهایی که در این پرونده 
ذی نفع بودند تحقیقات کامل و جامعی به عمل آمد و افراد عالم و آگاهی حاضر در 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال، پس از بررسی های فراوان رای را صادر کردند.

عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال اضافه کرد: پس از اعتراض باشگاه 
گل گهر و رسیدن آن به کمیته استیناف، ورود ما صورت خواهد گرفت و وظیفه 
داریم این پرونده جنجالی و البته پیچیده را از جهات گوناگون مورد بررسی قرار 
داده و در مورد آن قضاوت کنیم. دادرس تصریح کرد: به طور حتم تا پرونده بازیکن 
گابنی گل گهر سیرجان  به دست ما نرسد نمی توانیم اظهار نظری در این باره 
داشته باشیم. باید از زوایای مختلف آن را رسیدگی کرده و بعد حکم نهایی را صادر 

کنیم.

 

ایمان / رضا ملکی
شش ساله بود که گامهای استوار پدر ارجمندش جواد را د مستطیل 
سبز درک کرد.پدرازفوتبالیست های  قدیمی و برجسته فوتبال قم ویکی از 

بهترینها درپست دفاع راست تیمهای منتخب قم بود.
خیلی زود هنر فوتبال بازی کردن خوب را از پدرآموخت ودر بدنه تیم 
نونهالان صبا در 9 سالگی موجودیت خود را درتیم ملی نونهالان فوتبال 
ایران ببیند.پوشیدن پیراهن پرافتخار ملی در فوتسال دانش آموزان تبحر 
اورا درفوتسال هم نشان داد تا جای که استاد حسین شمس مربی گرانقدر 

فوتسال ایران اورا یکی از بهترینهای فوتسال در آینده معرفی می نمود.
امیرحسین با وصل شدن به تیم ملی نوجوانان درسال 1392 اولین تجربه 

سفرخارجی خود را در بازیهای آسیایی نوجوانان آسیا درتایلند تجربه کرد.
بانکوک با هوا شرجی و مرطوب اش درسهای زیادی رادرمستطیل سبز 
جهت کسب تجربه بهتر به اوآموخت دعوت به اردوی تیم ملی جوانان 
فوتبالی  افتخارات  جمله  از  نوبت  درچند  پیروانی  امیرحسین  بارهبری 
او محسوب می شو وهمین نگاه درتیم ملی امیدهم برای او رقم خورد 
تا از قم بعنوان تنها نماینده فوتبال شهر کریمه اهل بیت درتیمهای ملی 

نوجوانان،جوانان و امید حضوری درخشان داشته باشد.
با ورود تیم بزرگسالان صبا درلیگ برتر فوتبال ایران به قم بعنوان سهمیه 
صبا  تیم  دربدنه  خود  که  شد.نگارنده  اضافه  بزرگسالان  تیم  به  امیدها 
حضورداشتم شاهد تلاش چشمگیر جوان رعنای فوتبال شهرمان برای 

رسیدن به قله های افتخار بودم.
او هرروز صبح ساک خود را برمی داشت به میدان 72 تن می رفت وبا پول 
شخصی رنج سفر به تهران و حضور دراستادیوم هما و تمرینات بزرگسالان 
صبا را تحمل میکرد تا بتواند برای خود آینده ای درخشان در فوتبال ایران 
ترسیم سازد. سفرهرروزه به تهران وبازگشت به قم همراه باحسین گنجیان 

مربی فهیم وپرافتخار فوتبال و فوتسال قم باعث گردید باتوجه به اینکه 
حضور درلیگ برتر را تجربه نکرده بود به تیم فوتبال پیکان تهران ملحق شود 

ودرلیگ برترفوتبال امیدها با این تیم به میدان برود.
او خیلی زود به تیم بزرگسالان پیکان تهران پیوست و باتوجه به اینکه 
ترافیک بازیکن درخط دفاعی و پست دفاع راست بالا بود بعنوان بازیکن 

قرضی به تیم فوتبال آلومینیوم اراک با رهبری رسول  خطیبی پیوست.
خطیبی شایستگی های جوان رعنای فوتبال قم را خیلی زود در مستطیل 
سبز دید و با این تیم در صعودی دلپذیر توانست بعنوان قهرمان لیگ دسته 

اول به لیگ برتر فوتبال قم صعود نماید.
از اینجا بود که امیرحسین عزیز ما مورد توجه مربیان مختلف فوتبال 
درایران قرارگرفت امابا آلومینیوم اراک ادامه داد وبا بازیهای درخشان خود 

دل هم ولایتهای فوتبالی خود را شاد ساخت.
امیرحسین هم اکنون در دفاع راست تیم فوتبال پیکان تهران حضوری 
درخشان در بازیهای لیگ برتر دارد و اغلب بعنوان یار ثابت به میدان میرود.

باتوجه به سن پائین او و اینکه مداومت وتلاش خستگی ناپذیرش تا امروز 
تضمین کننده راه پر افتخارش بوده است انتظار  می رود که روزهای بسیار 
خوبی را در آینده برای پسر دوست داشتنی فوتبال ولایت در ایران شاهد 

خواهیم برد.
امیدداریم امیرحسین عزیز ما با صلابت،سختکوشی،تمرینات مستمر 
و زندگی حرفه ای ودر سایه ایمان و تقوا بتواند در فوتبال ایران برای مردم 
خوب شهر کریمه اهل بیت پیام آور شادیها باشد واین آرزو می تواند مسیری 

پر از موفقیت را در آینده فوتبالی او هموار سازد به امید آن روز.

بلند پروازی جوان رعنای قمی با پیکان تهران؛

امیرحسین جدی فوتبالیستی آینده دار

سرمربی تیم فوتبال استقلال تهران گفت: در 2 سال اخیر با شکست در فینال، 
موفق به کسب عنوان قهرمانی جام حذفی نشدیم و امسال روی این جام حساب 

ویژه ای باز کرده ایم. 
فرهاد مجیدی روز شنبه در نشست خبری پیش از دیدار استقلال و نود ارومیه در 
جام حذفی، اظهار داشت: با تیمی بازی داریم که شناخت چندانی از آن نداریم. 
روزجمعه به بازیکنانم گفتم با جدیت در این بازی حاضر می شویم و این تیم را دست 

کم نمی گیریم.
وی در ادامه خاطرنشان کرد:تصمیم گرفتیم در بازی روز یکشنبه به چند بازیکن 
استراحت بدهیم و از نفراتی که کمتر بازی کردند استفاده کنیم. البته بازیکنان ما 

بسیار خوب تمرین کردند. مطمئن باشید با جدیت وارد زمین می شویم.
سرمربی استقلال درباره غایبان تیمش در مسابقه بیان داشت: رشید مظاهری در 
تمرین دیروز دچار مصدومیت شده و طبق اعلام پزشکان ما شرایط حضور در این 

دیدار را ندارد. وریا غفوری هم از 2 روز دیگر کارش را با تیم شروع می کند.
وی همچنین تصریح کرد: چون در جام حذفی در 2 سال اخیر موفق به کسب 
عنوان قهرمانی نشدیم به بازیکنان تیمم گفته ام روی این جام حساب ویژه ای باز 

کردیم. تلاش ما این است تا امسال این 2 ناکامی را جبران کنیم.
سرمربی استقلال درباره تمرین تیمش در زمین دانشگاه تهران گفت: در کنفرانس 
قبلی هم گفتم یکی از معضلات اصلی ما این است که زمین تمرین مناسب نداریم. 
مسوولان باشگاه تلاش کردند و موفق شدند زمین دانشگاه را بگیرند و اگر بتوانند 

در هفته یک جلسه این زمین را بگیرند خیلی خوب می شود.
مجیدی در پایان در پاسخ به این سوال که در پرونده بازیکن گابنی 2 امتیاز به 
استقلال کمک کرد یا سه امتیاز به سپاهان؟ گفت: شرایط بازی ها به شکلی نیست 
که تیم ها با 2 امتیاز کمتر و بیشتر شانس قهرمانی داشته باشند یا این شانس را از 
دست بدهند. همه تیم های بالای جدول شانس قهرمانی دارند ولی مهم این است 

که در بازی های بعد موفق شویم. زیاد برای من مهم نبود که 2 امتیاز به استقلال یا 
سه امتیاز به سپاهان اضافه شود. قبلا هم برای سپاهان این اتفاق رخ داده بود و اگر 
خاطرتان باشد سپاهان مقابل پرسپولیس حضور پیدا نکرد و اختلاف 2 امتیازی ما 
با پرسپولیس به پنج رسید. مهم این است که ما به روند پیروزی های مان ادامه بدهیم 

و شانس قهرمانی داشته باشیم.
مربی نود: دیدار با استقلال یعنی جنگ نابرابراست

مربی و برادر مدیرعامل باشگاه نود ارومیه نیز گفت: دیدار با استقلال بسیار سخت 
و نابرابر است؛. نابرابر از این جهت که دستمزد یک بازیکن استقلال برابر با کل 

بودجه ورزش استان آذربایجان غربی است. 
یحیی بهاریدر نشست خبری پیش از بازی نوید ارومیه مقابل استقلال در جام 
حذفی اظهار داشت: بازی فردا )یکشنبه( یک فرصت خوب است تا محصولات 
خود را به فوتبال ایران ارائه کنیم. باشگاه ما از سال 90 در قالب یک مدرسه فوتبال 
کارش را شروع کرد و اکنون یکی از جوان ترین و بومی ترین تیم های ایران است و 

فردا می تواند این محصولات خود را در معرض دید بگذارد.
وی خاطرنشان کرد:  دیدار با استقلال بسیار سخت و نابرابر است. نابرابر از این 
جهت که دستمزد یک بازیکن استقلال برابر با کل بودجه ورزش استان آذربایجان 
نابرابر را شاهدیم اما روی همت، غیرت، تلاش و  غربی است. فردا یک جنگ 
استعداد بازیکنان  حساب می کنیم. بازیکنان ما از آکادمی تیم آمده اند و برای شهر 
ارومیه هستند و فردا می توانند توانمندی خودشان را در معرض دید قرار بدهند. 

فارغ از هر نتیجه ای که بگیریم، خودمان را برنده بازی می دانیم.
بهاری همچنین بیان داشت:  مسیر خوبی را تیم نود ارومیه در 10 سال اخیر 
طی کرده است. از مسوولان امر می خواهم به ما کمک کنند. در سال 97 هم 
که با پرسپولیس بازی کردیم اشتباهات داوری به ضرر ما شد و یک بر صفر بازنده 
شدیم. در همان سال پرسپولیس فینالیست آسیا شد. یک تیم شهرستانی و مظلوم 

هستیم و در هر حال بازی فردا برای ما یک فرصت است و به نوعی هم جنگ نابرابر. 
امیدوارم داوران باتجربه با دل و جرأت قضاوت کنند تا حق به حق دار برسد.

وی در مورد اینکه هم سرمربی و هم مدیرعامل تیم است، گفت: سلمان تاجدار 
سرمربی است که به دلیل مشکلی نتوانست در نشست حضور یابد. مدیرعامل 
باشگاه هم برادر من است اما کارهای اجرایی با خودم است و من به احترام رسانه ها 

و سازمان لیگ در نشست خبری حاضر شدم.
تیم فوتبال استقلال تهران روز یکشنبه از ساعت 17:30 دقیقه در ورزشگاه آزادی 
تهران پذیرای تیم دسته دومی نود ارومیه است. این بازی در چارچوب مرحله یک 

شانزدهم نهایی رقابت های جام حذفی فوتبال ایران به انجام خواهد رسید.

فرهاد مجیدی: 

روی قهرمانی در جام حذفی حساب ویژه ای باز کرده ایم

  

رئیس هیات کشتی استان قم از اعزام کشتی گیر 
پرافتخار قم به رقابت های بین المللی جایزه بزرگ 
توسط  نقره  و  طلا  مدال  دو  کسب  و  قرقیزستان 

فرنگی کاران قم از انتخابی تیم ملی خبر داد. 
محمدهادی علیایی امروز در گفت وگو با خبرنگار 
فارس در قم، اظهار کرد: روح الله نعمتیان که یکی از 
چهره های شاخص کشتی آزاد قم است و در سوابق 
خود افتخارات زیادی دارد، همراه با تیم ملی آلیش 
مردان ایران راهی کشور قرقیزستان می شود تا در 
رقابت های جایزه بزرگ ارکینبایف به میدان برود. 
وی اضافه کرد: نعمتیان تنها کشتی گیر قمی است 
که توانسته از مسابقات کشتی آلیش قهرمانی جهان دو مدال با ارزش کسب کند و حالا در وزن 60 کیلوگرم رقابت های 
بین المللی جایزه بزرگ قرقیزستان به روی تشک می رود، در حالی که با توجه به دعوتنامه رسمی فدراسیون کشتی 

قرقیزستان، تیم های کشتی آلیش زنان و مردان ایران در جام ارکینبایف حضور می یابند.
رئیس هیات کشتی استان قم با بیان اینکه رقابت ها از روز 29 آذر برگزار می شود و تیم های کشورمان برای حضور در این 
مسابقات روز یکشنبه 28 آذر راهی قرقیزستان خواهند شد، در ادامه به یک موفقیت جدید در کشتی فرنگی اشاره و بیان کرد: 

 تیم منتخب کشتی فرنگی نونهالان قم با پنج مدال طلا عنوان نخست تیمی رقابت های کشوری را از آن خود کرد.
وی افزود:  این رقابت ها به میزبانی هیات کشتی شهرری و با حضور پنج تیم از تهران، شهرری و قم به انجام رسید و تیم قم به 
مربیگری محمد شکری پور و با ترکیب ابوالفضل شیری در 48 کیلوگرم، امیرمهدی سعیدنوا در 55 کیلوگرم، شاهین میکائیلی 

در 68 کیلوگرم، محمد چهرقانی در 75 کیلوگرم و محمدمهدی غلامحسینی در 85 کیلوگرم به میدان رفت.
رئیس هیات کشتی استان قم همچنین به یک دستاورد مهم در کشتی انتخابی تیم ملی بزرگسالان و کسب دو مدال طلا 
و نقره توسط فرنگی کاران قم اشاره و عنوان کرد: مهدی ابراهیمی در وزن 87 کیلوگرم این رویداد با غلبه با کشتی گیری از 

خوزستان به مقام قهرمانی و مدال طلا رسید.
وی با بیان اینکه تیم قم با هدایت روح الله میکائیلی و مربیگری محمدعلی حیدری و مهدی مرادحاصلی در زاهدان به میدان 
رفت، افزود: همچنین ابوالفضل زینتی  فاه در وزن 72 کیلوگرم با رقبای خود دیدار کرد و در فینال با شکست از رقیب اهل 
سیستان و بلوچستان به مدال نقره بسنده کرد، ضمن اینکه رضا مردی و محمد جانقلی با قبول شکست در دیدار رده بندی 

دستشان از مدال کوتاه ماند و پنجم شدند.

رئیس هیئت انجمن های ورزش های رزمی استان قم  گفت :مسابقات قهرمانی »نینجوتسو« استان قم در چهار رده سنی 
با معرفی نفرات برتر به پایان رسید. 

علی یزدی اظهارداشت :مسابقات قهرمانی نینجوتسوی استان قم  با حضور 130 شرکت کننده در بخش استایل 
شوریکن، فوکیا، سلاح ثابت کوتاه، ثابت بلند، انعطافی کوتاه، انعطافی بلند و اختصاصی در مجموعه ورزشی انقلاب در 

بخش آقایان برگزار شد.
اوادامه داد: در بخش پرتاب شورایکن »ستاره نینجایی« این مسابقات و در رده سنی نونهالان آرنیا سلمانزاده، ابراهیم 

عبد الحمید، محمد مهدی صالحی و عبد الحسین باقری مقام های برتر را از آن خود کردند.
یزدی اضافه کرد: در رده سنی نوجوانان نیز ابولفضل عباسی، محمد مهدی کابلی، امیر علی ثباتی مقدم و ابولفضل 
اسماعیلی جایگاه های برتر را بدست آوردند. او با بیان این که عرفان عظیمی و باقر لاجوردی در رده سنی جوانان مقام برتر 

را به نام خود ثبت کردند، گفت: در بخش بزرگسالان نیز مهدی ضرغامی قهرمانی رقابت ها را کسب نمود.
رئیس هیئت انجمن های ورزش های رزمی قم بیان کرد: در رشته »نانچیکو« و در رده سنی نونهالان امیر عباس جعفری، 

احمد رضا امینی، علی عباسی و پویان کریمی مقام های نخست را از آن خود کردند.
یزدی ابراز کرد: علی حسین فتحی و علی اکبر عزیزی در رده سنی نوجوانان و حسن رنجبر، محمدعلی سمیعی، 

ابوالفضل حق نظری و ابوالفضل حسینی در رده سنی جوانان این بخش موفق به کسب عناوین نخست شدند.
او اظهار کرد: در بخش »چوب« و در رده سنی نونهالان علی عسگری، سید امیر عباس حسینی، یاسر فخر الدین و محمد 
حسین میره ای اول شدند و در رده سنی نوجوانان محمد متین محمودی، علی اصغر علی نژاد، محمد رضا مهدی خانی و 
علی اکبر عزیزی مقام های برتر را بدست آوردند. رئیس هیئت انجمن های ورزش های رزمی قم افزود: در رده سنی جوانان 

بخش چوب نیز سید ابوالفضل حسینی، محمد جواد نجاران، سید قاسم حسینی و محمد باقر لاجوردی اول شدند.
یزدی ادامه داد: در بخش »ثابت کوتاه« این مسابقات علی اکبر عزیزی، ایولفضل حق نظری، محسن بیگدلی و موسی 
حسین زاده رتبه های نخست را کسب کردند و در بخش »اختصاصی« نیز امیر سالار قنبری و حسن رنجبر جایگاه های 
نخست را از آن خود کردند. رئیس هیئت انجمن های ورزش های رزمی قم با اشاره به نفرات برتر بخش »فوکیا« در رده 
سنی نونهالان، تصریح کرد: سید عباس رحمت، علی رضا مولانا، امیر حسین شاطری و معراج نادری نام خود را به عنوان 
نفرات برتر ثبت کردند. او اضافه کرد: در رده سنی نوجوانان ابولفضل قاسمی، حسن حیدری، سینا روشنایی و امیر علی 
ثباتی مقدم بهترین نتایج را بدست آوردند و در رده سنی جوانان نیز محمد حسین خسروانی، محمد مهدی پاداش، سید 
محمد رضا مقدر و محمد شامی اول شدند. او عنوان کرد کرد: در بخش »فوکیا« و در رده سنی بزرگسالان سیدمحمد 
مهدی مهدیزاده اول، محمدجواد عکابی دوم و سید علی طالبی سوم شدند. نینجوتسو یک هنر رزمی ژاپنی به معنای هنر 

پنهانی است که به منظور دفاع از خود و کسب مهارت های ویژه جهت غلبه بر دشمن است.

رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

رقابت کشتی گیر قم در جام بین المللی قرقیزستان 
رئیس هیئت انجمن های ورزش های رزمی استان قم خبرداد:

پایان مسابقات قهرمانی »نینجوتسو«در قم 

بازیکن پیشین ایرلندی پرسپولیس که دقایق کوتاهی برای 
این تیم بازی کرد و در میانه فصل این تیم را ترک کرد، حالا 
سرخ ها را محکوم به پرداخت باقیمانده دستمزش کرده است. 
به گزارش ایسنا، در روزهایی که آنتونی استوکس قرار بود به 
پرسپولیس بپوندد، تیمی به نمایندگی باشگاه پرسپولیس یک 
هفته در یکی از هتل های دوبی مستقر بود تا پس از تامین 150 
هزار دلار و پرداخت به این بازیکن ایرلندی، قراردادش را امضا 
کنند. استوکس که 150 هزار دلار از 270 هزار دلار قرارداد 
نیم  در  بود، سرانجام  نقدا دریافت کرده  را  ماهه خود  شش 
فصل لیگ نوزدهم به ایران آمد اما به خاطر اضافه وزن عجیب، 
نمی توانست کارایی لازم را برای پرسپولیس داشته باشد. با این 
حال، گل محمدی در یکی دو بازی حدود 10 دقیقه به او بازی 

تا بلکه به شرایط مسابقه برگردد اما باز هم کاری از پیش نبرد.
مهاجم ایرلندی پرسپولیس که با سروصدای زیادی به این 

تیم پیوست، حدود یک ماه بعد از امضای قرارداد و در شرایطی 
که عملا تاثیر فنی در تیم پرسپولیس نداشت، بعد از سفر تیم 
ایران  به  بازی در لیگ قهرمانان آسیا، دیگر  برای  امارات  به 
بازنگشت و رسما پرسپولیس را ترک کرد. در این شرایط مدیران 
وقت پرسپولیس مدعی بودند در قرارداد او بندهایی وجود 
دارد که بر اساس این بندها به خاطر غیبتش و ترک غیر موجه 
پرسپولیس با جرایم سنگین روبه رو خواهد شد اما حالا این 
بازیکن نه تنها جریمه نشده، بلکه با شکایت به فیفا، پرسپولیس 

را محکوم به پرداخت 83 هزار و 333 دلار کرده است.
شاید باور کردنش واقعا سخت باشد اما در باشگاه های ایرانی 
می آید  خارجی  بازیکنی  می شود.  ممکن  غیرممکنی،  هر 
و بخش زیادی از قراردادش را هم می گیرد و بعد بدون دلیل 
تیم را ترک می کند و بعد از شکایت به فیفا، باقیمانده مبلغ 
قراردادش را هم طلب می کند. پرسپولیس هم که قرار بود حق 

و حقوق خود را دنبال کند، با اقدامی عجیب به کمیته وضعیت 
فدراسیون فوتبال ایران شکایت کرد تا استوکس را محروم کنند.
حالا پرسپولیسی که به تازگی 740 هزار دلار به کالدرون 
و  هزار  باید 83  کرده،  پرداخت  نداده  انجام  که  کاری  بابت 

333 دلار هم به استوکس بدهد تا دوباره با بسته شدن پنجره 
نقل  و انتقالاتی روبه رو نشود. در این میان هم کسی از مدیران 
وقت پرسپولیس سوال نمی کند چرا درباره این بازیکن به فیفا 

شکایت نکردید؟

باز سروکله استوکس پیدا شد!

چرا پرسپولیس به فیفا شکایت نکرد؟
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پایان دور هفتم مذاکرات؛ 

دستیابی به متن مبنا در سایه ایستادگی
 بر مواضع

 دستیابی به متن مبنای توافق؛ دستاورد دور هفتم مذاکرات ایران با کشورهای حاضر 
در توافق هسته ای است که هرچند به دلیل کارشکنی برخی از طرف ها دیر به دست آمد، 
اما پیشرفتی است که در صورت صداقت طرف غربی می تواند هم مطالبات ایران را محقق 

ساخته و هم شفافیت و سرعت لازم را به گفت و گوها بازگرداند. 
به گزارش خبرنگار سیاسی ایرنا؛ مرحله دوم از دور هفتم مذاکرات هسته ای ایران با 4+1 
روز جمعه 26 آذر با برگزاری نشست چهارمین کمیسیون مشترک برجام و اعلام موضع 
طرف های حاضر در گفت و گوها به پایان رسید. بر اساس اعلام سرپرست تیم های مذاکره 
کننده؛ رسیدن به یک متن مشخص به عنوان مبنای توافق، مهم ترین دستاورد گفت و 
گوهای ایران با هیات های انگلیس، آلمان، فرانسه، چین و روسیه بوده است. متنی که به 
دلیل کارشکنی و فشارهای رسانه ای طرف های غربی و تقلای ناتمام رژیم صهیونیستی 
دیرتر از پیش بینی ها به دست آمد اما نشان داد که هیات ایرانی در این دوره از گفت و 
گوها مصمم است تا علیرغم فشارها و فضاسازی های تبلیغاتی و رسانه ای، تحریم های 

غیرقانونی علیه ملت ایران را بردارد.
در توصیفی ساده از دور هفتم مذاکرات می توان گفت: لغو تحریم ها، اقدامات هسته ای 
و نحوه و زمان بندی اجرای توافق، سه سند مهم گفت و گوی ایران با کشورهای 1+4 است، 
تیم جدید مذاکره کننده در این دوره از گفت و گوها  تلاش کرد تا اصلاحیه هایی در این 
اسناد اعمال کند تا منافع ایران تضمین شود. این اصلاحیه ها با مقاومت سه کشور اروپایی 
حاضر در برجام به ویژه در سند هسته ای روبرو شد، ایستادگی ایران بر سر مواضع خود 
این مقاومت را کاهش داد و در نهایت طرفین به متنی دست یافتند که خواسته های طرفین 
را تا حدود زیادی تامین و مبنای دور جدید مذاکرات خواهد بود. زمان دور آتی گفت و 
گوها ایران با طرف های حاضر در برجام هنوز اعلام نشده است اما با توجه به دست یابی 
به این متن مبنای مذاکرات، شفافیت و سرعت گفت و گوهای آینده اگر طرف های غربی 

صداقت لازم را داشته باشند؛ مشخص است.
مروری بر روز آخر مذاکرات دور هفتم

1-توقف مذاکرات: گمانه زنی ها درباره توقف مذاکرات روز پنجشنبه 25 آذر و پس از 
دیدار باقری با انریکه مورا معاون مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا و هماهنگ کننده 
کمیسیون مشترک برجام آغاز شد. مذاکره کننده ارشد ایران در وین صبح جمعه در 
حساب توییتری خود از دیدار و رایزنی با مورا خبر داد و نوشت: »این هفته پیشرفت خوبی 
داشتیم. جمعه کمیسیون مشترک خواهیم داشت و بعد از یک وقفه چند روزه، مذاکرات 
را ادامه خواهیم داد.« پس از تایید توقف گفت و گوها از سوی ایران؛ هیات های اروپایی 
مدعی شدند این توقف به خواست ایران و ناامیدکننده است. این درحالی است که بر 
اساس اعلام باقری ایران در این مرحله خواستار توقف مذاکرات نبوده بلکه پیش از این 
برنامه ریزی شده بود که طرفین پس از رسیدن به پیش نویس توافق، به پایتخت های خود 

بازگردند.
2-مذاکره کنندگان ارشد گروه 1+4 و آمریکا ظهر جمعه در آستانه برگزاری نشست 
کمیسیون مشترک برجام در وین تشکیل جلسه دادند. میخائیل اولیانوف مذاکره کننده 
ارشد روسیه در توئیتی در این باره نوشت: شرکت کنندگان برجام )بدون حضور ایران( 
یک جلسه هماهنگی برای بررسی نتایج به دست آمده در دور هفتم مذاکرات وین برگزار 
کردند. وی افزود که بعد از این نشست غیررسمی، جلسه رسمی کمیسیون مشترک برگزار 

می شود.
3-نشست کمیسیون مشترک ساعت 14 به وقت محلی وین )16 و 30 دقیقه تهران( 
با هدف جمع بندی گفت وگوهای هفته گذشته درسطح معاونان وزیر و مدیران سیاسی 
وزارت امور خارجه ایران و گروه 1+4، به ریاست علی باقری مذاکره ارشد ایران و انریکه مورا 
معاون دبیرکل سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا برگزار شد و طرفین برای توقف موقت 

مذاکرات توافق کردند.
4-انریکه مورا عصر روز جمعه و پس از این نشست از دست یابی به متن مشترک برای 
مذاکره درباره احیای مفاد توافق 1394 خبر داد و تصریح کرد: »این پیش نویس، نظرات 
و پیشنهادات مختلف گروه 1+4 و ایران درباره رفع تحریم ها، مسائل هسته ای و ترتیبات 
اجرایی را شامل می شود اما این امر به معنای دست یابی به توافق نیست ولی مبنای 
ادامه گفت وگوها خواهد بود.« بر اساس تصریح منابعی چون وال استریت ژورنال رسیدن 
به چنین پیش نویسی به معنی این نیست که آن پیش نویس نهایی خواهد بود، بلکه تنها 

متنی خواهد بود که مبنای مذاکره قرار خواهد گرفت.
5-مذاکره کنندگان انگلیس، فرانسه و آلمان هم در پایان نشست کمیسیون مشترک 
برجام با صدور بیانیه ای اعلام کردند که در 24 ساعت گذشته پیشرفت های فنی در 
مذاکرات وین که با هدف رفع تحریم ها جریان دارد، صورت گرفته و مذاکرات را به زمان 
گفت وگوهای متوقف شده خرداد، نزدیک کرده است.  با این حال در بیانیه اروپا موارد 
ادعایی علیه ایران تکرار و اعلام شد که برنامه هسته ای ایران اکنون از همیشه پیشرفته تر 

شده و بسیار مهم است که ایران از اقدامات تشدیدکننده بیشتر اجتناب کند.
6- یک منبع  آگاه ظهر روز جمعه در گفت وگو با خبرنگار اعزامی ایرنا به وین درباره نقش 
تخریبی طرف های اروپایی در مذاکرات گفت: طرف های مختلف، موافق مسیر در پیش 
گرفته شده از سوی ایران هستند اما انگلیس، فرانسه و آلمان با نقش تخریبی سعی در 
افزایش امتیازات خود و کاهش منافع ایران دارند. این نکته حتی مورد مناقشه نماینده 

آمریکا در دیدارهای چندجانبه هم قرار گرفته است.
7-علی باقری سرپرست هیات ایرانی حاضر در وین هم پس از پایان نشست کمیسیون 
برجام و عصر روز جمعه درباره نتایج دور هفتم گفت و گوها گفت: اصلاحات و موارد مورد 
نظر تیم جدید در سند مربوط به لغو تحریم ها درج و به طرف مقابل ارائه شد و بر این اساس 
چارچوب جدیدی برای گفت وگو درمورد لغو تحریم ها شکل گرفت. با وجود مقاومت غیر 
موجه طرف اروپایی و ایستادگی ایران بر سر مواضع خود نهایتا آن ها پذیرفتند که نگاه 
جمهوری اسلامی ایران در مواردی که در پیش نویس هسته ای مد نظر بود در سند درج 

شود و مبنای گفت وگوها قرار گیرد.
وی توضیح داد: بنابراین ما هم در موضوع تحریم ها و هم در موضوع هسته ای به دو سند 
جدید مذاکراتی دست یافتیم که دیگر این سند، سند 20 ژوئن نخواهد بود. دو سند جدید 
است که بر اساس دیدگاه ها و مواضع جمهوری اسلامی ایران مبنای مذاکراتی خواهد بود 

که در آینده نزدیک در وین آغاز خواهد شد.
اینکه  مورد  در  داده است:  توضیح  و گوها هم  زمان دور هشتم گفت  درباره  باقری 
گفت و گوها در آینده نزدیک از سر گرفته شود توافق شده، اما درباره تاریخ دقیق، قرار 
شد هماهنگ کننده با هیات های مختلف در تماس باشد تا زمانی را که مورد توافق همه 

هیات ها باشد اعلام کنیم.
8- »جیک سالیوان« مشاور امنیت ملی آمریکا شامگاه جمعه به وقت تهران و همزمان با 
پایان دور هفتم مذاکرات میان ایران و گروه 1+4 در وین اتریش ضمن تکرار این تهدید که 
زمان مذاکرات نامحدود نیست، گفت: در حال پرداخت بهای تصمیم فاجعه بار خروج از 
برجام هستیم. »جالینا پورتر« معاون سخنگوی وزارت خارجه آمریکا هم بامداد روز شنبه به 
وقت تهران و همزمان با پایان دور هفتم مذاکرات میان ایران و گروه 1+4 در وین اعلام کرد 

که اولویت واشنگتن بازگشت متقابل به پایبندی کامل به برجام است.
9- »وانگ کوان«، مذاکره کننده ارشد چین در مذاکرات وین روز جمعه پس از پایان 
نشست کمیسیون مشترک و دور هفتم مذاکرات وین گفت: امیدواریم که مذاکرات پیش 

از پایان سال ازسرگرفته شوند.
10- »میخائیل اولیانوف« نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین نیز 
روز جمعه در توییتی نوشته بود: نشست کمیسیون مشترک برجام و همچنین دور هفتم 

مذاکرات وین تمام شد. مذاکرات به زودی ادامه خواهند یافت.
11- همزمان با نشست کمیسیون مشترک برجام در وین، تعاملات ایران با آژانس بین 
المللی انرژی اتمی هم در صدر خبرها قرار داشت. پس از تایید اجازه ایران برای نصب 
دوربین های جدید در سایت تسای کرج، »رافائل گروسی« مدیرکل آژانس بین المللی 
انرژی اتمی عصر جمعه در نشست خبری خود گفت: پس از خرابکاری در تاسیسات 
هسته ای کرج، تصاویر یکی از دوربین های مداربسته نصب شده مفقود شده است. ایران 
هر چهار دوربین را از محل های نصب شده برداشته و آنها را به آژانس بین المللی انرژی 
اتمی نشان داده، اما دوربینی که از بین رفته کارت حافظه ای که تصاویر را در آن نگهداری 

می کند، نداشت.
پس از این اظهار نظر یک مقام مطلع در سازمان انرژی اتمی در پاسخ به این ادعا گفت: 
کارت حافظه مورد ادعای مدیرکل آژانس در عملیات خرابکاری منهدم شده و اتفاقا آژانس 
باید پاسخ بدهد که چرا از ظرفیت هایش برای ممانعت از این گونه عملیات های خرابکارانه 

که منشا آن هم مشخص است استفاده نمی کند.

بیان  با  سلیمانی،  قاسم  حاج  بزرگداشت  سالگرد  دومین  مردمی  ستاد  دبیر 
اینکه عاملان ترور حاج قاسم را نه می بخشیم و نه فراموش می کنیم، گفت: اگر 
آمریکایی ها می خواهند از عراق و منطقه مثل افغانستان مفتضحانه فرار نکنند، 

خودشان دست به کار شوند و منطقه را ترک کنند که این انتقام راهبردی ما است. 
حمیدرضا مقدم فر روز شنبه در نشست خبری دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد 
بزرگداشت شهید حاج قاسم سلیمانی، با تسلیت شهادت حضرت زهرا )س( آن 
حضرت را رسانه ای قوی برای پژواک مظلومیت همه اعصار و برجسته ترین مدافع 
حرم و حریم اسلام و ولایت علوی معرفی کرد و گفت سردار سلیمانی هم از عاشقان 
حضرت زهرا )س( و مدافع حرم بود.  شهید سلیمانی از ایام نوجوانی و جوانی و پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی و دوران جنگ تحمیلی و از حرم و حریم ایران اسلامی 

دفاع کرد و کل ایران را حرم می دانست.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی افزود: شهید 
سلیمانی معتقد بود اگر حریم ایران اسلامی آسیب ببیند همه حرم های مقدس 
آسیب خواهند دید و اجازه نداد صدام و حامیان شرقی و غربی او حتی  تا یک وجب 

از خاک ایران اسلامی را به یغما ببرند.
مقدم فر ادامه داد: سردار سلیمانی بعد از جنگ هم لباس جهاد شهادت را از تن 
بیرون نکرد و هر جا عرصه خدمت خلق بود حاج قاسم حضور داشت و در حوزه های 

مختلف چه در داخل کشور و چه در فراتر از مرزها، امنیت آفرینی کرد.
وی، خاطرنشان کرد:حاج قاسم ترجمان جمله زیبای حضرت امام )ره(   بود که 
فرمودند ما شریک غم همه مظلومان جهان و پشتیبان آنها هستیم و این کلام امام 
)ره( را در عرصه مقاومت تحقق عملی بخشید و در این عرصه چنان پرقدرت ظاهر 
شد که برای نخستین بار طعم شکست را به رژیم کودک کش صهیونیستی و طعم 

پیروزی را به جبهه مظلوم مقاومت چشاند.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی با بیان اینکه 
امروز همه حاج قاسم را به عنوان قهرمان ملی و قهرمان امت اسلام می شناسند، 
تصریح کرد: حاج قاسم قهرمان برای پیروزی  بود و پیروزی های پی در پی که در 

جبهه مقاومت رقم زد او را به قهرمانی همیشه پیروز تبدیل کرد.
مقدم فر، با بیان اینکه حاج قاسم سلیمانی اسطوره آزادیخواهی و عدالتخواهی 
آزادی  آرمان حاج قاسم  ادامه داد: در  را برای همگان می خواست،  آزادی  و  بود 
شیعه بر اهل سنت و آزادی اهل سنت بر ایزدی ها و مسیحیان ترجیح نداشت و 
برای آزادی همه مجاهدت می کرد. در آرمان حاج قاسم آزادی همه انسان ها و اینکه 
زیر یوغ استعمار و استکبار و ظلم مستکبران و صهیونیست ها نروند، آرمان و هدفی 

بزرگ و متعالی بود.
سردار سلیمانی نماد انسان تراز انقلاب اسلامی است

وی، با بیان اینکه حاج قاسم نماد انسان تراز انقلاب اسلامی است، گفت: سردار 
سلیمانی نشان داد انقلاب اسلامی برای خلق انسان های والامقام ظرفیت های 
بسیاری دارد و مکتبی که بتواند انسان هایی چون حاج قاسم را تربیت کند حتما 

متعالی و موفق و الگو است.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی اضافه کرد: 
حاج قاسم در مکتب انقلاب اسلامی پرورش یافت و تبدیل به اسطوره جهانی شد 
و امروز افتخار به حاج قاسم، افتخار به انقلاب اسلامی و ادای احترام به وی در واقع 

ادای احترام به عظمت انقلاب اسلامی به عنوان مکتبی انسان پرور است.
مقدم فر خاطرنشان کرد: حاج قاسم در قالب های تنگ جناح های سیاسی 
نمی گنجید و چهره ای سیاسی بود که سیاست  زده نشد و برای همین در مراسم 
تشییع پیکر مطهر او و همراهانش دست های همه ملت با هر نوع سلیقه و گرایش 

زیر تابوت او به هم گره خوردند.
وی عنوان کرد: هر کس می خواهد انقلاب اسلامی و الگوی واقعی یک انقلاب 
صحیح و با عظمت را ببیند و ولایت مداری و تبعیت از ولایت را درک کند باید حاج 

قاسم را به عنوان یک الگو ببیند.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی با اشاره به تعبیر 
رهبر معظم انقلاب، گفت:  حاج قاسم یک مکتب و مدرسه درس آموز است و مکتب 
آن است که از درون آرمان ها، عقاید، ارزش ها و تفکرات منسجم و هماهنگ آن 

بتوان یک الگو و اسوه پرورش داد.
سردار سلیمانی کاشف الکرب انقلاب اسلامی و شخصیتی بن بست شکن بود

مقدم فر گفت: حاج قاسم کاشف الکرب انقلاب اسلامی و شخصیتی بن بست 
شکن بود که هیچ مانعی را برابر خود نمی دید و به همه  آموخت که اسیر موانع و 
ناهمواری ها نشوند و برای حرکت به سوی پیروزی منتظر امکانات و تجهیزات نمانند 

و دل به نصرت الهی بسپارند.

دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی خاطرنشان 
کرد: حاج قاسم خادم ملت و دلداده خدا بود و مرعوب دشمن نمی شد و فریب 
دشمن را نمی خورد و برعکس دشمن از او و نام و تصویرش همواره در هراس بوده 

و هست.
وی یادآور شد: او در دوران حیات دنیوی خود و هم پس از شهادتش استکبار را 
رسوا کرد و در زمان حیاتش پروژه ها و طرح های استکبار جهانی و صهیونیست ها و 

آمریکا همچون طرح خاورمیانه بزرگ را نابود کرد.
سردار سلیمانی نامیرا و مانا هست و خواهد بود

گفت:  سلیمانی  قاسم  حاج  بزرگداشت  سالگرد  دومین  مردمی  ستاد  دبیر 
حاج قاسم همچنان زنده است و هنوز بعد از شهادت نیز جبهه مقاومت از ثمرات 
خون او و مکتب حاج قاسم هویت پیدا کرده و حاج قاسم نامیرا و مانا هست و خواهد 

بود.
وی، یکی دیگر از ویژگی های حاج قاسم سلیمانی را مردمی بودن او عنوان کرد 
و گفت: روح و جان حاج قاسم در خدمت مردم بود و مردم هم به حاج قاسم عشق 

می ورزند و به درستی به او صفت سردار دل ها داده اند.
که  خارجی  و  داخلی  نظرسنجی های  تمام  در  کرد:  خاطرنشان  فر  مقدم 
زمان حیات حاج قاسم و بعد از شهادت او انجام شد، بعد از مقام معظم رهبری 
از شهادت هم مردم در بدرقه او صحنه های  محبوب ترین شخصیت بود و بعد 

ماندگاری از عشق ورزی را به نمایش گذاشتند.
وی یادآور شد: امروز می بینیم که هر روز نورانیت حاج قاسم آشکارتر می شود و 
با آنکه وصیت کرده بود مزار ساده ای داشته باشد و روی سنگ قبر او عنوان سرباز 
حک شود، می بینیم که روزانه صدها نفر از داخل و خارج به زیارت این شهادت 

والامقام می روند.
حاج قاسم الگویی دست یافتنی است

مقدم فر از حاج قاسم به عنوان الگویی دست یافتنی یاد کرد و گفت: سردار 
سلیمانی مسیر تکامل و تعالی را به صورت تدریجی طی کرد و برای همین برای 

همه سنین و اقشار مردمی می تواند الگو باشد.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی ادامه داد:  این 
ظرفیت در انقلاب اسلامی و ملت ما و جبهه مقاومت هست که حاج قاسم های 

زیادی تربیت شوند و می توان از مکتب حاج قاسم درس های فراوانی آموخت.
وی،  درباره انتقام از عاملان ترور حاج قاسم سلیمانی، گفت: روح انتقام از 
خون حاج قاسم هنوز زنده است همانطور که حاج قاسم زنده است. مسلمانان و 
همه آزادیخواهان جهان نه ترور شهید سردار سلیمانی را می بخشند و نه فراموش 

می کنند.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی با بیان اینکه 
انتقام سخت از عاملان ترور سردار سلیمانی در سطح راهبردی قطعی است، 
افزود: انتقام از عاملان ترور حاج قاسم با خروج مفتضحانه و فرار ذلیلانه آمریکا از 
افغانستان و عراق آغاز شده است و آمریکایی ها مجبور هستند چه با زبان و  چه زور 

به طور کامل منطقه را ترک کنند.
مقدم فر افزود: آمریکایی ها نتوانستند حتی یک فرار آبرومندانه از افغانستان 
داشته باشند و در عراق هم تتمه نیروهایشان باقی مانده است و اگر می خواهند از 
عراق و کل منطقه مثل افغانستان مفتضحانه فرار نکنند و خارج نشوند، خودشان 

دست به کار شوند و کل منطقه را ترک کنند که این انتقام راهبردی ما است.
وی با بیان اینکه آمریکایی ها ذوق کردند با حمله به عین الاسد کار تمام شده، 
تاکید کرد: عاملان ترور شهید سلیمانی بدانند تا ابد خواب آسوده نخواهند داشت 
و انتقام از قاتلان شهید سلیمانی نه فقط در ایران بلکه برای علاقمندان او در جهان 
یک انگیزه بزرگ است و به عاملان این جنایت حق می دهیم از نام و تصویر حاج 

قاسم هم بترسند.
مقدم فر در پاسخ به سوالی درباره پیگیری حقوقی پرونده ترور شهید سلیمانی 
و فرماندهان جبهه مقاومت، گفت: کارهای زیادی توسط دستگاه قضایی ایران و 
عراق صورت گرفته و تلاش شده است علاوه بر جمع آوری مدرک علیه ترامپ به 
عنوان کسی که دستور ترور صادر کرده،  اسناد مربوط به عوامل و تروریست ها در 
حوزه های سیاسی و امنیتی و نظامی از آمریکایی ها تا عناصر دیگر کشورها جمع 

آوری شود.
وی ادامه داد: در فعالیت های حقوقی و قضایی در سطح بین الملل پیگیری های 
انجام شده است و در ایران قوه قضاییه شعبه ای خاص ایجاد و دادگاه برگزار کرده 
که منتظر رای آن هستیم و هنوز نتیجه نهایی نگرفته ایم اما دادگاه افکار عمومی 

جهان تشکیل و حکم و آن هم صادر شده است.

دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی تصریح کرد: 
دادگاه افکارعمومی شخص تروریست ترامپ و دولت تروریستی آمریکا را محکوم 

کرده و آنها را جنایتکار می داند.
بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی 13 دی در مصلای تهران برگزار می شود

دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی در تشریح 
برنامه های این ستاد که بخش عمده آنها در هفته مقاومت،  از دهم تا هفدهم دی ماه 
برگزار می شود، گفت: آیین بزرگداشت شهادت حاج قاسم سلیمانی سیزدهم دی 
ماه در مصلای تهران با حضور آحاد مردم، شخصیت های سیاسی و فرهنگی کشور 

و شخصیت های مقاومت از برخی کشورها برگزار می شود.
مقدم فر افزود: همچنین شانزدهم دی همزمان با سالروز تشییع پیکر حاج 
قاسم سلیمانی و شهادت صدیقه طاهره در فاطمیه دوم، پیکر مطهر 150 شهید 

مفقودالاثر در تهران مشایعت می شود.
وی ادامه داد: شامگاه یکشنبه همزمان با شب شهادت سردار سلیمانی، فرمانده 
سپاه قدس در حرم امام رضا)ع( حضور می یابد و در مساجد، حسینیه ها و مصلی ها 
مراسم هایی در شهرها و استان های دیگر و حتی روزه های خانگی به نیت حاج 

قاسم در برخی منازل هم برگزار می شود.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی از برگزاری 
نخستین کنگره علمی و پژوهشی »شهید سلیمانی مکتب تراز تمدن اسلامی« که 
اختتامیه آن یازدهم دی ماه در سالن اجلاس صدا و سیما برگزار می شود و همایش 
ملی »فرهنگ انتظار و راهبرد مقاومت« که در دهه اول بهمن اختتامیه آن برگزار 

می شود، از جمله برنامه های سالگرد شهید سلیمانی یاد کرد.
به گفته مقدم فر، برگزاری مراسم همزمان با ساعت شهادت سردار سلیمانی و 
همراهانش در نزدیکی فروگاه بغداد، برگزاری همایش سردار سلیمانی مدافع آزادی 
و امنیت و زندگی مسالمت آمیز ادیان الهی در روز سیزدهم دی ماه با حضور رهبران 
دینی از داخل و خارج کشور، برپایی محافل قرآنی از جمله ختم 313 نفره، برگزاری 
همایش بزرگ مقاومت و نشست های تخصصی در حرم مطهر امام رضا)ع(، برگزاری 
یادواره »قهرمان من« و »مانند سردار« برای کودکان و نوجوانان و همچنین مسابقات 

کتابخوانی از دیگر برنامه های سالروز شهادت حاج قاسم سلیمانی است.
وی همچنین خاطرنشان کرد که علاوه بر برگزاری مراسم سالگرد شهید سلیمانی 
در جوار مزار آن شهید عزیز، در دهه دوم فاطمیه مراسم سوگواری حضرت صدیقه 

طاهره )س( در بیت الزهرا )س( کرمان نیز برگزار خواهد شد.
پویش مردمی ختم صلوات و زیارت نیابتی و ارائه خدمات اجتماعی عام المنفعه 
به نیت حاج قاسم همچون آزادی زندانیان جرایم غیرعمد و اعطای خدمات رایگان 
اصناف مختلف،  برگزاری جشنواره موسیقی که هشتم دی ماه اختتامیه آن در 
تالار وحدت برگزار خواهد شد و همچنین برگزاری کنگره بین المللی شعر شهید 
سلیمانی که اخیراً اختتامیه آن برگزار  شد، از دیگر برنامه هایی است که ستاد 
بزرگداشت شهید حاج قاسم سلیمانی برای دومین سالگرد وی طراحی کرده است.  
مقدم فر رویکرد اصلی برگزاری مراسم دومین سالگرد شهادت حاج  قاسم سلیمانی 
را مردمی بودن مراسم ها عنوان کرد و گفت: هدف این است که شخصیت والا مقام 
شهید سلیمانی به عنوان الگو معرفی شده و مراقب باشیم که این شخصیت به  

درستی معرفی شده و تحریف نشود.
برنامه ها، سوق دادن  به محتوای  بیشتر  وی همچنین کیفیت بخشی هرچه 
به  و  مردمی  فعالیت های  از  پشتیبانی  به  حاکمیتی  نهادهای  و  دستگاه ها 
و  دسترسی  سهولت  منظور  به  هنری  و  فرهنگی  محصولات  اشتراک گذاری 
بهره برداری بیشتر آحاد مردمی از آنها را نگاهی راهبردی در برگزاری این مراسم ها 

دانست.
هدف اصلی آمریکا از ترور شهید سلیمانی پایان بخشیدن به مقاومت بود

مقدم فر در بخش دیگری از این نشست، در پاسخ به سوال خبرنگار ایرنا درباره 
برنامه های بنیاد شهید سلیمانی و ستاد بزرگداشت او برای ساخت فیلم و سریال 
برای معرفی ابعاد شخصیتی و فکری سردار سلیمانی و تبیین مکتب حاج قاسم، 
گفت: در حوزه مستندسازی کارهای فاخری صورت گرفته است که از جمله آنها 

روایت روزها و ساعات پایانی زندگی سردارسلیمانی قبل از شهادت است.
وی افزود: همچنین مستندی چندقسمتی درباره روایت مادران و فرزندان شهدا 
و همچنین مستندی از تشییع پیکر مطهر او در استان های مختلف و مستندهایی 
درباره عملیات بوکمال و خدمات حاج قاسم در جنوب شرق کشور ساخته شده 

است اما هنوز فیلم و سریالی در این باره تولید نشده است.
سال آینده و قبل از سومین سالگرد شهادت حاج قاسم این سریال ساخته شود 
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی خاطرنشان 
کرد: تولید اثر هنری درباره زندگی شهید سلیمانی با توجه به ابعاد شخصیتی و 
فعالیت های وی در عرصه های مختلف کار دشواری است؛ بعد از شهادت حاج قاسم 
دست نوشته هایی از وی پیدا شد که در واقع روایتی از زندگی شهید به قلم خودش 
بود که این کتاب نوشته ها در کتابی تحت عنوان »از چیزی نمی ترسیدم« منتشر 

شد.  
مقدم فر خاطرنشان کرد: بنیاد شهید سلیمانی و مکتب حاج قاسم تلاش کرد که 
بتوانیم به یک فیلمنامه ای درباره زندگی و شخصیت سردار سلیمانی برسیم و الان 
فیلمنامه ای درباره ابعاد زندگی این شهید تهیه شده که مبنای بخشی از آن همین 

کتاب بوده است که امروز در اختیار مردم قرار دارد.
وی ادامه داد: با تعدادی از کارگردانان و تهیه کنندگان تماس گرفته شد و با آقای 
جبلی رییس سازمان صدا و سیما هم به همراه خانم سلیمانی فرزند و یادگار شهید 
سلیمانی جلسه ای داشتیم و خود صدا و سیما هم دنبال ساخت سریالی از زندگی 
شهید بود که امیدواریم تا سال آینده و قبل از سومین سالگرد شهادت حاج قاسم 

این سریال ساخته شود.
دبیر ستاد مردمی دومین سالگرد بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی یادآور شد: 
نمی خواهیم کار غیرفاخری درباره شهید سلیمانی ساخته شود و تاکید ما بر این 
است که اگر قرار است فیلم یا سریالی درباره این شخصیت والامقام ساخته شود 

باید متناسب با شان و جایگاه وی باشد.
وی در پاسخ به سوال دیگری درباره برنامه های بزرگداشت سالگرد حاج قاسم در 
کشورهای تحت محور مقاومت، گفت: علاقه مندان به شهید سلیمانی در کشورهای 
مختلف، از اروپا، آسیا و آفریقا عزم و اراده جدی برای بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی 

دارند و در این میان کشورهای حوزه مقاومت در صف اول قرار دارند.
با  نزدیکی  ارتباط  مقاومت  محور  تحت  کشورهای  مردم  داد:  ادامه  فر  مقدم 
حاج قاسم داشته اند و خاطرات زیادی از او دارند و خود را مدیون سردار سلیمانی 
می دانند و در این کشورها برنامه های ویژه برگزار می شود اما همه این برنامه ها 

مردمی خواهد بود.

دبیر ستاد مردمی بزرگداشت حاج قاسم سلیمانی:

عاملان ترور حاج قاسم را نه می بخشیم و نه فراموش می کنیم

 کارشناس مسائل بین الملل اصرار برای شتاب دادن به مذاکرات 
ارزیابی کرد  ایران  برای تحت فشار قراردادن  تاکتیک غربی ها  را 
و گفت: این تاکتیک با این هدف در دستور کار قرار گرفته که تیم 
مذاکره کننده ایران مجبور به پذیرش وضعیت موجود شده و مطالبه 

اصلاح آن را نداشته باشد. 
»محمدصادق کوشکی« در گفت و گو با ایرنا در ارزیابی خود از دور 
هفتم مذاکرات وین گفت: در این دوره از مذاکرات، نخستین پرده از 
دیدگاه دولت سیزدهم در پرونده هسته ای ارائه می شد و از این نظر 
چه در داخل و چه در خارج زیر ذره بین بود. از این جهت هم ترکیب 
هم هیات مذاکره کننده و هم مواضع آن ها نشان دهنده این بود که 
دولت جدید به دنبال یک تغییر جدی در رویکرد مذاکرات است.این 
تغییر رویکرد با واکنش های متفاوتی هم در داخل و هم در خارج 

روبرو شد و مورد تحلیل تحلیلگران و کارشناسان قرار گرفت. 
 این کارشناس مسائل بین الملل گفت: تیم مذاکره کننده بر 
اساس دیدگاه های دولت سیزدهم با این چشم انداز وارد مذاکرات 
شد که بتواند مطالبات کشورمان را برآورده کند و طرف مقابل را به 

اجرای تعهدات خود وادار کند، تعهداتی که در سال های گذشته به 
هیچ عنوان انجام نشده است. وی ادامه داد: تغییر موضع هیات 
مذاکره کننده ایرانی برای طرف مقابل و سه کشور اروپایی قابل 
هضم نبود و به همین دلیل شاهد مقاومت جدی طرف های اروپایی 
بودیم و آنها حاضر به تن دادن به این موضوع نبودند. طرف های 
غربی بعد از چندین سال مذاکره با هیاتی مواجه شد که به جای 
دادن امتیاز در پی استیفا و مطالبه حقوق ملت ایران و به دنبال این 
است که طرف اروپایی و حتی آمریکا را وادار به اجرای تعهداتش 
کند. کوشکی افزود: این موضوع باعث مقاومت هیات های اروپایی 
شد تا به اشکال متفاوت و به بهانه مشورت با پایتخت ها؛ مذاکرات 
قطع شود. این واکنش قابل پیش بینی بود اما هیات ایرانی مذاکرات 
را جدی گرفت تا شائبه عدم تمایل ایران به مذاکره برطرف شود، 
ضمن اینکه ایران با ترکیب تیم مذاکره کننده هم جدیت خود را در 
مذاکرات نشان داد. این استاد دانشگاه در عین حال گفت: نقطه 
ضعف مذاکره کنندگان ایرانی این بود که سازوکار مناسبی برای 
انعکاس آنچه در  مذاکرات می گذشت برای جامعه ایران پیش بینی 

نکرده بودند. به طوری که جریان اخبار به صورت مناسبی به ایران 
مخابره نمی شد و تحلیلگران و فعالان و حتی مردم عادی خبرها را 
از رسانه های خارجی دنبال می کردند که این موضوع سبب تعدد 
در روایت ها شده بود.  وی اضافه کرد:  به هرحال هر رسانه خارجی 
نوعی  وضعیت  این  و  دارد  مذاکرات  به  را  خود  نگرش  و  گزارش 
سرگشتگی و پراکندگی را به وجود می آورد. ضمن اینکه احتمال 

انتشار اخبار غلط و فیک به این سرگشتگی ها دامن می زد.
 کوشکی تاکید کرد: امروز هم باید سازوکاری که بر اساس آن، 
مردم ایران بتوانند خبرها را بدون واسطه و دقیق از هیات ایرانی یا 

سخنگوی آن ها از روند مذاکرات مطلع شوند، پیش بینی شود.
این کارشناس مسائل بین الملل همچنین درباره متونی که مبنای 
به نوعی پیش  مذاکرات وین قرار گرفته است، گفت: متن مبنا 
نویس یک دستور کار است اما مهم موضع طرف مقابل است، اگر 
طرف های غربی در پی به نتیجه رسیدن مذاکرات و ورود به تعهدات 
خود باشند؛ مذاکرات نتیجه بخش خواهد بود اما اگر آن ها به روند 
فعلی ادامه داده و صرفا به دنبال گرفتن امتیاز باشند و نه انجام تعهد، 

مذاکره به بن بست می رسد چه پیش نویس مناسب باشد یا نه.
 وی تصریح کرد: در واقع موضوع مهم این است که ببینیم طرف 
مقابل نگرش خود را اصلاح کرده یا همچنان به دنبال گرفتن امتیاز 
است. این کارشناس روابط بین الملل با اشاره به اینکه صرفا قبول 
اصلاحیه  ای مورد نظر ایران در متن مبنا به معنای تغییر نگرش 
طرف غرب نیست، گفت: تغییر نگرش وقتی قابل تامل و مثبت 
است که آنها دست از امتیازخواهی و مطالبه برداشته و به دنبال 
فشار  دلایل  درباره  کوشکی  باشند.  تعهداتشان  اجرای  سازوکار 
روند مذاکرات هم گفت:  به  برای شتاب دادن  طرف های غربی 
این تاکتیک رایج در مذاکرات است که سعی می شود طرف مقابل 
را زیر فشار قرار دهند تا مجبور به پذیرش وضع موجود شود. این 
فشارها از سوی طرف های اروپایی به صورت مستقیم و آمریکایی 
به صورت غیرمستقیم به این دلیل اعمال می شد که هیات ایرانی به 
دنبال اصلاح وضع موجود نباشد و مجبور به پذیرش شکل حاکم بر 
مذاکرات وین در 6 دوره پیشین باشد اما پذیرش آن روند به صلاح 

ایران نبود.

کوشکی کارشناس مسائل بین الملل:

شتاب دادن به مذاکرات تاکتیک غربی ها برای تحت فشار قراردادن ایران است



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام علی علیه السلام:
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه: روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: ٣٢٩٠٣٢٠٩ - ٣٢٩٠6١6٠ صندوق پستی: ٣٧١٨5/44٩5 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه ٢١ممیزیک پلاک 4٧

اذان صبح:05/34 طلوع آفتاب:07/03 اذان ظهر:11/59 اذان مغرب: 17/16

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

»هر کس که گرفتار قضا شد، در 
اشاره و نگاه و جایگاه، میان ]طرفین 

دعوا[ یکسان عمل کند«.

یکشنبه -28 آذر ماه 1400 - سال بیست وچهارم- شماره 5414

التهذیب ج 6 ص ٢٢6

انتشار نامه محرمانه شورای نگهبان به لاریجانی و پاسخ وی 
پس از آنکه شورای نگهبان صلاحیت دکتر علی لاریجانی را برای انتخابات سیزدهمین دوره ریاست 
جمهوری تایید نکرد، وی خواستار اعلام دلایل شورای نگهبان شد.با اینکه شورای نگهبان اعلام کرد دلایل 
یادشده کتبا به اطلاع او  رسیده اما لاریجانی دریافت هرگونه نامه ای را تکذیب کرد.شورای نگهبان در 
تاریخ ششم مرداد 1400)یعنی 40 روز پس از برگزاری انتخابات(طی نامه محرمانه ای دلایل عدم تایید 
صلاحیت لاریجانی را با امضای آیت الله جنتی به او اعلام کرد اما آن را با مهر محرمانه همراه کرد.لاریجانی 
سپس از شورای نگهبان درخواست کرد محرمانه بودن این نامه را منتفی کند تا او امکان پاسخ علنی را 
داشته باشد اما شورای نگهبان حاضر به چنین کاری نشد. سرانجام رئیس سابق مجلس، در نامه ای )که 
روزشنبه در فضای مجازی انتشار یافته و تاریخ 27 مهر1400 را دارد( مفصلا به شورای نگهبان پاسخ داد 
و دلایل ادعایی این نهاد را مردود اعلام کرد و اطلاعات آن را سراسر کذب خواند. دکتر لاریجانی انتشار 
عمومی  نامه خود به شورای نگهبان  را در شرایط فعلی کشور به مصلحت نمی دانست اما  تصویر آن را برای 
اطلاع بعضی از مسئولان و شخصیت های بلندپایه نظام فرستاد  تا بدینوسیله مشکلی را که به زعم او باعث  
به چالش کشیده شدن جمهوریت نظام شده است ، با دست اندرکاران در میان بگذارد تا در آینده از تکرار 

وقایع مشابه جلوگیری شود.

2۷ استان بدون فوتی کرونا، 4 استان ۵ فوتی به بالا 
27 مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت اعلام کرد: 27استان کشور در شبانه روز گذشته 
مرگ و میر کمتر از 5 نفر داشته اند و در 17 استان، هیچ موردی از فوت بیماران کرونایی، ثبت نشده است. 
در شبانه روز گذشته بیشترین مرگ و میر بیماران کرونایی مربوط به تهران با 6 نفر و استانهای آذربایجان 
غربی، فارس و خراسان شمالی با 5 نفر بوده است.در  24 ساعت گذشته، 41 بیمار کرونا جان خود را از 
دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به 131 هزار و 33 نفر رسید. مجموع بیماران کرونا در 
کشور به 6 میلیون و 169 هزار و 11 نفر رسید.خوشبختانه تا کنون 5 میلیون و 999 هزار و 860 نفر از 
بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.دو هزار و 909 نفر از بیماران مبتلا به کرونا در 
بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.تا کنون 40 میلیون و 671 هزار و 57 
آزمایش تشخیص کرونا در کشور انجام شده است.هم اکنون هیچ شهر کشور در وضعیت قرمز و نارنجی 

نیست، 53 شهر در وضعیت زرد و 395 شهر در وضعیت آبی قرار دارند.

توضیح وزارت خارجه درباره بازگشت سفیر ایران در یمن 
سعید خطیب زاده، سخنگوی وزارت امورخارجه جمهوری اسلامی ایران در پاسخ به سئوال خبرنگاران 
پیرامون برخی اخبار منتشره در مورد آخرین وضعیت سفیر جمهوری اسلامی ایران نزد دولت نجات ملی 
یمن اظهار داشت: آقای ایرلو از چند روز قبل مبتلا به ویروس کرونا شده است و با توجه به ضرورت رسیدگی 
پزشکی عاجل به ایشان، وزارت امورخارجه برای انتقال وی به کشورمان جهت معالجات لازم تماس ها و 
رایزنی هایی را با برخی کشور های منطقه بعمل آورد که سرانجام منجر به فراهم شدن مقدمات لازم جهت 

انتقال ایشان گردید که بحمدالله هم اکنون انتقال وی به جمهوری اسلامی ایران درحال انجام می باشد.

غفوری فرد رییس کمیته حقوقی خانه احزاب  شد
محمد حسن غفوری فرد با رای شورای مرکزی خانه احزاب ایران به عنوان رییس کمیته حقوقی این 
تشکل سیاسی انتخاب شد. محمدعلی تبرایی دبیر اجرایی خانه احزاب ایران گفت: پس از انتصاب سید 
محمد حسینی دبیر کل کانون دانشگاهیان ایران اسلامی و رییس قبلی کمیته حقوقی خانه احزاب به 
عنوان معاون امور مجلس رییس جمهوری،  شورای مرکزی خانه احزاب با تشکیل جلسه به اتفاق آرا محمد 

حسن غفوری فرد را به عنوان رییس کمیته حقوقی خانه احزاب ایران انتخاب کرد.  

4۰۰ دشت کشور در بحران فرونشست 
رئیس مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی وزارت راه و شهرسازی گفت: وضعیت 400 دشت بزرگ 
کشور به لحاظ فرونشست، نامناسب است.محمد شکرچی زاده در جلسه کارگروه تخصصی فرونشست 
نیرو، صمت و  به فرونشست های موجود در کشور، وزارتخانه های  با توجه  زمین استان فارس، گفت: 

کشاورزی باید در خصوص مجوزهای مورد نظر ملاحظاتی را مد نظر قرار دهند.

مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم :

عملیات احداث پل طبیعت
 به زودی آغاز می شود 

مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم از طراحی فاز یک و فاز دو پل باغ 
یا پل طبیعت بلوار شهید آوینی خبر داد و گفت: عملیات احداث به زودی 

آغاز می شود. 
رضا خانه زاد یزدی در گفت وگویی با تأکید بر اهمیت طراحی و اجرای 
پروژه های شاخص گردشگری در شهر قم اظهار کرد: برای رونق اقتصاد 
شهر و توجه به توسعه پایدار نیازمند ایجاد فضای گردشگری برای افزایش 

ماندگاری مسافران در شهر قم هستیم.
وی طراحی و اجرای بوستان هزار هکتاری شهر قم را یکی از طرح های 
شاخص در کشور دانست و افزود: این بوستان در آینده ای نزدیک یکی 
آن  اجرای  و  طراحی  و  بود  خواهد  کشور  در  گردشگری  جاذبه های  از 

افتخاری برای شهر قم است.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم از طراحی پل باغ خیابان آوینی 
خبر داد و ابراز کرد: این پل باغ امکان اتصال بوستان کوثر و بوستان خضر 
نبی)ع( را در بوستان هزار هکتاری فراهم کرده و منظرگاه ویژه ای برای 

بازدیدکنندگان در 24 ساعت شبانه روزی از شهر ایجاد می کند.
وی خاطرنشان کرد: پل باغ خیابان آوینی در مرحله طراحی فاز یک و 
فاز دو توسط مشاور بوده و با طراحی این مسیر مردم دورنمایی از شهر را 
در روز و شب از شهر داشته و مکان گردشگری ویژه ای در بوستان هزار 

هکتاری است.
خانه زاد یزدی مختصات این پروژه را موردبررسی قرارداد و اذعان کرد: 
عرصه های  مهم ترین  از  یکی  قم،  آوینی  شهید  بلوار  اطراف  محدوده 
اکولوژیک در سطح منطقه چهار و شهر قم محسوب می شود که دید 

مناسبی به شهر و کوه های زیبای اطراف، چون کوه خضر دارد.
وی علت طراحی و اجرای پل باغ خیابان شهید آوینی را تشریح کرد و 
گفت: ارتباط بوستان خضر نبی)ع(، بوستان پرندگان، موزه دفاع مقدس 
و پارک کوثر به دلیل عبور بلوار شهید آوینی قطع شده که ساخت یک 
پل عابر پیاده شهری در این محدوده، ضمن بهبود دسترسی بر حضور 

پذیری شهروندان در محدوده و تنوع فضایی محیط می افزاید.
مدیرکل فنی و طراحی شهرداری قم ادامه داد: تأمین تردد امن عابر 
پیاده در شهر و برقراری اتصال بین پهنه های مختلف بافت شهری از 
دغدغه های اخیر در خصوص شهر و مسائل شهری است که با طراحی 
پل های عابر پیاده ی شهری به عنوان یک اولویت به آن پرداخته می شود.

 
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم:

۱۲ درصد زباله های سطح شهر خارج 
از نوبت جمع آوری می شود

مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم با اشاره به 
اهمیت همکاری شهروندان در رعایت ساعت خروج زباله از منزل گفت: 
نیروهای خدمات شهری 12 درصد از زباله ها را در طول روز جمع آوری 

کرده که هزینه ای دوباره بر شهر تحمیل می کند.
با  شهروندان  همکاری  اهمیت  به  اشاره  با  میرهادی  محسن  سید 
اظهار  شهری  پسماندهای  جمع آوری  حوزه  در  شهرداری  مجموعه 
همکاری  عدم  زباله ها،  جمع آوری  در  شهر  مشکلات  از  یکی  داشت: 

شهروندان رعایت ساعت خروج زباله هاست.
نیروهای  افزود:  و  اعلام کرد  نوبت  از  را خارج  زباله ها  وی 12 درصد 
خدمات شهری 12 درصد از زباله ها را در طول روز جمع آوری کرده که 

هزینه ای دوباره بر شهر تحمیل می کند.
مدیرکل هماهنگی و نظارت بر خدمات شهری شهرداری قم ادامه داد: 
از شهروندان تقاضا داریم با رعایت ساعت خروج زباله از منزل و بر اساس 
زمان بندی مشخص شده در محلات بخشی از هزینه های شهر را کاهش 

داده و در رعایت نظافت شهر مشارکت داشته باشند.
وی به نیروهای نگه دارنده در معابر نیز اشاره کرد و گفت: یکسری نیروها 
هم به عنوان نیروهای نگه دارنده در معابر اصلی حضورداشته که پشتیبان 
شهر هستند و بیشتر در هسته مرکزی شهر و پیرامون حرم، مسجد مقدس 

جمکران و ورودی های شهر فعالیت می کنند.
میرهادی در پایان به تغییر قرارداد پیمانکارها اشاره و تصریح کرد: در 
قراردادهای جدید به موضوع فرهنگ سازی و آموزش توجه ویژه ای شده و 

بحث اطلاع رسانی نیز در آن لحاظ شده است.
 

رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم :
نیروگاه های خورشیدی در ساختمان های 

شهرداری احداث می شود
رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم گفت: در 
حال گرفتن مجوزهای لازم برای ایجاد نیروگاه های خورشیدی از وزارت 
نیرو هستیم تا بتوانیم از سقف آزاد ساختمان های شهرداری در جهت 

درآمدزایی استفاده کنیم.
علی رمضانی اشاره به اهمیت جذب سرمایه گذاری برای توسعه شهری 
اظهار داشت: بودجه های شهرداری به تنهایی کفاف اجرای پروژه های 
متنوع در شهر را نمی دهد، همچنین ورود سرمایه گذاران سبب رونق 

ابعاد مختلف شهر می شود.
راه های  از  یکی  به عنوان  را  خورشیدی  نیروگاه های  ایجاد  وی 
سرمایه گذاری دانست و افزود: در حال گرفتن مجوزهای لازم برای ایجاد 
آزاد  سقف  از  بتوانیم  تا  هستیم  نیرو  وزارت  از  خورشیدی  نیروگاه های 

ساختمان های شهرداری در جهت درآمدزایی استفاده کنیم.
ادامه  رئیس سازمان سرمایه گذاری و مشارکت مردمی شهرداری قم 
داد: همچنین ورود شهرداری به حوزه صنعت هیچ منع قانونی نداشته و 
بسیاری از شهرداری ها دنیا از این فرصت استفاده کرده و ما نیز می توانیم 
از ظرفیت هایی مانند شهرک صنوف بهره مند شده که باید مصوبات لازم 

را از شورا و ورزات کشور دریافت کنیم.
در سبد سرمایه گذاری شهرداری گفت:  تنوع  ایجاد  بر  تأکید  با  وی 
منابع  و  کرده  تمرکز  ساخت وساز  حوزه  در  تنها  نمی تواند  شهرداری 
درآمدی خود را محدود کند که برای رسیدن به شرایط مطلوب مناطق نیز 

باید به حوزه سرمایه گذاری ورود کنند.
 

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم:

۳۰ تندیس شهدا به همت شهرداری 
قم رونمایی شده است

مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان قم از رونمایی از 30 تندیس 
شهدای استان به همت شهرداری قم طی چندماه گذشته خبر داد.

حجت الاسلام حسن هنرمند در جلسه ترویج فرهنگ ایثار و شهادت که 
با حضور سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی رئیس بنیاد شهید و امور 
ایثارگران کشور در سالن جلسات استانداری قم برگزار شد، اظهار داشت: 
100 هزار نفر در استان قم جامعه هدف بنیاد شهید هستند که 6 هزار 
خانواده شهید، 5 هزار ایثارگر اتباع، 12 هزار جانباز، 8 هزار والدین شهدا 

و 5 هزار و 200 فرزند شهید بخشی از این جامعه هدف است.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم :

قمی ها برای دریافت دُز دوم آسترازنکا
 زودتر اقدام کنند

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با بیان اینکه رعایت فاصله بین تزریق دو دوز واکسن کرونا 
اهمیت بالایی دارد، گفت: کسانی که دُز اول واکسن آسترازنکا را دریافت کرده اند در اسرع وقت نسبت 

به تزریق دُز دوم واکسن خود اقدام کنند. 
به گزارش روابط عمومی مرکز بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم، سیامک محبی در حاشیه جلسه 
بررسی روند واکسیناسیون بیان اینکه واکسن کرونا باید حداقل در دو دُز تزریق شود، گفت: بطور معمول 

در انواع واکسن کرونا فاصله چند هفته ای میان تزریق دو دُز واکسن در نظر گرفته شده است.
وی با تاکید بر اهمیت رعایت این فاصله گفت: رعایت این فاصله و تزریق به موقع دُز دوم واکسن در 
اثربخشی واکسن تاثیربسزایی دارد. محبی در خصوص میزان فاصله میان تزریق دو دُز واکسن در انواع 
واکسن های کرونا افزود: در واکسن هایی مانند "برکت" و "سینوفارم" که از ویروس کشته شده ساخته 
شده اند فاصله تزریق مناسب 28 روز است. وی خاطرنشان کرد: نهایت یک یا دو هفته بیشتر از این مدت 
هم مجاز است، اما نباید بیش از این در تزریق واکسن تاخیر داشت. محبی افزود: در این میان برخی 
افراد در فاصله تزریق میان دو دُز واکسن، مبتلا به کرونا می شوند و توصیه می شود این افراد چهار هفته 

بعد از شروع علائم بیماری اقدام به تزریق دوز دوم واکسن نمایند.
  

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم :

آمار بیماران کرونایی قم دوباره سه رقمی شد
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به بستری 19 بیمار جدید کرونایی، گفت: هم اکنون 101 

بیمار در مراکز درمانی استان بستری هستند که 11 نفر از آنها در وضعیت بدحال قرار دارند. 
به گزارش روز شنبه دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت و گویی، بیان کرد: در 24 
ساعت منتهی به بیست و هفتم آذر ماه جاری 26 بیمار با علائم مشکوک به کرونا پذیرش شدند و 16 
بیمار با بهبودی از بیمارستان ترخیص شدند. وی با بیان اینکه در شبانه روز گذشته هیچ مورد فوتی کرونا 
در استان ثبت نشده است، اضافه کرد: از 144 تست روزانه نتیجه 13 مورد در 24 ساعت گذشته مثبت 
بوده است. قدیر در پایان ابراز داشت: تاکنون یک میلیون 440 هزار و 578 دُز واکسن در این استان 
تزریق شده است. وضعیت کرونایی قم که از 23 تیرماه امسال به رنگ قرمز، از 20 شهریورماه به رنگ 

نارنجی و از 30 مهرماه به رنگ زرد درآمده بود، از روز پنجم آذرماه جاری به رنگ آبی درآمد.
 

روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم:

۲۲دستگاه ماینر غیرمجاز در قم کشف شد
روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق قم در اطلاعیه ای از کشف و جمع آوری 22 دستگاه ماینر 

غیرمجاز در این استان خبر داد. 
به گزارش عصر شنبه روابط عمومی شرکت توزیع نیروی برق استان در این اطلاعیه آمده است: پیش 
از ظهر 27 آذرماه جاری با تلاش تیم های حراست و بازرسی لوازم اندازه گیری شرکت توزیع نیروی 
برق استان و همکاری عوامل کلانتری 19 از یک کارگاه کابینت سازی در یکی از مناطق قم تعداد 22 
دستگاه تولید رمز ارز دیجیتال غیرمجاز کشف و جمع آوری شد. اطلاعیه حاکیست: این دومین بار است 
که از این محل، دستگاه تولید رمز ارز غیر مجاز کشف و ضبط می شود. همچنین یادآور شده است: از 
شهروندان درخواست می شود در صورت مشاهده استفاده از دستگاه های رمز ارز غیرمجاز مراتب را به 

سامانه پیامکی حراست این شرکت 3000290132 اطلاع رسانی کنند.
 

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

خروج بیمارستان امیرالمومنین )ع( از چرخه کرونایی 
بیمارستان  استان،  آمار کرونا در  نزولی شدن  با  پزشکی قم، گفت:  معاون درمان دانشگاه علوم 

امیرالمومنین )ع( از چرخه پذیرش بیماران مبتلا به کووید 19 خارج شد.
دکتر محمود پرهام، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان قم در جلسه ستاد پیشگیری، کنترل 
و مبارزه با ویروس کرونا با اشاره به کاهش آمار کرونایی قم، گفت: بیمارستان امیرالمومنین )ع( دیگر 

پذیرش بیماران کرونایی نخواهند داشت و بیمارستان کامکار، عرب نیا پذیرای مراجعان خواهد بود.
وی افزود: کنترل بیماری کرونا در قم از وضعیت پایداری برخوردار است و تعداد بستری ها رو به کاهش 
است که جامعه پرتلاش پرستاری نقش بسیار مهمی در این امر داشتند. آمارهای کرونایی استان قم در 

هفته های اخیر نزولی بوده و در هفته جاری تاکنون تنها یک فوتی کرونایی ثبت شده است.

معاون بازرسی سازمان صنعت ،معدن و تجارت قم خبرداد:

آغاز طرح نظارت بر بازار شب یلدا در قم

طرح:مهدی عزیزی 

برنج ۸۰ هزار تومنی داره ما رو میخوره!

استاندار قم در پنجمین جمعه کاری خود با 
حضور میدانی در بخش قاهان از توابع شهرستان 
جعفرآباد در حسینیه اصلی این بخش پای حرف 

مردم این منطقه نشست.
ظهر  از  پیش  شاهچراغی  تقی  محمد  سید 
روزجمعه در پنجمین جمعه کاری خود با حضور 
شهرستان  توابع  از  قاهان  بخش  در  میدانی 
جعفرآباد با حضور در حسینیه اصلی این بخش 

پای حرف مردم این منطقه نشست.
استاندار قم در جمع مدیران بخش و شوراهای 
روستاهای قاهان با توجه به مشکلات کم آبی 
باید  منطقه  توسعه  در  داشت:  اظهار  منطقه 
ظرفیت منابع آبی منطقه مورد توجه قرار گیرد تا 
که توسعه ای متوازن را در قاهان شاهد باشیم. 
الگوی  اصلاح  قدیمی،  شبکه های  اصلاح 
مصرف و مدیریت منابع آب موجود را از مهمترین 

راه حل های مشکلات کم آبی می باشد.
به  آب  تخصیص  نمود:  بیان  ادامه  در  وی 
روستاهای منطقه بر اساس آمار جدید و به روز 

ساکن  جمعیت  و  گیرد  صورت  ساکنین  شده 
باید مبنای توسعه قرار گیرد. اعطای تسهیلات 
بومی  ظرفیت های  اساس  بر  اگر  نیز  اشتغال 
منطقه باشد موجب پیشرفت و آبادانی روستاییان 

می گردد.

روستای  از  ای  سرزده  بازدید  در  شاهچراغی 
مهرزمین در میدان اصلی این روستا با مردم دیدار 
بازدید از خانواده معظم »شهید  و گفتگو کرد. 
دیگر  از  چاهک  روستای  در  بختیاری«  علی 

برنامه های این سفر بود.

حضور سرزده استاندار قم در روستاهای بخش قاهان؛

تاکید »شاهچراغی«برتسریع حل مشکلات بخش قاهان

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم گفت: مجوز راه 
اندازی دانشگاه جهاد و مقاومت در قم از شورای عالی انقلاب فرهنگی اخذ شده 
است و این دانشگاه فعالیت خود را با 11 رشته در مقاطع کارشناسی، کارشناسی 
ارشد و دکتری آغاز خواهد کرد.  حجت الاسلام »علی لقمان پور« در همایش تقدیر 
از پژوهشگران حوزه دفاع مقدس که امروز همزمان با روز پژوهش در موزه انقلاب و 
دفاع مقدس قم برگزار شد، اظهار کرد: بنا بر برخی تفاسیر، آیه »انما یخشی الله من 
عباده العلماء« اشاره به علمی دارد که نافع است وی افزود: خداوند در هیچ جای 
قرآن، علم را به تنهایی به کار نبرده است و هر جا واژه علم می آید، پیوستی نیز برای 
آن وجود دارد. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم ادامه 
داد: پژوهشگران و نویسندگان دفاع مقدس قطعا مصداق این آیه شریفه هستند، 
زیرا علم و پژوهش آنان، نافع است و پژوهش ها و کتاب های دفاع مقدس، از جمله 
یادگاران ماندگار محسوب می شوند. وی با اشاره به فعالیت بیش از 280 پژوهشگر 
و نویسنده در عرصه دفاع مقدس در استان قم، عنوان کرد: مردم قم در پیروزی 
انقلاب، 19 دی، دفاع مقدس و تمامی رویداد ها پیش قدم بودند و در زمینه های 
علمی و پژوهشی نیز جلودار هستند. لقمان پور تاکید کرد: فلسفه وجودی خدمت 
ما وجود شیرمردانی همچون شهید مهدی زین الدین است که در دوران حماسه 
و ایثار نقش آفرینی کردند و نام قم با 137 شهیده دفاع مقدس، شهید فهمیده و 
حدود 6 هزار و 90 شهید والامقام گره خورده است. وی خاطرنشان کرد: برخی 
پژوهشگران و نویسندگان، بیش از 100 عنوان کتاب تالیف کرده اند و مراکزی هم 

هستند که بین 100 تا 130 عنوان کتاب در حوزه ایثار و شهادت به چاپ رسانده 
اند. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم ادامه داد: ماموریت این 
اداره کل، سیاست گذاری، هدایت، حمایت، نظارت و پشتیبانی است و ما خادم 
کسانی هستیم که در عرصه حفظ و آثار و نشر دفاع مقدس فعالیت دارند. وی با 
اشاره به احداث مرکز فرهنگی و موزه انقلاب اسلامی و دفاع مقدس قم، یادآور 
شد: این مجموعه با عنایات رهبر معظم انقلاب اسلامی راه اندازی شد و نگاه 
ایشان به مقوله حفظ ارزش های دفاع مقدس، بسیار راهگشا و پیش برنده بوده 
است.  لقمان پور با طرح این سوال که آیندگان از ما خواهند پرسید در رابطه با 
شهدا چه کار کرده اید؟ عنوان کرد: شایسته است مسئولان استان در این زمینه ها 
همکاری کنند، زیرا در سال آینده کنگره 6090 شهید استان قم را در پیش داریم 
و لذا حمایت همه جانبه را می طلبد تا جایگاه شهید و شهادت در استان بیش 
از پیش حفظ شود. مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس قم با اشاره 
به دو اقدام این اداره کل در حوزه علمی و پژوهشی، خاطرنشان کرد: نخستین 
اقدام ایجاد رشته دانشگاهی روایتگری دفاع مقدس و موزه در مقاطع کاردانی و 
کارشناسی بود که با پیگیری های صورت گرفته 16 نفر که در مقطع کارشناسی 
شرکت داشتند، بورسیه شدند. وی ادامه داد: همچنین موفق شدیم مجوز راه 
اندازی دانشگاه جهاد و مقاومت را از شورای عالی انقلاب فرهنگی اخذ کنیم که 
این دانشگاه با دو رشته در مقاطع کارشناسی، هشت رشته در کارشناسی ارشد و 

یک رشته در مقطع دکترا آماده فعالیت می شود.

مدیرکل حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان قم:

دانشگاه جهاد و مقاومت در قم راه اندازی می شود 

معاون بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: طرح نظارت بر بازار 
شب یلدا ویژه چهار کالای مصرفی و مورد نیاز جامعه از روز شنبه در این استان 

آغاز شده و تا سی ام آذرماه ادامه پیدا می کند. 
احمدرضا سمیعی نسب در پاسخ به سئوالی مبنی بر اقدام های صورت گرفته 
به منظور نظارت بر قیمت کالاهای مختلف در آستانه شب یلدا اظهار داشت: 
با توجه به هماهنگی هایی که با دستگاه های ذیربط و مرتبط با این موضوع 
انجام دادیم، از امروز گشت های مشترک بازرسی را با حضور بازرسان سازمان 
تعزیرات  و  اتاق اصناف، بسیج   ، و تجارت  ، معدن  جهادکشاورزی، صنعت 

حکومتی شروع کردیم.
وی همچنین ادامه داد: این نظارت ها روی چهار کالای اساسی که در این ایام 

مصرف بیشتری دارند، متمرکز می باشد.
خشکبار،  و  آجیل  تره بار،  و  میوه  را  کالاها  این  ادامه  در  نسب  سمیعی 
شیرینی جات و کالاهای اساسی نظیر مرغ و تخم مرغ، روغن و برنج و شکر ذکر 
کرد و گفت: این نظارت ها بر روی مراکز تامین این کالاها و همچنین عرضه و 
توزیع آنها با دقت کافی اِعمال و اگر تخلف و گران فروشی نیز اتفاق افتاده باشد، 

مطابق قانون با واحد متخلف برخورد می شود.
سمیعی نسب خاطرنشان کرد: با هماهنگی که با تعزیرات حکومتی انجام 
دادیم، رئیس شعبه به صورت سیار حضور پیدا می کند و اگر نیاز باشد در 

برخوردهای  و  صادر  را  رای  محل  در  جا  همان  مهم،  تخلف های  خصوص 
بازدارنده نیز با متخلف انجام خواهد شد.

 وی همچنین در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه آیا دولت مراکز خاصی را 
برای عرضه کالاهای شب یلدا تعیین کرده است؟ نیز بیان داشت: در موضوع 
کالاهای اساسی شبکه عرضه کالا شامل مراکز و مجاری مشخص شده و 
واحدهای صنفی و فروشگاه های منتخب، و در بحث سایر کالاها نیز واحدهای 
صنفی پروانه دار و دارای مجوز هستند و اگر از قیمت های مجاز تخطی کنند، با 

واحدهای متخلف برخورد صورت می گیرد.
وی ا تاکید بر اینکه مردم به محض مشاهده هرگونه تخلفی از واحدهای 
صنفی آن را از طریق شماره 124 به ستاد خبری سازمان صنعت ، معدن و 
تجارت اطلاع دهند، یادآور شد: کلیه واحدهای صنفی مکلف هستند، بر روی 
کالاهای خود اتیکت که بر روی آن قیمت درج شده را نصب و به مشتری فاکتور 
ارائه دهند، چرا که یکی از راهکارهای موثر در جلوگیری از تخلف گران فروشی 

به شمار می آید.
سمیعی نسب در بخش پایانی سخنان خود بیان کرد: یکی از دلایلی که ما 
از پتانسیل بسیج برای طرح های بازرسی استفاده می کنیم، گسترش چتر 
نظارتی بر فعالیت و عملکرد اصناف است، مردم نیز تخلف ها را گزارش دهند تا 

مشکل های کمتری را در خصوص کنترل بازار و قیمت ها داشته باشیم.

مدیرکل بهزیستی استان قم :

شب یلدا را با کمک به نیازمندان بیاد ماندنی تر کنیم 
این  آمادگی  از  قم  استان  بهزیستی  مدیرکل 
درایام  مردمی  کمک های  جلب  برای  مجموعه 
گفت:  و  داد  خبر  یلدا  شب  آستانه  در  و  فاطمیه 
بیاد ماندنی تر  نیازمندان  به  با کمک  را  یلدا  شب 
کنیم.  مهدی پهلوانی ضمن عرض تسلیت آغاز ایام 
فاطمیه و سالروز شهادت ام ابیها حضرت فاطمه 
زهرا )س( افزود: گرچه شیوع بیماری کرونا و سردی 
زمستان و فاصله گذاری اجتماعی مانع برگزاری 
مراسمات و حضور خیرین در مراکز بهزیستی شده 

است اما جامعه هدف بهزیستی همچون همیشه 
نیکوکاران  و  ارجمند  خیرین  سخاوتمند  دستان 
خیراندیش را به گرمی می فشارند و آماده دریافت 
نذورات و هدایای مردمی در ایام فاطمیه هستند. 
پهلوانی با اشاره به نزدیکی شب یلدا خاطر نشان 
کرد: طبق سنتی چندین ساله نیکوکاران و خیرین 
در  حضور  با  یلدا  شب  نوع دوست  همشهریان  و 
مراکز  و  سالمندان  و  معلولین  آسایشگاه های 
بهزیستی مهربانی های خود را با مقیمان این مراکزو 

اما دوسالی  تقسیم می کردند  بهزیستی  فرزندان 
است به علت شیوع ویروس کرونا و ممنوعیت ورود 
به مراکز بهزیستی امکان برگزاری این گونه مراسم 
دورهمی نیست ، اما شهروندان سخاوتمند استان 
می توانند هم زمان با ایام فاطمیه و در آستانه شب 
خود  نقدی  غیر  و  نقدی  کمک های  ارائه  با  یلدا 
مدیران این مراکز را در تامین اقلام موردنیاز شب 
یلدا اعم ازخواروبار ، گوشت ، مرغ ، برنج ، میوه و 

شیرینی و تنقلات و غیره یاری نمایند.

درپی افزایش عجیب قیمت برنج در بازار، قیمت هر 
کیلو قیمت برنج ممتاز ایرانی به ۸0 هزار تومان رسید.


